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افتتاحپروژههای
هلدینگکشتودامشستا

پروژه های دامپروری هلدینگ کشت و دام شستا با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، افتتاح شدند. به گزارش روابط عمومی هلدینگ کشت و دام شستا، به مناسبت 
چهل و پنجمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی و یوم الله 22 بهمن، پروژه   های دامپروری هلدینگ کشت و دام شستا با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در استان   های 
آذربایجان غربی )دامداری 6000 راسی ماکو(، همدان )دامداری 6000 راسی درگزین( و لرســتان )دامداری 6000 راسی دلفان( افتتاح شدند. ایجاد اشتغال پایدار 
همگام با ارتقای سطح دانش صنعتی کشور، ایجاد بهره   وری و سودآوری سبد دارایی   های شستا، تامین شیر و گوشت موردنیاز واحدهای پروتئینی، استفاده بهینه از اراضی 

منطقه از طریق مدیریت علمی و کشت علوفه از اهداف کلان طرح پروژه   های هلدینگ کشت و دام شستاست.

sherkat@den.ir 52189641گــــروهشرکتها

روی دیگر مجوز انتشار 280 هزار میلیارد تومان اوراق بانکی بر اقتصاد کشور بررسی شد

نیمه خالی سپرده خاص 
حدود یک هفتــه از پایان مهلت فروش گواهی ســپرده 
خــاص در شــعب بانک هــای کشــور می   گــذرد. بعد از 
واکنش   های مثبت و منفی کارشناسان در روزهای ابتدایی انتشار این خبر، رفته   رفته 
برخی از پیامدهای این سیاست را شاهد بودیم و به نظر می رسد برخی دیگر نیز در 
ماه   های پیش   رو نمایان خواهد شد. در یادداشت قبلی که پس از انتشار خبر مجوز 

بانک مرکزی به بانک   ها برای انتشار این گواهی در روز چهارشنبه 11 بهمن    نگارش 
شد درخصوص جنبه   های مثبت این سیاســت نکاتی ارائه شد. در این یادداشت، 

به بررسی جنبه   های دیگر این تصمیم بر شرایط اقتصاد کشور پرداخته می شود. 
یکی از مهم ترین پیامدهای این تصمیم همان طور که انتظار می   رفت افزایش نرخ سود 
مورد انتظار ســپرده   گذاران بود. در ابتدای امر، تصور می   شد که صرفا با یک تغییر طبقه 

در شبه   پول یا تغییر از پول به شبه   پول )که در عمل بیشتر شاهد اولی بودیم(، صرفا هزینه 
سود ســپرده بانک   ها برای 280 هزار میلیارد تومان از منابع ایشــان افزایش یابد، اما با 
استقبال بالای سپرده   گذاران و دارندگان واحدهای صندوق های سرمایه گذاری به ترتیب 
برای بستن حساب   ها و ابطال واحدهای خود و در ادامه خرید گواهی سپرده خاص، شاهد 

28∞بودیم که در همان روزهای ابتدایی، سهمیه عمده بانک   ها تکمیل شد.

»ایلیا« معرفی می کند

خلاقیت   های اجتماعی شرکت های ایرانی
دنیای اقتصاد: شرکت مشــاوره مدیریــت ایلیا در گزارشــی با عنــوان »گزارش 
مســوولیت پذیری اجتماعی شرکتی«، به بررســی نقش کســب و کارها در توسعه 
پایدار جامعه پرداخته اســت. این گــزارش، روایت اقدامــات خلاقانه چند شرکت 
ایرانی در زمینه مسوولیت اجتماعی را 

ارائه می دهد.
شرکــت مشــاوره مدیریــت ایلیا در 
جست وجو برای پاسخ به این سوال که 
آیا کسب و کارها و بنگاه   های اقتصادی 
می توانند با رویکرد موثرتری در پذیرش 
مســوولیت برای حل و بهبود مســائل 
اقتصادی، اجتماعی و زیست   محیطی 
مشــارکت کنند، بــه تدویــن گزارش 
حاضر اقدام کرد. ایلیا در این گزارش 

 CSR قصد دارد تا با ترسیم روایتی از نوآورانه   ترین و اثرگذارترین تجارب فعالیت   های
Corporate Social Responsibility( کســب و کارهای ایرانی، به سایر کسب و 
کارها در مسیر اثرگذاری الهام بخشد و آنها را به دنبال کردن منافع اقتصادی   شان 

از طریق پرداختن به مسائل جامعه دعوت کند.
گزارش پیش رو روایتگر اقدامات خلاقانه چند شرکت ایرانی در زمینه مسوولیت 
اجتماعی اســت، تا بتواند الگو و مدل مناسبی جهت فعالیت کسب وکارها در این 
حوزه ارائه دهد. همه می   دانیم داشتن یک کســب و کار قدرتمند با عملکرد خوب 
در محیطی پر از نابرابری، فقر و بحران های زیســت   محیطی امکان   ناپذیر است و 
ما چاره   ای جز »برداشتن مسوولیت   مان« برای حل این مسائل و اولویت قرار دادن 

رویکردهای اجتماعی و زیست   محیطی نداریم.
کســب و کارها و بنگاه   های اقتصادی مخاطب اصلی گزارش حاضر هستند. اما 
مطالعه آن به سایر بازیگران این اکوسیســتم همچون کسب و کارهای اجتماعی، 
بنگاه   های اقتصادی اجتماعی، سازمان های مردم   نهاد، خیریه   ها، سرمایه گذاران 
با دغدغه اثرگذاری و حتی سیاستگذاران اجتماعی نیز پیشنهاد می شود. چرا که 
اغلب به واسطه گستردگی و پیچیدگی این دست مسائل بدون مشارکت بازیگران 

مختلف این اکوسیستم تغییری محقق نمی   شود.
امید اســت که این تلاش، گامی موثر برای اســتفاده از ظرفیت   های مدیریتی و 

کسب و کاری در مسیر اثرگذاری اقتصادی، اجتماعی و زیست   محیطی باشد.
جهت مطالعه کامل گزارش، QR code را اسکن کنید. 

»پتروکم« و سایه   روشن    رویدادهای تخصصی پتروشیمی

نمایشــگاه   های تخصصی رویکردی اســت که برای دنیای امــروز در ابعاد 
یک دورهمی فنی ولی بسیار مهم تلقی می شود؛ شــاید نام آن را همایش 
بگذاریم یا نمایشگاه، نشست مطبوعاتی باشد یا رونمایی از توانمندی   ها 
حتی یادداشت تفاهم ولی  در همه حالت   ها باید گفت که یک نشست بزرگ 
همفکری و هم   افزایی توانمندی   ها رخ می دهد که باید آن را قدر دانســت. 
نمایشــگاه پتروکم به منظور تبیین توانمندی   های صنعت پتروشــیمی با 
محوریت هلدینــگ خلیج   فارس نیز رخدادی از این دســت بود که بیش از 
انتظار، گویی دستاورد داشــت. اینکه بسیاری از شرکت های فعال در یک 
صنعت با ادبیات فنی نزدیک به هم، دورهمی   های ســالانه و گســترده   ای 
داشته باشند، خروجی   های بسیاری خواهد داشت که یکی از آنها آشنایی 
با دســتاوردها در واحدهای مختلف اســت که می تواند رقابت برای بهبود 
وضعیت تولید را رقم بزند. از این پس باید انتظار داشت که شرکت ها خود را 
برای یک رقابت برای ارائه موفقیت   های خود آماده کنند گویی پایین بودن 
دستاوردها از این پس به عنوان یک نقطه ضعف قلمداد خواهد شد. نکته 
بسیار مهم آن است که افراد حاضر در این قبیل نمایشگاه   ها اغلب با ادبیات 
فنی آشنا هستند بنابراین نمی توان هر عملکرد یا رویکرد یا آماری را به عنوان 
دستاورد معرفی کرد. کنار هم بودن مدیران ارشــد و میانی در یک رویداد 
چند روزه خــود داده مثبت دیگری اســت که به هم   افزایــی توانمندی   ها و 
اشتراک اطلاعات و تجربیات منتهی می شود که در پتروکم شاهد آن بودیم. 
نکته دیگر وزن و اهمیت صنعت پتروشیمی است که خود تفاوت عمیقی 
را با ســایر صنایع ایجاد می کنــد. کالاهای تولیــدی در این صنعت حتی 
فرآیندهای تولیدی آن به شــدت متنوع اســت. این تنوع در صنایع بزرگ 
مشابه به ندرت دیده می شود و همین مطلب موجب شده تا از مسیر الزامات 
فنی، نیاز به برگزاری چند رویداد بزرگ در طول سال به ذهن متبادر شود. 
این در حالی است که اگر رویدادهای پراکنده را بتوان به صورت تخصصی 
دسته   بندی کرد، ارکان مختلف صنایع را تفکیک و برای آنها برنامه   ای مدون 

به منظور ارائه توانمندی   ها ترسیم کرد، اتفاق مبارکی خواهد بود. 
اما پتروکم نشــان داد که هنوز ادبیات دانش   محور و تلاش برای توســعه 
حداکثری مخصوصا از مســیر تکنولوژیکــی آن ادامــه دارد و می توان در 
صــورت حمایت و ایجــاد ذهنیت مثبت بــرای تصمیم   ســازان اقتصادی، 
اولویت   گذاری   ها را در مسیر درســت آن مدیریت کرد. به عنوان چند نمونه 
مشخص ایجاد ذهنیت دیجیتال یا همان تحول دیجیتال، تلاش برای ایجاد 
لایسنس   های بومی، دستاوردهای اســتفاده از قطعات و کاتالیست   های 
داخلی و نقاط مثبت و منفی آنهــا، رصد وضعیت بازار و گفت و شــنود در 
خصوص آینده تکنولوژی   ها، صنایع و دورنمای بازار همگی از حاشیه   های 

پررنگ   تر از متن اصلی است که باید به آن توجه کرد. 

NEV 5 جایزه سفر به دبی و 20 آی پد پرو به مشتریان فونیکس
تیگو 8 پرو پلاگین هیبرید خاطره   ساز می شود

فونیکس NEV )انرژی   های نو( در راستای قدردانی از مشتریان، 5 سفر 
ســه روزه به دبی و 20 دســتگاه آی پد پرو را به قید قرعه به عنوان جایزه به 

خریداران تیگو 8 پرو پلاگین هیبرید اهدا می کند.
شروع سال جدید و بهار 1403 با برنامه ویژه فونیکس NEV برای مشتریان 
خاطره انگیز خواهد شــد. این مجموعه که از سال جاری برای اولین بار در 
ایران اقدام به مونتاژ خودروهای پلاگین هیبرید و دوستدار محیط زیست 
کرده است، در راســتای قدردانی از مشتریان خود که دغدغه هوای پاک و 
فراهم شدن محیط زیستی پایدار را دارند، جوایز ارزشمندی را در نظر دارد.

بر این اساس مشتریانی که از 2 بهمن تا 5 اسفند 1402 برای خریداری 
تیگو 8 پرو پلاگین هیبرید اقدام کنند، در قرعه کشی 5 جایزه سفر به دبی 
و 20 دستگاه آی پد پرو شرکت خواهند کرد و سالی توام با تجربیات جدید 

برای این دسته از خریداران خودروهای پاک رقم خواهد خورد.
برند فونیکس انرژی   های نو با ارائه خودروهای تیگو 8 پرو پلاگین هیبرید و 
به زودی تیگو 7 پرو پلاگین هیبرید که به علت فناوری جدید و پیشرفته خود 
سطح آلایندگی را به حد بسیار اندکی کاهش می دهند، نه تنها پیشگام ورود 
به جهانی پاک و آینده   ای روشن برای مردمان ایران زمین شده است، بلکه با 
اهدای جوایز نفیس و قدردانی از مشتریان خود، موجب ایجاد انگیزه برای 

سایر رانندگان و علاقه   مندان به خودروهای پاک خواهد شد.
ســفر پنج روزه مشــتریان فونیکسNEV به همــراه یک تــن از اعضای 
خانواده به دبی و تجربــه زندگی به ســبک پایدار و اســتفاده از خودروها 
و تکنولوژی   های همگام با محیط زیســت، بهــاری به یاد ماندنــی را برای 

خریداران خودروهای تیگو 8 پرو پلاگین هیبرید به ارمغان می   آورد.

عبور به جهان پاک با تیگو 8 پرو پلاگین هیبرید  
تیگو 8 پرو پلاگین هیبرید با داشتن دو موتور الکتریکی و یک موتور 1.5 
لیتر توربو شارژر بنزینی قادر به تولید 326 اســب بخار و 510 نیوتن متر 
گشتاور است که نه تنها صرفه   جویی در مصرف انرژی و کاهش آلایندگی را به 
دنبال دارد، بلکه در سفرهای شهری و ماجراجویی در مسافرت   ها اوج قدرت 

و سرعت را توام با ایمنی به سرنشینان خودرو هدیه می دهد.
این خودروی پلاگین هیبرید در حالت تمام برقی قــادر به پیمایش 70 
کیلومتر اســت و در حالت ترکیبی )برقی -بنزینی( بدون هیچ گونه توقفی 
950 کیلومتر حرکت می کند. مصرف ســوخت تیگو 8 پرو پلاگین هیبرید 
در حالت ترکیبی برابــر با 1.5 لیتر در هر 100 کیلومتر اســت و در حالت 
بنزینی 7.6 لیتر را مصرف می   کند که از کم مصرف   ترین خودروهای کراس 

اوور در ایران است.

ضمانت 7 ساله فونیکس  
از مهم ترین ویژگی   های برند فونیکس NEV ضمانت 7 ساله یا 200 هزار 
کیلومتری باتــری لیتیومی و خودرو اســت کــه منجر به آســودگی خاطر 
مشتریان از کیفیت بالای این خودرو شده است و تعهد فونیکس را به کیفیت 

ساخت بالای این خودرو برخلاف باورهای عمومی نشان می دهد.
فونیکس NEV نه تنها به دنبال تحقق زندگی ســالم و هوای پاک است، 
بلکه با فراهم کردن فرصت ســفر به اقصی نقاط دنیا و هدیه آی پد پرو، دور 
جدیدی از مشتری مداری و قدردانی از خریداران خود را در کشورمان آغاز 

کرده است.

امیرحسن کاکایی، استاد دانشگاه و کارشناس صنعت خودرو می   گوید: صنعت 
خودرو، صنعتی جهانی است و بدون ارتباطات جهانی، هرگز نمی توان محصولی 
رقابتی تولید کرد؛ وی از استراتژی تجمیع خودروســازان به منظور بهینه کردن 

تولید با افزایش تولید دفاع می   کند. 

تولید رقابت   پذیر در شرایط انزوا غیرممکن است  
این اســتاد دانشــگاه در برنامه »تالار گفت وگــو« در همین رابطــه می   گوید: 
چینی   ها نسبت به این حقیقت آگاه هستند که برای رقابت   پذیری باید با جهان 
ارتباط داشته باشند و همین ترتیب روابط خود را با آمریکا و آلمان حفظ کرده   اند. 

توسعه صنعت خودرو بدون ارتباطات جهانی امکان   پذیر نیست.

کاکایی می   گویــد: اگــر تحریم   هایی که به صنعــت خودروی ایــران تحمیل  
می شود، به اقتصاد و صنعت کشوری مانند ژاپن تحمیل می شد، در کمتر از یک 

ماه تعطیل می   شد؛ چون این کشور حتی مواد اولیه صنعت خود را هم نداشت. 
این استاد دانشگاه در ادامه گفت وگوی خود با اســماعیل شجاعی در برنامه 
تالار گفت وگو، به اهمیت ارتباط با جهان برای رشد خودروسازی ایران اشاره کرد 
و گفت: اولین قرارداد واقعی برجامی مربوط به خودروسازی بود و خودروسازان 
با 400 میلیون یورو سرمایه به ایران آمدند که اتفاق بزرگی بود. اگر قرارداد برجام 
یک سال دیگر دوام می   آورد، پنج شرکت خودروســازی برای ورود به ایران برنامه 

داشتند و نه تنها در صنعت خودرو بلکه در قطعه   سازی نیز جهشی رخ می   داد. 
امیرحســن کاکایی در ادامــه گفت وگوی خــود توضیح می   دهــد که صنعت 

خودروی ایران چگونه تحت تاثیر چین قرار گرفت. وی در همین رابطه می   گوید: 
دهه 60 در ایران بــا جنگ و تورم همراه بود ولی ســال 1369 بــزرگان جنگ و 
صنعت، برنامه   ای طراحی کردند اما اوضاع بدی داشــتیم و کشور تخریب شده 
بود و حدود سال 1373 حرکت   های جدی برای توسعه و خودکفایی  انجام شد، 
هفت سال طول کشید و به حداقلی رسیدیم و با طراحی خودرو با کمک خارجی   ها 
مالکیت خودرو و موتور را به دست آوردیم و صنعت خودرو رشد کرد اما به تمسخر 
گرفته شد و متاسفانه مسوولان هم به این حرف   های سطحی توجه نشان دادند. 
وی یادآور شد: قرار بود ســالی یک خودروی جدید معرفی و هر 5 سال پلتفرم 
جدیدی معرفی شــود، اما در دهه 80 سیاســت   ها تغییر کرد، تحت تاثیر درآمد 
بادآورده نفتی واردات از چین به صرفه بود و تا جایی ادامه پیدا کرد که قطعه سازان 
ایرانی از داخل کشور به چین سفارش می   دادند که تا سال 1391 تحریم   ها رخ 

داد و ما متوجه شدیم که در داخلی سازی ضعف داریم. 

بازار باید رقابتی ولی صنعت باید انحصاری باشد  
این استاد دانشگاه در برنامه »تالار گفت وگو« گفت: بازار باید رقابتی ولی صنعت 
خودرو باید انحصاری باشــد؛ صنعت خودرو یک صنعت مقیاس بالا البته به جز 
مورد خاص چین که قابل الگو برداری برای ما نیست؛ در دنیا خودروسازان بیشتر 
وابسته به شرکت خارجی بزرگ هستند و حدود شصت برند مهم داریم که تحت 
امر 14خودروسازی هســتند. شرکت ها در جهان روابط جهانی به شدت به هم 

پیوسته ای دارند که در عین رقابت با هم همکاری نیز دارند.
وی در همین رابطه با طرح این موضوع که کره جنوبی تنها یک خودروســازی 
دارد، گفت: این کشور در مقطعی  صاحب 5خودروســازی دوو، کیا، هیوندای، 
سامسونگ رنو و ستانگ یانگ  بود و در مقطعی، چهار شرکت ورشکسته شدند و 

نیمی از دوو برای یک شرکت آمریکا بود. 
وی در آسیب   شناســی صنعت خودروی ایــران گفت: بالغ بر 37 خودروســاز 
عضو انجمن خودروســازان و بیش از 110 پروانه بهره برداری صادر شــده است 
ولی دو خودروساز اصلی کشــور را زمین    زده   اند که با حسابی سرانگشتی حدود 
5 تا 8 میلیارد دلار ضرر و زیان متحمل شده   ایم. کاکایی در ادامه افزود: ما الان 
در یک قفل سیاسی گیرکرده   ایم و کلافی سردرگم شده که صنعت خودرو تبدیل 
به تامین اجتماعی شده است. ما باید تکلیف خودمان را روشن کنیم در صنعت 

خودرو می   خواهیم کجای بازی باشیم.

حضور کروز در نمایشگاه کار ایران
شرکــت صنایع تولیــدی کروز در 
ششمین نمایشــگاه کار ایران با 
هدف رویارویی مســتقیم کارجو 
و کارفرما و تســهیل فرآیند جذب 
و اســتخدام نیــروی کار در ایــن 
نمایشــگاه حضور یافت. معرفی 
فرصت   هــای شــغلی موجــود در 

شرکت کروز، جذب نیرو   های مناسب و آشنایی با انتظارات و مهارت   های لازم از 
جمله اهداف حضور این مجموعه در نمایشگاه کار ایران است. شرکت کروز در 
طیف وسیعی از فرصت   های شغلی نظیر رشته الکترونیک، صنایع، مکانیک، 
شیمی و خطوط مونتاژ؛ نیروی انسانی نیاز دارد و در روزهای برگزاری نمایشگاه 
کارشناسان این شرکت، آماده پاسخگویی به سوالات کارجویان بودند. شرکت 
کروز در یک ارزیابی، به عنوان مراکز صنعتی محبوب کارجویان شناخته شده 
است. این شرکت اکنون بالغ بر 14 هزار نیروی انسانی دارد و با در نظر گرفتن 
امکاناتی نظیر سرویس رفت و آمــد، پاداش    و پرداخت به موقــع حقوق و مزایا 
مورد توجه زنان و مردان جویای کار قرار دارد. مجموعه کروز فرصت   های شغلی 
قابل توجهی برای فارغ التحصیلان دانشــگاه   های برتر ایران دارد. این شرکت 
به دلیل قرارگیری در میان 60 شرکت برتر اقتصاد ایران، برند ارزشــمندی در 

کارنامه کاری نخبگان خواهد بود.

رفع موانع طرح   های توسعه   ای در شرکت ملاردشیر
رئیس جهاد کشاورزی استان البرز، قول همکاری و مساعدت برای رفع موانع 
و همچنین مجوزهای لازم برای طرح   های توســعه   ای شرکت ملاردشیر را داد. به 
گزارش روابط عمومی شرکت کشــاورزی و دامپروری ملاردشیر، عبدالرضا بازدار 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی اســتان البرز با حضور در شرکت ملاردشیر ضمن 
بازدید از روند تولیــد و پروژه   های در دســت احداث، قول همکاری و مســاعدت 
برای رفع موانع و همچنین مجوزهــای لازم برای طرح   های توســعه   ای شرکت را 
داد. وی خاطرنشان کرد: سازمان جهاد کشــاورزی حامی تولیدات داخلی بوده 
و در این راستا سازمان جهاد کشاورزی اقدامات لازم را انجام می دهد. همچنین 
امیرحســینی مدیرعامل شرکــت ملارد شــیر از آمادگی این شرکت بــرای انجام 
طرح   های توسعه   ای در صنعت کشاورزی و دامپروری خبر داد و گفت: شرکت ملارد 

شیر ظرفیت   های لازم برای ایجاد اشتغال و گسترش فعالیت در منطقه را دارد.

فرض محال برای خودروی با کیفیت 

در نشست تخصصی چالش ها و فرصت های تامین مالی
در حوزه های فناورانه و نوآورانه پتروشیمی مطرح شد

تنوع ابزارهای تامین مالی 
صنعت پتروشیمی

»پتروکم« از معدود نشست های تخصصی صنعت پتروشیمی بود که 
با در اختیار داشتن یک نمایشگاه قابل توجه نشست های تخصصی 
بســیار مهمی را در دل خود جای داد. اینکه صنعت پتروشــیمی 
بتواند در سطوح مختلف اقدام به برگزاری رویدادهای متنوع کند 
باید  مورد توجه قرار گیرد آن هم درشرایطی که با توجه به ارزآوری 
و اشتغال زایی می توان گفت صنعت پتروشیمی مهم ترین صنعت 
ایران است که نیاز به حمایت جدی از آن به وضوح حس می شود 
اما رکن تامین مالی را باید یکی از ارکان مهم توسعه این صنعت به 
شمار آورد. در این خصوص پنلی با عنوان چالش ها و فرصت های 
تامین مالی در حوزه های فناورانه و نوآورانه به منظور توسعه اقتصاد 
دانش بنیان هلدینگ خلیج فارس در حاشیه رویداد ایران پتروکم 
برگزار شــد. علی نقوی،  مدیرعامل بورس انرژی در این نشســت 
در رابطه با  »راهکارهای بازار محور بورس انرژی ایران« ســخرانی 
کرد. وی  با اشاره به اینکه در سیاست های ابلاغی اصل 44 بحث 
دانش بنیان به عنوان یک پیشران در اقتصاد مطرح شــده است،  
افزود:   در همین راســتا  ما در بورس انرژی ایران یک چشــم انداز 
برای خود ترســیم کردیم. نقوی با بیان اینکه یکی از چالش های 
اصلی در این زمینه بحث تامین مالی اســت،  گفت:  از همین رو 
ســعی شــده مدل های مختلف تامین مالی در بازار سرمایه را در 

اختیار شرکت ها قرار دهیم.
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در این راســتا 
ن  ســا رشنا کا
غــذا  صنعــت 
مکررا اعلام کردنــد ارز ۴۲۰۰ تومانی خطایی 
بود که ادامه   دار شــد. دلیــل تخصیص این ارز 
جلوگیری از گران شدن کالا و مدیریت دستوری 
در اقتصاد بود که با ظهور ارز ۲۸۵۰۰ تومانی 
نیز تنها اعداد عوض شد و شیوه مدیریت، تغییر 

چندانی تاکنون نکرده است.
به گفته این عده اقتصاد دستوری یک اشتباه 
مدیریتی و تصمیم   ســازی در کشــور است که 
همچنان ادامه دار اســت و تنها به واســطه این 
ســاختار غلــط جلــوی خســارت را گرفتند تا 

خسارت کمتری به کشور وارد شود. 
همچنین به عقیــده فعالان ایــن صنعت هر 
از چندگاهی روی قیمت ارز اســامی مختلفی 
می   گذارند که این ارز چندنرخی باعث شده تا 
بازار روی مدار صحیح خود نچرخد و پای رانت 
و ســوداگری به این عرصه باز شود و فسادهای 

بزرگی در اقتصاد کشور شکل گیرد.
به گفته این فعالان دولــت فعلا به دنبال این 
است که با یکسری ابزار مدیریتی، فضای روانی 
حاکم بر جامعه را آرام نگه دارد. اما بدیهی است 
که مداخله تصنعی دولت در کنترل قیمت دلار، 
اگر از حد طبیعی خود خارج شود، آسیب   زاست 
و ممکن است به جهش   های احتمالی در آینده 
منجر شــود. در دنیا وقتی برابری قدرت دلار با 
سایر ارزها تغییر پیدا می کند، احتمالات بعدی 
را به همراه دارد. یا وقتی قیمت برخی مواد اولیه 
در دنیا مشمول افزایش یا کاهش می شود، اگر 
روش مبادلات و تجارت ما با دنیا طبیعی باشد، 
قاعدتا بایــد به ما هم برســد. دولت بــه دنبال 
این اســت که جلوی این نوســانات را با اعمال 
سیاست   های دستوری یا مالی بگیرد، اگر قرار 

است ماده اولیه در جایی از دنیا ارزان   تر شود، 
ولی اثر کاهش آن در اقتصاد داخل احســاس 
نشود، مانند این اســت که مردم فقط افزایش 
قیمت را احساس کنند، اما کاهش قیمت برای 

آنها ملموس نباشد.

بازگشت۩به۩عقب ۩
حال به گزارش و تحلیــل »دنیای اقتصاد« از 
سال 139۸ که دولت به دنبال آغاز دور جدید 
تحریم های ســختگیرانه ناچار شد ارزی تحت 
عنوان ارز ۴۲۰۰ تومانی را برای اقلام اساسی و 
کالاهای ضروری خانوار تعریف کند تا زمانی که 
در اردیبهشت ماه 1۴۰1 دولت سیزدهم این ارز 
را حذف و به جای آن نرخ جدیدی را تعریف کرد 
کمتر کارشناسی این هشدار را نداده بود که این 
سیاست نیز به زودی نیازمند اصلاح خواهد بود. 
اغلب فعالان صنعت غذا و کارشناسان با آنکه 
به دولت هشدار داده بودند دیر یا زود باید دور 
جدیدی از آزادســازی قیمتــی در این صنعت 
اتفاق بیفتد امــا معتقد بودند فعــلا اتخاذ این 
سیاست ناگزیر اســت، با این حال آزادسازی و 
به عبارتی شناورسازی ارز را در صنعت غذا مورد 
تاکید قــرار داده بودند؛ سیاســتی که دولت با 
آن مخالف بود و گمان می کرد با تعریف نرخی 
جدید مانــع از تورم افسارگســیخته در صنعت 
غذا خواهد بود و در عین حال از تولیدکننده نیز 

حمایت خواهد کرد. 
حالا و بعد از گذشت کمتر از دو سال به نظر 
می رسد مصرف کننده هم چوب را خورده و هم 
پیاز را، چراکه نرخ تورم در صنعت غذا بعد از این 
مدت و به رغم پیش بینی حذف اثر شوک درمانی 
در حوزه غــذا در کمتر از یک ســال، دو رقمی و 
بالاتر از ۴۰ درصد است. از سوی دیگر در حوزه 
تولید نیز سیاســت تعیین ارز ۲۸۵۰۰ تومانی 

باعث شــد تا بار دیگــر نهادهــای مختلف در 
قیمت گذاری دخالت کنند و امروز قیمت کالاها 
در این صنعت مانند ســال های قبل از 1۴۰1 
متناســب با هزینه های تولید نیســت، چراکه 
بســیاری از هزینه ها بر مبنــای ارز آزاد تعیین 
و قیمت کالاهــای نهایی بر اســاس ارز دولتی 
تعیین می شود، علاوه بر آن حاشیه سود تولید، 
خرده فروشــی، عمده فروشــی، مارجین هــای 
پخش و سایر موارد توسط دولت تعیین می شود 
و این در حالی است که بســیاری از مواد اولیه 

دیگر تحت نظارت دولتی نیستند. 
در چنیــن شرایطــی یکــی از مهم تریــن 
نگرانی هایی که وجود دارد بازگشــت به دوران 
کمبود کالا در نتیجه قیمت های دولتی است. 
تجربه قبلی کشور نشان می دهد تداوم و اصرار 
دولت بر ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث شــد بسیاری 
از کالاها در بازار با کمبود روبه رو شود که حتی 
به عنوان مثــال در حــوزه روغن نباتــی باعث 
ســهمیه بندی این کالا شــد، اما با آزادســازی 
قیمت ها این چالــش برطرف شــد و به عقیده 
کارشناسان اگر موضوع آزادسازی قیمت ارز و 
کالاها اتفاق نمی افتاد در همه حوزه های کالای 
اساسی با مشــکلات جدی روبه رو می شدیم و 
حالا این نگرانــی به طور عمــده در مورد تداوم 

اختلاف قیمت ارز دولتی و آزاد وجود دارد. 

کاهش۩مصرف۩در۩کمین۩بازار۩ ۩
با این حــال نمی تــوان از نگرانی های حوزه 
مصرف و تــورم بالقــوه موجــود در صنعت غذا 
چشم پوشی کرد. آزادسازی قیمت ها در مرحله 
اول به رشــد ۴ تا 6 برابری قیمــت اکثر کالاها 
در مرحلــه اول منتهی شــد، با وجــود این بعد 
از گذشت مدتی این اثر تعدیل شــده و به نرخ 
۵3 درصد در آبان ماه امسال رسیده که همچنان 

یکی از بالاتریــن نرخ های تورم غــذا در جهان 
است. 

در ایــن شرایــط و بــا کاهش تخصیــص ارز 
به واردات و با توجه به رشــد شــدید قیمت ارز 
به خصوص در دو ماه گذشــته، به نظر می رسد 
مشکلات این صنعت افزایش خواهد یافت. این 
در حالی است که با نزدیک شدن به شب عید و 
ماه مبارک رمضان میزان تقاضا برای صنعت غذا 
رشد می کند و دولت به احتمال قوی در دو ماه 
پیش رو با شدت بیشتری روی قیمت ها نظارت 
خواهد کرد که نتیجه این امر افزایش فشارها به 

تولید در این مدت است. 
در این میان باید بــه موضوع کاهش مصرف 
نیز اشاره کرد؛ آزادســازی قیمت ها در صنعت 
غذا در دو سال گذشته باعث شد میزان مصرف 
بسیاری از کالاها کاهش یابد. آمارهای پراکنده 
و اظهارنظرهای مختلــف از فعالان صنعت غذا 
حکایت از کاهش ۵۰ درصدی گوشت قرمز، 3۵ 
درصدی گوشت مرغ، 6۰ درصدی فرآورده های 
گوشتی با  درصد بالای گوشــت، ۲۸ درصدی 
برنج، 3۰ درصدی لبنیات و... دارد که نشــان 
می دهد بســیاری از کالاها در ایــن صنعت به 
خودی خود با کاهش مصرف روبه رو شــده و در 
صورتی که دور جدیدی از آزادسازی قیمت ها در 
دستور کار دولت قرار بگیرد و این رویه به صورت 
شوک درمانی انجام شود، تولید به خودی خود 
از محل آزادسازی قیمت ها دچار لطمات زیادی 

خواهد شد. 
کارشناسان معتقدند دولت اگر در همان فاز 
اول موضوع قیمت گذاری و مبنای ارز دولتی را 
رها می کرد و بازار را برای صنعت غذا آزاد می کرد 
بسیاری از قیمت ها در جایگاه واقعی خود قرار 
می گرفت و به این ترتیب قیمت ها متناســب با 
هزینه ها و نیاز بازار تعیین می شد ولی دولت به 
دلیل نگرانی از جهش دامنه دار نرخ تورم مانع از 
اتخاذ چنین رویکردی شد و بخشی از بار مالی 
موضــوع را همچنــان روی دوش تولیدکننــده 
نگه داشــت و بخش دیگر را بــه مصرف کننده 

منتقل کرد. 

راهکار۩حذف۩یارانه۩پردرآمدها ۩
حالا دولت و تولیدکننــدگان صنعت غذا در 
یک دوراهی تعیین کننده قرار دارند که از یکسو 
باید منافع مصرف کننده و تقاضــای بازار را در 
نظر بگیرند و از سمت دیگر مانع از افت تولید و 
کاهش سرمایه گذاری ها در این صنعت شوند. 
راهکار اولیه آزادســازی تدریجی قیمت ارز در 
کالاهای اساسی است و راهکار دیگر تخصیص 
یارانه های متعلق به دهک هــای بالای جامعه 
بــه تولیدکنندگان اســت که رقمــی در حدود 
۴۰ درصد جمعیت کشــور را شــامل می شود و 
با در نظر گرفــن یارانه 3۰۰ هــزار تومانی در 
حدود 1۰ هزار میلیارد تومان در ماه و 1۲۰ هزار 
میلیارد تومــان )رقمی در حــدود ۲.۵ میلیارد 
دلار( در ســال اســت که می توانــد در اختیار 
صنعت غذا و کالاهای اساســی قرار بگیرد و به 
این ترتیب بخشی از فشــار تولید برطرف شود. 
در کنار آن ســایر سیاســت های تشــویقی که 
می تواند بــه عملکرد بهتر ایــن صنعت منتهی 
شــود در دســتور کار دولت قرار گیرد که از آن 
جمله می توان به اعطای تسهیلات در موضوع 

تعهد ارزی اشاره کرد. 

ضرورت۩حذف۩ارز۩۲۸۩هزار۩تومانی۩ ۩
دبیر خانه صنعــت، معدن و تجــارت ایران و 
رئیس کانون انجمن های صنایع غذایی ایران 

در این ارتبــاط با بیان اینکه بــرای صنعت غذا 
یکی از محاســن کشــور این اســت که ما یک 
کشور ۸۰-9۰ میلیونی هســتیم بنابراین یک 
بازار خوب در داخل برای صنعت غذا وجود دارد 
معتقد است اگر ممنوعیت ها و محدودیت هایی 
که ناشــی از اســتفاده از ارز ۲۸ هــزار تومانی 
اســت در صنعت غذایی ایران نباشد ما از همه 
ظرفیت های ایــن صنعت می توانیم اســتفاده 

کنیم.
به گفته محمدرضا مرتضــوی در حال حاضر 
بزرگ ترین مانــع، تزریق ارز ۲۸ هــزار تومانی 
اســت؛ یعنی وقتی دولت ارز ۲۸ هزار تومان به 
بخش های مختلف صنعت می دهد صادرات در 
آن بخش متوقف می شود و در واقع صادرات ارز 
ارزان قیمت خواهد شــد. بنابراین الان مشکل 
بزرگ این است و اگر این مانع از سر راه برداشته 
شود صنعت غذای کشور به راحتی می تواند با 
سایر کشــورها رقابت کند و قیمت ها می تواند 

رقابتی باشد.
ایــن فعــال صنعــت غذایی بــا بیــان اینکه 
محصولات ایرانی هم از نظر طعم و مزه بســیار 
بهتر است به خصوص اینکه ایران دارای آفتاب 
و درجه حرارت های متفاوت و اقلیم های متنوع 
است، افزود: با توجه به اینکه دسترسی صنعت 
غذایی ایران به بازارهای بزرگی مثل افغانستان، 
عراق و روسیه راحت است بنابراین فکر می کنم 

آینده خوبی خواهیم داشت.
مرتضــوی همچنین در خصــوص تقاضای 
فعالان صنعت شیرینی و شکلات برای حذف 
رانت هایی که در آرد و شــکر سهمیه ای ایجاد 
شــده اســت و برخی از آن منتفع می شــوند، 
نیــز گفت: مــا خواهان حــذف ایــن رانت ها 
هســتیم. به نظر بنده اگر این سهمیه بندی و 
نظام ســهمیه بندی و نظام تزریق ارز ۲۸ هزار 
تومان بــه صنعت غذایی کشــور قطع شــود 
عملکرد بهــتری برای مــردم و خــود صنعت 

خواهد داشت.

بعد۩دوم۩مخالفت۩با۩ارز۩دولتی ۩
مخالفت با ارز ۲۸۵۰۰ تومانی از منظر فعالان 
صنعت غذا تنها به این منظور نیست که قیمت 
محصولات در ایــن صنعت افزایــش یابد. آنها 
با اشــاره به مشــکلاتی که در ماه های گذشته 
در نتیجه تخصیــص ارز دولتی به شرکت دبش 
رخ داد معتقدنــد تــا زمانی کــه قیمت گذاری 
محصولات و تخصیص ارز بر اســاس نرخ های 
ترجیحــی ادامــه یابــد مطمئنــا رانت هــا و 
ویژه خواری ها نیز ادامه خواهــد یافت و دولت 
باید به این موضوع یک بار برای همیشــه پایان 
دهد. این موضوع به خصوص با توجه به کاهش 
درآمدهای ارزی کشور در سال آینده بیشتر به 
چشم خواهد آمد زیرا دولت در تخصیص ارز با 
مشکلات زیادی روبه رو خواهد شد و از هم اکنون 
باید به طور مشخص سیاســتی در پیش بگیرد 
که تعادل را در بخش هــای مختلف بازار اعم از 

تقاضا و عرضه ایجاد کند. 
نکته اساســی که اقتصاددانان به آن اشــاره 
می کننــد آن اســت کــه اگــر دولت دســت از 
سیاست هایی مانند تخصیص ارز دولتی بردارد، 
به طور قطع بخش زیادی از تقاضای کاذب بازار 
برطرف و عرضه ارز نیز تا حدی اصلاح می شود 
و این می تواند به بهبود قیمت ارز در کشور نیز 
کمک کنــد. البته این آزادســازی باید در همه 
ابعاد و به خصوص ارزهای صادراتی اعمال شود 
که در این صورت آثار مثبتی را با خود به همراه 

خواهد داشت. 

تجربه قبلی 
کشور نشان 

می دهد تداوم 
و اصرار دولت 

بر ارز 4200 
تومانی باعث 

شد بسیاری از 
کالاها در بازار 

با کمبود روبه رو 
شود که حتی 

به عنوان مثال 
در حوزه روغن 

نباتی باعث 
سهمیه بندی 
این کالا شد

 تامین پروتئین
 با یک غذای ترکیبی جدید 

دنیای۩اقتصاد:۩دانشمندان نوع جدیدی از غذای 
ترکیبــی با نام برنــج »گوشــتی« را ایجــاد کرده اند 
که به گفتــه آنها می توانــد منبع پروتئینــی مقرون 
به صرفه و ســازگار با محیط زیست باشــد. این غذا 
حاوی دانه هــای متخلخل با ماهیچه های گوشــت 
گاو و ســلول های چربــی اســت که در آزمایشــگاه 
رشــد می کنند و به صورت بســته بندی شده  عرضه 
می شوند. در این روش، ابتدا برنج در ژلاتین ماهی 
پوشانده می شود تا به رشد ســلول   های گوشت گاو 
کمک کند،  سپس دانه   های آن را در یک ظرف کشت 
سلولی به مدت 11 روز برای انجام فرآیند کشت رها 

می کنند.
محققان می گویند این غذا ممکن است در آینده به 
عنوان راهکاری برای مقابله با قحطی، جیره نظامی 
یا حتی غذای فضایی مورد استفاده قرار گیرد. باید 
دید در صورت ورود به بازار، آیا مصرف کنندگان از آن 
استقبال خواهند کرد یا خیر. مجله Matter گزارش 
می دهد که برنــج هیبریدی ظاهر کمی ســفت تر و 
شــکننده تر از برنج معمولی دارد، اما نســبت به آن 
حاوی پروتئین بیشــتری اســت و بنابــر ادعای تیم 
دانشــگاه یونســی در کره جنوبی، ۸ درصد پروتئین 

بیشتر و 7 درصد چربی بالاتری دارد.
اما به گفته دانشمندان این محصول غذایی جدید 
در مقایســه با گوشــت گاو معمولی، ردپــای کربن 
کمتری نیز دارد، زیرا با توجه به روش تولیدش، نیاز 
به پرورش و رشــد انبوهی از حیوانات وجود نخواهد 
داشت. این در حالی اســت که تخمین زده می شود 
که برای هــر 1۰۰ گرم )3.۵ اونــس( پروتئین تولید 
شــده در برنج هیبریــدی، کمــتر از 6.۲7 کیلوگرم 
)13.۸پوند( دی اکسید کربن آزاد می کند، در حالی 
که تولید دی اکســید کربن گوشــت گاو با ۴9.۸9 

کیلوگرم هشت برابر بیشتر است.
ســوهیون پارک یکی از محققان این پروژه در این 
خصوص توضیح داد: ما معمــولا پروتئین مورد نیاز 
خود را از دام تهیه می کنیم، اما تولیدات دامی منابع 
و آب زیادی مصرف کرده و گازهای گلخانه ای زیادی 
آزاد می کنند. تصور کنیــد که تمام مواد مغذی مورد 
نیاز خود را از برنج پروتئینی کشت شده در سلول به 
دســت آوریم. برنج در حال حاضر سطح مواد مغذی 
بالایی دارد، اما افــزودن ســلول   های دام می تواند 
میزان آن را بیــش از پیش تقویت کنــد. او در ادامه 
افزود: انتظار نداشتم سلول ها به این خوبی در برنج 
رشــد کنند. اکنون دنیایی از ویژگی هــا را برای این 

غذای ترکیبی مبتنی بر غلات می بینم. 

مردم۩نیاز۩به۩قانع۩شدن۩دارند ۩
به نظر می رسد برنج دارای زمینه یا ساختاری برای 
رشد سلول های گوشــتی اســت و همچنین به آنها 
مواد مغذی می بخشــد. این تیم اولین تیمی نیست 
که محصولات گوشتی کشت شــده در آزمایشگاه را 
بررســی می کند. امروزه دنیا در حال تجربه   انقلاب 
در حوزه   تکنولوژی غذایی است. یکی از جذاب   ترین 
پیشرفت   های حال حاضر، گوشــت کشــت شده در 
آزمایشگاه است که به آن گوشت پاک، گوشت سلولی 
یا گوشت بدون کشتار حیوانات گفته می شود. این 
ماده از ســلول   های بنیادی گرفته شده است و برای 
تولید آن نیازی به کشتار حیوان زنده نیست. از زمانی 
که اولین همبرگر تولید شــده در آزمایشگاه در سال 
۲۰13 در لندن رونمایی شد، ده ها شرکت در سراسر 
جهان به رقابت برای عرضه گوشت های کشت شده 

مقرون به صرفه به بازار پیوسته اند.
یک شرکت سنگاپوری اخیرا شروع به فروش اولین 
محصــول مــرغ  آزمایشــگاهی جهان به مشــتریان 
کرده اســت. در همیــن حــال، ایتالیــا از لایحه ای 
برای ممنوعیت گوشت تولید شــده در آزمایشگاه به 
منظور حفظ ســنت های غذایی این کشور حمایت 
کرده اســت. منتقدان خاطرنشان می کنند که هیچ 
چیز مصنوعی در مورد گوشــت های آزمایشــگاهی 
وجود ندارد و این گوشت با رشد سلول های طبیعی 
ساخته می شــود. طرفداران گوشــت آزمایشگاهی، 
ادعا می   کنند که این محصول راهکار حل مشــکل 
کشــاورزی کارخانه   ای اســت که مدت   ها دنبال آن 
بودند. اگر این محصول به موفقیت تجاری برســد، 
می تواند بسیاری از مسائل زیست محیطی، مشکلات 
زیستی حیوانات و بهداشت عمومی کشاورزی دامی 
را حــل کند و در همیــن حال مصرف کننــدگان نیز 
می توانند همچنان محصولی را که به طعم و شــکل 

آن عادت دارند، مصرف    کنند.
پروفسور نیل وارد، متخصص مواد غذایی کشاورزی 
و آب و هوا در دانشگاه آنگلیای شرقی، در این خصوص 
اظهار کرد که ایــن نوع تحقیقات نویدبخش توســعه 
رژیم   های غذایی ســالم   تر و ســازگارتر با آب و هوا در 
آینده اســت، اما برخی از افراد نیاز به متقاعد شــدن 
دارند. او گفت: در حالی که داده   هــا در مورد هزینه و 
تاثیر اقلیمی بسیار مثبت به نظر می   رسند، یک آزمایش 
حیاتی در مورد اشتهای عمومی برای این نوع غذاهای 
آزمایشگاهی است. به طور کلی، با وجود گوشت های 
جایگزین مبتنی بر آزمایشگاه، این محصولات احتمالا 
پتانسیل بالایی در جایگزینی گوشت های فرآوری شده 

به جای گوشت های اصلی دارند.
بریجت بنــلام از بنیــاد تغذیه بریتانیــا می گوید: 
توســعه یک رژیــم غذایی کــه هم از ســلامت مردم 
و هم ســلامت ســیاره زمین حمایــت می کند، یک 
چالش بــزرگ برای آینده اســت. ایــن مطالعه یک 
رویکرد نوآورانه جدید را نشــان می دهد که می تواند 
به یافن راه حل کمک کند. اما او اضافه کرد: یافته   ها 
نشان   دهنده افزایش نسبی در محتوای پروتئین برنج 
است که اصولا یک ماده غذایی با پروتئین بالا نیست. 
بنابراین اگر قرار باشــد این فناوری بــه عنوان منبع 
پروتئین جایگزین برای محصولات حیوانی ســنتی 

مورد استفاده قرار گیرد، نیاز به کار بیشتری است.

»دنیای۩اقتصاد«۩عوارض۩تداوم۩تخصیص۩ارز۩۲۸500۩تومانی۩را۩در۩صنعت۩غذا۩بررسی۩کرد

 صنایع غذایی در تنگنای قیمت گذاری دستوری
اصلاح۩عرضه۩و۩تقاضا۩با۩حذف۩سیاست۩تخصیص۩ارز۩دولتی۩

سعیدهنبیزاده

 احتمال افزایش قیمت جهانی غلات

 در سال جاری میلادی

دنیای۩اقتصاد:۩از آنجا که جمعیت جهان همچنان در حال رشد است و تا سال ۲۰3۰ به 
۸.۵میلیارد نفر می رسد، پیش بینی می شــود تقاضا برای غلات، به ویژه محصولات اصلی 
مانند گندم، برنج، ســویا و ذرت به میزان قابل توجهی افزایش یابد. بر اساس گزارش های 
منتشر شــده، ســازمان ملل متحد در حال حاضر انتظار دارد اســتفاده از غلات درشــت 
در ســال زراعی ۲۰۲3-۲۰۲۴ به 1.۵ میلیارد تن برســد که 1.1 میلیون کمتر از میزان 
پیش بینی شده است با وجود این، این میزان نسبت به سال زراعی ۲۰۲۲-۲۰۲3 به اندازه 
1.۲ درصد بیشتر است. طبق گزارش های جهانی رویداد آب و هوایی ال نینو که در حال 
حاضر در حال انجام است، یک خطر کلیدی برای بازده غلات در برخی مناطق از جمله در 
برزیل است. در واقع مشخصه پدیده ال نینو گرمای غیرعادی سطح دریا )SST( در اقیانوس 
آرام جنوبی است که بارندگی ناهموار و دماهای بالاتر را به آمریکای جنوبی می آورد. با این 
حال، گرمای غیرعادی SST در جنوب اقیانوس آرام در حال کاهش اســت. به گفته اداره 
ملی اقیانوســی و جوی ایالات متحده، 73 درصد احتمال دارد که SST بین آوریل تا ژوئن 
۲۰۲۴ به فاز خنثی برگــردد. این امر می تواند خطرات آب و هوایــی را برای عملکرد ذرت 
برزیل در سال زراعی ۲۰۲3-۲۰۲۴ کاهش دهد. از سوی دیگر پدیده    آب    و هوایی ال نینو 
همچنین با الگوهای آب    و هوای تغییر یافته در سایر نقاط کره زمین نیز ارتباط دارد. همه 
اینها پتانسیل هدایت بازارهای جهانی غلات و دانه های روغنی را دارد که ذاتا قیمت هایی 
را که در دروازه مزرعه به دست می آید فیلتر می کند. به طوری که تحلیلگران معتقدند ممکن 

است به دلیل مازاد غلات و دانه    های روغنی اســترالیا، فشاری بر قیمت    ها تا 
سال ۲۰۲۵ وارد شود. گفته می شود، خشکســالی در آمریکای جنوبی این 
پتانسیل را دارد که در پایان سال ۲۰۲۴ یک جهش صعودی به بازار وارد کند 

و قیمت غلات را افزایش دهد.

کمبودی۩در۩حوزه۩گندم۩و۩ذرت۩در۩کشور۩نداریم ۩
در حالی افزایش تقاضا و به تبع افزایش قیمت جهانی غلات در سال ۲۰۲۴ 

پیش بینی می شود که به گفته رئیس هیات مدیره انجمن غلات ایران، در حال حاضر 
هیچ کمبودی در خصوص گندم، جو دامی و ذرت در کشــور نداریــم. کاوه زرگران رئیس 
هیات مدیره انجمن غلات ایران می گوید: با توجه به موجودی انبارها مشــکل خاصی در 
خصوص گندم، جو دامی، ذرت و روغن خام مشــاهده نمی شــود و در زمینه کنجاله هم 
به رغم مشکلات اواخر تابستان و افزایش قیمت، مشکل خاصی وجود ندارد. زرگران افزود: 
در طول سه ماه اخیر عملکرد وزارت جهاد کشاورزی در خصوص تامین کالاهای اساسی 
مناسب بوده، اگرچه انتقاداتی نسبت به سیاستگذاری    های کلان وجود دارد. وی همچنین 
افزایش قیمت کنجاله را موجب تضعیف صنعت روغن کشی برشمرد و خاطرنشان کرد: آفت 

بازار کنجاله این است که شرایط فعلی به نابودی صنعت روغن    کشی خواهد انجامید.

جو۩دامی۩موجود۩در۩انبارها۩کیفیت۩مطلوبی۩ندارد ۩
زرگران همچنین با اشــاره به موجودی جو  دامی در ذخایر شرکت پشتیبانی امور 
دام تاکید کرد: امروز از نظر کمیت مشکلی وجود ندارد، اما با توجه به اینکه دولت در 
حال مدیریت نامحسوس در راستای به فروش رفن ذخایر دو سال قبل پشتیبانی 
امور دام اســت و اجازه واردات به بخش خصوصی نمی دهد، قطعا موجودی انبارها 

کیفیت مطلوبی ندارد.

رئیس هیات مدیره انجمن غلات ایران افزود: در حــوزه روغن خام شرایط بحرانی 
وجود نــدارد، اما بــا توجه به سیاســت دولــت مبنی بــر ممنوعیــت واردات روغن 
آفتابگردان، زیرساخت    های 3 تا ۴ سال گذشته که در مسیر دریای خزر میان ایران 
و روسیه ایجاد شده بود، تضعیف شد و کشتی    های زیادی که از سایر کشورها جذب 
شده و در دریای خزر مستقر شده بودند، پس از وضع این قانون، دریای خزر را ترک 
کردند، به    طوری که امــروز از نظر حمل ونقل در حوزه روغــن آفتابگردان توانمندی 

گذشته وجود ندارد.
وی همچنین متذکر شــد: به    طور کلی تا پایان ماه مبارک رمضان کشور مشکلی در 

خصوص تامین کالاهای اساسی نخواهد داشت.
گفتنی است طبق آمارهای سازمان فائو یک و نیم درصد از کل ذخایر غلات جهان به 
ایران اختصاص دارد. از سوی دیگر طبق داده های سازمان فائو ایران در جایگاه هشتم 
ذخایر دنیا جای دارد. این در حالی اســت که »چین، هند، ایــالات متحده، اتحادیه 
اروپا، اوکراین، روســیه و برزیل« نیز پیش از ایران در جایگاه اول تا هفتم ذخایر غلات 

دنیا جای دارند.

با آنکه مدت زیادی از جراحی اقتصادی کشور و حذف ارز 4200 تومانی در صنعت غذا توسط دولت سیزدهم نمی گذرد اما به نظر می رسد 
دولت ناچار است بار دیگر قیمت ارز را در این صنعت تغییر دهد. هرچند حذف ارز 4200 تومانی در اردیبهشت سال قبل نتوانست مدت 
زیادی به کمک صنعت غذا بیاید اما از آن زمان تاکنون قیمت ارز در بازار آزاد تقریبا دو برابر شده و اختلاف قیمت ارز دولتی و آزاد از 24 هزار 

تومان به 28 هزار تومان رسیده است که نشان می دهد آزادسازی قیمت ارز تقریبا خنثی و شرایط به پیش از آن برگشته است. 
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فرید شاهمرادی
مدیر توسعه کارخانه  های نوآوری

معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری

مطالعه برنامه هفتم توســعه به ویژه فصل بیســتم آن 
که با عنــوان ارتقای نظــام علمی، فناوری و پژوهشــی 
تنظیم و تدوین شده است، نشان می دهد که همچنان 
نــگاه دولت  ها به فنــاوری و نــوآوری در اولویت ســوم و 
کم  بهره  ترین قســمت از بحث  های علمی، تحقیقاتی و 
فناوری است. به طوری که وزارت ارتباطات تنها 2 درصد 

از بودجه خود را به فناوری اختصاص می دهد. 
این در حالی اســت کــه برنامه هفتم تاکیــد دارد که 
توســعه مبتنی بر دانش و اقتصــاد دانش  بنیان یکی از 
راهکارهای اصلی برای توســعه پایدار کشور است و در 
این راستا، فناوری و نوآوری به عنوان یکی از محورهای 
اصلی توسعه معرفی شده است. این برنامه تاکید دارد که 
باید ظرفیت  های نوآورانه کشور شناسایی و تقویت شود 
تا بتواند نقش مهمی در توسعه اقتصادی ایفا کند. قطعا 
زمینه  سازی پژوهش  های علمی برای ایجاد نوآوری  های 
فناورمحور بر کسی پوشیده نیست اما غافل شدن از این 
حوزه منجر به انباشت و انبار بدون استفاده پژوهش های 
علمی شــده و محصولی دانش محور حاصل نمی شود، 
زیــرا نوآوری اســت که به عنــوان موتور محرک توســعه 
اقتصادی و اجتماعی می تواند پیشران حوزه اقتصادی 

برنامه هفتم توسعه ایران باشد.
در این یادداشت به بررسی برنامه هفتم توسعه از منظر 
فناوری و نوآوری و راهکارهای پیشنهادی برای مشارکت 

هرچه بیشــر بخش خصوصی در اقتصاد دانش بنیان 
می  پردازم.

یکی از ابزارهای تعریف شــده در برنامه هفتم توسعه 
برای پیشبرد مباحث فناوری و نوآوری، حمایت و اعطای 
یک درصد اعتبارات پژوهشی دولتی است که این ابزار، 
با وجود اینکه طی چند ســال گذشــته اجرایی شــده 
اما نتوانســته عملکرد و خروجی متناســب و موثری در 
نظام فناوری و نوآوری کشــور ایجاد کند و منجر به رفع 
چالش  های حتی اداری موجود در سیستم های دولتی 
شود چه برســد به رفع چالش  های صنایع و شرکت های 

بخش خصوصی فعال اقتصاد کشور.
چالش دیگــر در این برنامه این اســت کــه همچون 
سال های گذشته بیشرین تاکید برنامه  های حمایتی 
بر عرضه فناوری تعریف شده و سیاستگذاری متناسبی 
با تحریک سمت تقاضای فناوری از جانب شرکت های 
صنعتی تولیــدی اقتصــادی تاثیرگــذار مدنظــر قرار 
نگرفته است. هر چند با سیاســت  های صندوق نوآوری 
و شکوفایی و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
در خصوص ایجاد صندوق های سرمایه گذاری خطرپذیر 
شرکتی خصوصی به شرط خارج نشدن این صندوق های 
خصوصی از ریــل رفع نیازهــا و چالش  هــای صنعتی 
تخصصی خــود توســط دانش  بنیان  هــا و فنــاوران با 
ابزار سرمایه گــذاری خطرپذیر می توانــد در این زمینه 

تحریک کننده مناسبی برای طرف تقاضا باشد.
در خصــوص فعالیت  هــای صحیــح بخــش دولتی 
هم می تــوان بــه ابزارهای مناســبی که توســط وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری مانند ســامانه نان راه  اندازی 

شــده اشــاره کرد. چنیــن اقداماتی می توانــد موجب 
جذب سرمایه گذاری بیشــر، اختصــاص بودجه روی 
ســامانه  هایی مانند ســامانه نظــام ایده  هــا و نیازها و 
مشــارکت بیشــر با همه صنایع کلیــدی و حتی خرد 
کشور، حتی طرف تقاضا شــود و از این طریق می توان 
این ابزار بخش خصوصی را به عنوان یکی از جدی  ترین 
بازیگران حوزه تجاری ســازی و سرمایه گذاری با هدف 

ارتقای صنایع کشور، در نظر گرفت.
از دیگر راهکارهای تحریک طــرف تقاضا، می توان 
به ایجاد و توســعه زیرســاخت  های فنــاوری و نوآوری 
اشــاره کرد. با توجه بــه اهمیت دخیل کــردن بخش 
خصوصی در این حوزه به عنــوان صاحبان اصلی این 
زیست بوم، باید دو سیاســتگذاری در این خصوص را 
مدنظر قــرار داد. سیاســتگذاری اول از جانب وزارت 
علوم، تحقیقــات و فناوری تحت عنــوان پردیس های 
علم و فناوری مشــرک اتخاذ شــده که براین اساس، 
صنایع می توانند با مشارکت پارک  های علم و فناوری 
و دانشگاه  ها اقدام به ایجاد پردیس  های علم و فناوری 
مشــرک کنند که به نوعی این ســاختار زیرمجموعه 
پارک  های علم و فناوری یا دانشگاه با همین سیاست  ها 
و برنامه  های موجود قــرار گرفتــه و در عمل نمی توان 
خروجی مناسبی را برای آن صنعت متصور بود چراکه 
فرآیندی موازی   است و توسط خود سیستم موجود در 
پارک  های علم و فناوری و دانشگاه ها قابل انجام است. 
در مقابل، معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری سیاســت حمایت از ایجاد و توسعه 
کارخانه  های نوآوری و مراکز نــوآوری کاملا خصوصی 

را در پیش گرفتــه و راهبری و سیاســتگذاری را طبق 
چالش  ها، نیازها و موارد تخصصــی خود آن صنعت به 
خود بخش خصوصی واگذار کرده است. با این فرآیند 
و برنامه ریزی صورت گرفته می توان گفت ســاختاری 
است که به تحریک طرف تقاضا به صورت تخصصی  تر 
و حرفه  ای تر منجر خواهد شــد که با شبکه کردن این 
ظرفیت  های زیرســاختی ایجاد شــده توســط بخش 
خصوصی می توان امیــدوار بود هم  افزایی مناســبی 
در سطح کشــور برای رفع نیازها و چالش  های صنایع 
تخصصی هر استان و شهر صورت گیرد. دومین مزیتی 
که می توان برای این زیرساخت مطرح کرد سهم کامل 
اعضای راهــبری و هیات مدیره صنعتــی و اقتصادی 
بخش خصوصی در کارخانه  های نوآوری است، موردی 
که در پارک های علم و فناوری با توجه به دانشــگاهی 
بــودن و  درصد بــالای اعضای هیات علمــی کمرین  
درصــد را در هیات امنــا، اعضــای حقیقی خصوصی 
فعال در صنعت و بخش اقتصادی تشکیل می دهند، 
همچنین نکته دیگری کــه می توان به عنــوان مزیت 
مشارکت بخش خصوصی در توســعه زیرساخت  های 
زیســت بوم نوآوری و فنــاوری در قالــب کارخانه  های 
نوآوری مطرح کرد این است که در کارخانه  های نوآوری 
برای ساخت نمونه  های اولیه محصولات، متخصصان 
فناوری در نظر گرفته شده که در کنار ایده های نوآورانه 
ابزار تبدیل آن به نمونه محصولات فناورانه تســهیل و 
تسریع شود، همچنین یکی از بازیگران اصلی مستقر 
در کارخانه  های نوآوری صنایع بزرگ و مهم آن منطقه 
هستند که به تبع راه ارتباطی با فناوران را در این بسر 

راحت  تر می توانند دنبال و پیگیری کنند.
نکته  ای که در مورد مراکز نوآوری تخصصی خصوصی 
مطرح اســت، تقاضامحور بودن این زیرساخت  هاست 
چراکه بر اســاس رفع نیازها و پوشــش چالش  های آن 
شرکت خصوصی توسط ایده پردازان فناور و دانش  بنیان 
شکل  گرفته و از همان ابتدا فرآیند تجاری سازی هدفمند 

و طرف بازار آن مشخص اســت و برهمین اساس انگیزه 
فناوران برای تجاری  ســازی فعالیت  های خــود در این 
بسرها و این فرآیندها نسبت به پارک  های علم و فناوری 
بسیار بیشر است و امکان ترسیم چشم اندازهای توسعه 
بازار برای آنها فراهم  تر اســت. این امــر در برنامه هفتم 
توســعه به  عنوان یکی از اهــداف اصلی حــوزه فناوری 
و نوآوری تعریف شــده و در ایــن برنامه آمــده که مراکز 
نوآوری و پارک  های علم و فناوری جایگاه ویژه  ای دارند. 
برنامه فوق قصد دارد تا مراکز نــوآوری موجود را تقویت 
و شــبکه جدیدی از این مراکز را در سراسر کشور ایجاد 
کند. این مراکز قرار است محل مناسبی برای همکاری 
دانشــگاه  ها، موسســات پژوهشــی و بخش خصوصی 
باشند تا نوآوری  ها تجاری شوند. علاوه بر این، برنامه بر 
حمایت مالی و اداری از این مراکز تاکید دارد که یادآور 
می  شــویم در برنامه هفتم  به نقش بخش خصوصی در 
ایجاد و توسعه این مراکز اشاره نشده و از امروز به بعد باید 
ایجاد کننده و توسعه  دهنده  های این مراکز شرکت های 
اقتصادی بزرگ و آشنا به زیست بوم و صنایع خصوصی 

کلیدی باشند.
لازم به تاکید اســت که اگر کل اقتصاد دانش بنیان و 
زیست بوم فناوری و نوآوری کشور را بر محور شرکت های 
دانش بنیــان دارای تاییدیــه بنگریم، در زمینه ســازی 
نوآوری و به  ویــژه حمایت از ایده های جدید تازه شــکل 
گرفته   دارای مراحل ابتدایی سطح فناوری از یک تا شش 
غافل می  شویم و باید این موضوع را به صورت جدی  تری 

پیگیری و برنامه  ریزی کرد.
در مــاده 93 ذیــل فصــل بیســتم یکــی از اهداف 
تعیین شــده ارتقای رتبه ایــران از 15 به 12 اســت که 
اگر تمرکز اعضای هیات علمی و دانشــگاهیان به این 
سمت گسیل شود برای تحقق این موضوع افزایش 50 
درصدی تولید علم باید محقق شــود و دیگر اختصاص 
توان و زمان برای توســعه فناوری توسط اعضای هیات 
علمی و دانشــجویان نخبه نوآور و فناور اتفاق نمی  افتد 

و به  جای شکل  گیری شرکت های دانش  بنیان و فناورانه 
خصوصی متشکل از اعضای هیات علمی و دانشجویان 
علاقه منــد بــه موضوعات نوآوری شــاهد شــکل گیری 
هسته  های پژوهشی متشکل از این افراد برای پیشبرد و 

ارتقای رتبه تحقیقاتی دانشگاه  ها خواهیم بود.
همچنین با توجه به منابع مالی   که در ماده 99 برنامه 
تعریف شده، تقویت جایگاه صندوق نوآوری و شکوفایی 
به عنوان نهاد شناخته شده و بازوی مالی در زیست بوم 
نوآوری و فناوری کشــور بــرای فنــاوران و شرکت های 
دانش بنیان امری ضروری به نظر می رسد که این حوزه 
نیز با توجه به شکل گیری صندوق های پژوهش و فناوری 
خصوصــی و صندوق هــای سرمایه گــذاری خطرپذیر 
شرکتی درصد مشارکت بخش خصوصی را در ساماندهی 
و مدیریت سرمایه ها و تسهیلات و تضامین بیشر کرده 
و به هدفمندی این ابزارها کمک شایان توجهی خواهد 
کرد، زیرا بخش خصوصی با توجه به اصل منفعت پذیری 
اقتصادی قطعا در واگذاری ایــن ابزارها به ایده پردازان 
فنــاور و نــوآور و شرکت هــای دانش بنیان دقــت نظر و 
حساسیت بیشری داشته و همچنین با توجه به تجربه 
صنعتی و بازاری خود نقش راهبر و مشاور را نیز برای آنها 
ایفا خواهد کرد تا انحراف هزینه کرد سرمایه گذاری های 

انجام شده به کمرین میزان برسد.
در پایان با توجه به تاکید برنامه هفتم توسعه بر توسعه 
فناوری و نــوآوری، انتظار می رود بخــش خصوصی در 
قالب کارخانه  های نوآوری، مراکز نوآوری و صندوق های 
سرمایه گذاری خطرپذیر نقش مهمی در تحقق اهداف 
اقتصادی و توســعه ایــن برنامه داشــته باشــند. البته 
موفقیت این سیاست ها به شرایط، سیاست  ها و ابزارهای 
اجرایی مناســب و حمایت جدی دولت وابســته است 
تا بتواند منجر به افزایش ســهم فناوری  هــای نوین در 
تولید ناخالص داخلی، افزایش تعداد استارت آپ  های 
فناورانه فعال و موفق و کیفیت بخشی به مقالات علمی 

و پژوهشی که پایه محصولات فناورمحور باشند، شود.

نگاهی به فناوری و نوآوری در برنامه هفتم توسعه کشور
بسترهای تجاری سازی خصوصی یا دولتی؟

زیرساخت به مثابه مزیت   رقابتی  
امروزه با بالا رفتن انتظارات مشــریان 
و ســازمان ها از مدیران ارشد عملیات، 
لجســتیک، و زنجیره تامیــن و همچنیــن چالش  هــای متعدد 
زیرساختی، عملیاتی و اســراتژیک، سازمان های پیشرو نه تنها 
باید به فکر حل چالش  های امروزی باشــند، بلکه نیــاز دارند تا 
از نظر اســراتژیک خود را برای توسعه، بهینه  ســازی و تغییرات 
آینده در عصر دیجیتال آماده کنند. در ابتدای این رویداد سعید 
محمدی، هم  بنیان گذار دیجی  کالا، با اشــاره به اهمیت توسعه 
لجستیک در کســب و کارهای فعال در حوزه تجارت الکرونیک 
گفت: »بهبود تجربــه خرید و رضایت مشــریان، محرک اصلی 
دیجی  کالا برای ورود به عرصه زیرساخت لجستیک بوده است.« 
به اعتقاد او با پیشرفت فناوری و اســتفاده روزافــزون کاربران از 
فروشگاه  های اینرنتی، مشریان انتظار دریافت کالا و سفارش 
خود را در کمرین زمــان ممکن دارند که مفهــوم تجارت سریع 
 Same-day( و تحویــل در هــمان روز )Quick commerce(

delivery( را به طور جدی مطرح می کند.
او همچنین بــا تاکید بر این موضوع کــه هزینه  های مربوط به 
لجستیک و حمل ونقل همواره جزو اصلی  ترین موارد در ساختار 
هزینه  ای شرکت هــای تجــارت الکرونیک بوده اســت، گفت: 
»مسلما هرگونه بهینه  سازی و روزآمدسازی فناورانه در این زمینه 
می تواند بــه افزایش کارآیی شرکت های تجــارت الکرونیک نیز 
کمک کند. تجربه نشان داده است که سرمایه گذاری در این زمینه 
می تواند در بلندمدت به کاهش هزینه  های لجستیکی شرکت ها 
منجر شود.« او در نهایت زیرساخت لجستیکی را به مثابه مزیت   
رقابتی پایدار و چشمگیر برای شرکت ها در بازار به  شدت رقابتی 
تجارت الکرونیک دانســت و اشــاره کرد: »دیجی  کالا به عنوان 
یک بازیگر ملی و بزرگ  مقیاس به دنبال ایجاد یک اکوسیستم و 
زنجیره کامل و پایدار لجستیکی بوده است تا بتواند از ارائه تجربه 
ایده  آل خرید به مشریان در سراسر کشور اطمینان حاصل کند.« 
محمدی با مرور داســتان توســعه دیجی  کالا در یک دهه اخیر، 
 )Flex( توســعه ارگانیک محصولات فناورانه  ای همچون فلکس
و داشبوردهای رصد لحظه  ای کالا و مدیریت زنجیره انبارداری، 
ارسال و تحویل را کاملا متناسب با نیازهای این شرکت دانست و 
گفت: »به مرور زمان متوجه شدیم نوسانات تقاضای کاربران در 
دیجی  کالا را باید با توسعه راهکارهای فناورانه مدیریت کنیم که 
این کار از دل مرکز نوآوری ما، یعنی دیجی  نکست، اتفاق افتاد و 
تداوم پیدا کرد؛ در غیر این صورت، ممکن بود رضایت مشریان 

را از دست بدهیم.«
کســب و کارها غالبا به خاطر بهبود بهره  وری، پاسخ سریع  تر و 

ارزان  تر به نیازهای رو به رشد خود یا سایر محرک  های اقتصادی 
و سازمانی به سمت راهکارهای تحول دیجیتال حرکت می کنند. 
در این میان، یکی از محرک  های اصلی ممکن است پیشی   گرفتن 
از رقبا یا دســت  کم همگام شــدن با آنهایی باشــد که از فناوری 
دیجیتال به روشی نوآورانه  تر استفاده می کنند. در سراسر جهان، 
تحول دیجیتال مبتنی بر به  کارگیــری فناوری  های لبه همچون 
هوش مصنوعی، تحلیل کلان داده و بلاک چین، اینرنت اشــیا 
و... در حال تبدیل شدن به یک دستور کار غیرقابل اجتناب در 

هر کسب و کار است.
در ادامه رویــداد مهدی شــامی  زنجانی، عضــو هیات علمی 
دانشکده مدیریت دانشــگاه تهران، به ارائه نکاتی درباره تحول 
دیجیتال و الزامات تحقق آن در حوزه لجستیک پرداخت. او ضمن 
اشــاره به اثرات مثبت و تصاعدی کاربرد فناوری  های دیجیتال 
برای بهینه  ســازی زنجیره لجستیک بر اســاس منابع دسته  اول 
شرکت های مشــاوره مدیریت همچون دیلویــت، مک  کنزی اند 
کمپانی، اکسنچر و مجمع جهانی اقتصاد )WEF(، گفت: »تحول 
دیجیتال پیش از هر چیــز از ذهنیت داده  محــور و پایش منظم 
عملکرد در شرکت ها آغاز می شود. هر چند با گام  های کوچک و 
محدود، اما استمرار در این مسیر مهم ترین درس  آموخته است.« 
شامی  زنجانی معتقد است هســته مهارتی )Core skill( بیش از 
پنجاه درصد کارکنان در دو دهه آینده به طور کامل تغییر خواهد 
کرد و مدیران به عنوان پیشران  های تحول دیجیتال در شرکت ها 
باید خود را برای این تغییرات اساســی آماده   کننــد. او در رابطه 
بااهمیت استعدادها و چابکی بدنه نیروی انسانی در شرکت های 
فناور گفت: »استعدادهای مناسب برای عصر دیجیتال کمیاب 
هســتند و نبرد جدی میان مدیران برای جذب و نگهداشت آنها 

وجود دارد.«
این عضــو هیات علمی دانشــگاه تهران همچنین آشــنایی با 
داستان  های موفقیت و موارد استفاده را شرط لازم برای اعضای 
هیات مدیره و سایر افراد در لایه مدیریت و تصمیم گیری شرکت ها 
دانســت و گفت: »تحول دیجیتال برای پز دادن و شــوآف کردن 
نیســت؛ آمده تا مســاله حل کند و باید بتوانــد در شرایط وخیم 
مدیریت ریسک، هزینه  های بســیار بالای لجستیک در کشور و 
عدم قطعیت در اقتصاد کلان، قــدری در وضعیت موجود بهبود 
و ارتقا ایجاد کنــد. شرکت هــا در زمینه تحول دیجیتــال باید با 
خودشان رقابت کنند و به صورت مستمر به ارزیابی خود مبتنی بر 
شاخص  های کلیدی عملکرد )KPI( بپردازند.« او در پایان با اشاره 
به اینکه بیش از ۶0 درصد شرکت های لجستیک در جهان، تحول 
دیجیتال را امری حیاتی و کلیدی ارزیابی کرده  اند، گفت: »توسعه 
لجســتیک بدون گذار بــه داده  محور شــدن در همه بخش  های 

شرکت ها شدنی نیست و این مسیری است که نمی توان با اتکا بر 
چند پایلوت محدود و بخشی، به آن نمره قبولی داد.«

آینده تجارت الکترونیک در گرو توسعه نوآورانه   
انتقال دانش صاحب  نظران کارآزمــوده پیرامون فناوری  های 
لجستیک و آینده تجارت الکرونیک در کنار تجربه زیسته مدیران 
ارشد شرکت های فعال در این حوزه می تواند تصویر واقع  بینانه  ای 
از چالش  ها و فرصت  های نوآوری در شــبکه لجستیک به دست 
دهد. پنل تخصصی با موضوع »آینده تجارت الکرونیک و نقش 
لجســتیک«، برنامه دیگری از این رویداد بود کــه با حضور نیما 
نامداری، مدیرعامل کارنامه، مســعود طباطبایــی، مدیرعامل 
دیجی  کالا، فرزیــن فردیــس، مدیرعامل هلدینــگ سرآوا، امیر 
ختایی، اســتاد دانشــگاه اتاوا و محمــد حافظ حکمــی، عضو 

هیات مدیره شرکت کسب و کار »دنیای اقتصاد«، ارائه شد. 
در این پنل تخصصی ابتدا طباطبایی به توضیح نگاه بلندمدت 
دیجی  کالا به موضوع لجستیک و توسعه نوآورانه آن پرداخت. او 
به تجربه توسعه آمازون اشاره کرد که در دوگانه فناوری-تجارت، 
وزن بیشری را به توسعه تجارت الکرونیک داده و با تمرکز بر حل 
 )Tech-savvy( مساله از تبدیل شــدن به یک بنگاه فناوری  زده
خودداری کرده است. مدیرعامل دیجی  کالا در رابطه با داستان 
توسعه لجســتیک در دیجی  کالا گفت: »برای ما همیشه ارتقای 
تجربه مشریان اولویت داشته است. زمانی که پیمایش  ها به ما 
نشان داد مردم از وضعیت تحویل سفارش ها رضایت کافی ندارند، 
تلاش کردیم به سمت تحویل سریع )Quick delivery( و به طور 
کلی شخصی  ســازی تحویل کالا متناســب با خواست مشری 
)On-demand delivery( حرکــت کنیــم. یکــی از مهم ترین 
قابلیت  هایــی که بــرای تحقــق این هــدف اضافه کردیــم ارائه 
زمان بندی  های مختلف و متنوع به مشــری بود که مدیریت آن 
برای هر شرکتی بسیار دشوار است.« او ضمن تاکید بر تجربیات 
موفق سرمایه گذاری روی تحویل فوری در ایران به عنوان محرک 
دیجی  کالا در این زمینه، گفت: »پراکندگی جمعیت، قدرت خرید 
مردم و ناکافی  بودن زیرساخت  های حمل ونقل مناسب بین  شهری 
و بین  اســتانی از جمله عوامل زمینه  ای بود کــه دیجی  کالا را به 

سرمایه گذاری مضاعف در حوزه لجستیک متمایل کرد.«
توسعه زیرساخت  های لجستیک معمولا هزینه و سرمایه زیادی 
می  طلبد که بســیاری از شرکت ها ریســک ورود به این عرصه را 
نمی  پذیرند. نامداری، مدیرعامل کارنامه، با اشاره به اینکه توسعه 
زیرساخت لجستیک می تواند خیلی زود به گلوگاه هزینه  ای برای 
شرکت ها تبدیل شود، گفت: »هلدینگ هزاردستان همواره مزیت 
رقابتی خود را در حوزه  های فنی تعریف کرده و از این روســت که 

غالبا به سمت سرمایه گذاری کلان مشابه تجربه توسعه لجستیک 
در دیجی  کالا نرفته اســت.« نامداری پس از مرور تجربه  گذار به 
مدل پلتفرمی در کارنامه برای حل معضل فزونی تقاضا بر عرضه، 
گفت: »این تجربه به ما نشــان داد یک مدل کسب و کار غلط را 
هر قدر هم که بهینه   کنیــم و بخواهیم با اســتفاده از فناوری به 
اصلاح آن بپردازیم، باز هم جواب نمی  دهد. مدل پلتفرمی به ما 
 uberize کمک کرد تا هزینه  های عملیاتــی را کاهش دهیم و با
کردن )ایجاد بازار چندطرفه( پلتفرم کارنامه، اکنون جامعه بسیار 
بزرگ تری از کارشناســان را در کنار خود داریــم.« او در ادامه به 
نقش دولت  ها در توسعه زیرساخت اشــاره کرد و سرمایه گذاری 
مداوم و موثر در بهسازی و ایجاد زیرساخت  ها بین  شهری را وظیفه 

دولت دانست.
در همین رابطه، ختایی کــه تجربه فعالیت بــه عنوان معاون 
عملیات در شرکت چیت  چــت کانادا را دارد، گفــت: »در آمریکا 
شرکت های بزرگ خرده  فروشی و تجارت الکرونیک مثل ebay و 
 last-mile( از دولت بابت تحویل کالا به گیرنده نهایی amazon
delivery( سوبسید دریافت می کنند. شرکت ملی پست آمریکا 
سوبســید جدی در این زمینه می دهد تا به وظیفه خود نســبت 
به پوشــش فراگیر جغرافیایی تحویل کالا و خدمات عمل کرده 

باشد.«

سد قیمت گذاری دستوری در مسیر توسعه   
به نظر می رســد صنعــت لجســتیک در ایــران هنــوز از نظر 
بهینه  سازی هزینه فاصله زیادی با ایده  آل  ها دارد و این موضوع 
می تواند به خاطر قیمت حامل  های انرژی و هدر رفت   یارانه  های 
دولت در این خصوص باشد. فرزین فردیس، مدیرعامل هلدینگ 
سرآوا، با مقایســه میان ایــران و ترکیــه از نظر کارآمدی شــبکه 
لجستیک، گفت: »قیمت پایین و دستوری سوخت در کشور باعث 
شده است انگیزه بهینه  سازی و کارآمدسازی ناوگان لجستیک در 
میان شرکت ها وجود نداشته باشد. سهم اندک تجارت الکرونیک 
در ایران می تواند از این منظر مورد بررســی قرار گیرد. همچنان 
برای مردم صرف می کند با ماشین شخصی به بانه و دیگر مناطق 

مرزی یا مناطق آزاد بروند و حضوری خرید کنند.«
او در ادامــه سیاســتگذاری نادرســت در حوزه ســوخت و 
خودروسازی را مانع اساســی برای توسعه صنعت لجستیک و 
نوآوری در آن معرفی کرد و گفت: »واقعی  سازی قیمت سوخت و 
هدفمند کردن یارانه  هایی که در این بخش پرداخت می شود، 
به عنوان یک شــاخص اقتصاد کلان می توانــد به این صنعت 
رونق ببخشــد.« در همین رابطه، حکمی، عضــو هیات مدیره 
شرکت کسب و کار »دنیای اقتصاد«، نیز ضمن صحه گذاشتن 

بر چالش  های رگولاتوری برای کسب و کارهای فعال در حوزه 
تجارت الکرونیک، گفت: »در کنار معضل قیمت حامل  های 
انرژی در کشور، تورم و سایر متغیرهای اقتصاد کلان، برخورد 
امنیتی با کسب و کارها باعث شــده است تا کمر بازیگری به 
فکر ایجاد نوآوری واقعی )Disruption( در حوزه لجســتیک 

بیفتد.«

چالش  های نگهداشت و توسعه ناوگان در آینده نزدیک   
اگرچه حمل ونقل سریــع و ارزان جزو روندهای در حال رشــد 
در بازار تجارت الکرونیک کشور محســوب می شود، اما به نظر 
می رســد پایداری این روند مستلزم شــناخت و پیش بینی آینده 
اســت. نامداری در این رویداد بــه موضوع موتورســیکلت  ها به 
عنوان بســری که تحقق تحویل فوری و بهینه  ســازی در شبکه 
توزیع را رقم زده اســت پرداخت و گفت: »ناوگان موتورســیکلت 
در کشــور هم از منظر اقتصادی و هم از منظــر منفعت عمومی 
شرایط هشــداردهنده  ای را تجربــه می کند. از یک  ســو، حجم 
موتورسیکلت  های فرسوده بســیار زیاد و هزینه لازم برای ترمیم 
و بازســازی آن از عهده صاحبان این وســایل نقلیه خارج است. 
از ســوی دیگــر، عدم بهســازی این نــاوگان هم آینــده صنعت 
لجستیک درون  شــهری و هم ســلامت موتورســواران و مردم را 
به خطر می  انــدازد.« فردیس، عضو هیات رئیســه اتاق بازرگانی 
تهران، با اشاره به تعارضات متعدد نهادهای تنظیم  گر در کشور و 
عدم همگرایی نهادی برای تسهیل کسب و کار، گفت: »در کشور 
با مشکلات اساسی در زمینه رگولاتوری مواجه هستیم. علاوه بر 
چالش  هایی که دوســتان اشاره کردند، در کشــور ما رگولاتوری 
زمین بازی را کوچک می کند و به خاطر نقص و تعارض در قوانین، 
کسب و کارها عملا همیشه سردرگم و بلاتکلیف هستند. در چنین 
شرایطی، ما در حکمرانی فاصله دور و درازی با استفاده از هوش 
مصنوعی و فناوری داریم. در اتاق بازرگانی تلاش ما این اســت 
که این شــکاف بزرگ را کاهش دهیم و در جهــت کاهش موانع 

گام برداریم.«
در پایان، ختایی با اشــاره به اینکــه دولت ایــران در ماجرای 
پیاده  روی اربعین نشان داد مدیریت تردد حجم بالایی از جمعیت 
بین دو کشور امکان  پذیر است، گفت: »با این اوصاف جای تعجب 
دارد هنوز امکان انتقال کالا و توسعه تجارت الکرونیک در بیرون 
از مرزها برای بازیگران ایرانی این حوزه فراهم نشــده است.« به 
نظر می رسد همراستا شــدن انگیزه با عمل در عرصه رگولاتوری 
و بخش خصوصی، حلقه گمشده  ای است که وجود آن می تواند 
افق توسعه  پذیری در حوزه لجستیک پایدار و تاب  آور را پیش  روی 

کشور قرار دهد. 

علی محمدی/دنیای اقتصاد 

در رویداد »نوآوری در صنعت لجستیک« مطرح شد 

سیاستگذاری و رگولاتوری؛ 
موانع توسعه لجستیک در کشور

بدون شک مسیر رشد مقیاس  پذیر خدمات خرده  فروشی آنلاین و بازارگاه  ها در همه جای جهان از 
توسعه شبکه لجستیک مطمئن، کارآمد و مقرون  به  صرفه می  گذرد؛ مسیری که البته برای منفعت عمومی 
و اهداف توسعه پایدار نیز مزیت    آفرین است. چه اینکه معمولا در بسیاری از کشورهای جهان ارتقای 
کمی و کیفی شبکه  های پستی و حمل ونقل بین  شهری نیز به  واسطه نوآوری بخش خصوصی در صنعت 
لجستیک امکان  پذیر شده اســت. اهمیت این موضوع باعث شد اولین رویداد »نکست  شیفت« به 
همت گروه دیجی  کالا با موضوع »نوآوری در صنعت لجســتیک« روز چهارشنبه ۲۵ بهمن در محل 
باشگاه دیپلماتیک وزارت خارجه برگزار شود که در آن کسب و کارهای مختلف به بیان چالش  های 
توســعه این صنعت در ایران و نوآوری  های پیرامون آن در ســال های اخیر پرداختند. دیجی  کالا که 
یکی از گسترده  ترین زیرساخت  های نوآور و فناور لجستیک و توزیع درون  شهری و بین  شهری در 
خاورمیانه را در اختیار دارد، در این رویداد از عزم عملیاتی خود برای بهینه  سازی شبکه کنونی و حرکت 

به سمت تغییرات فناورانه در آینده نزدیک خبر داد.
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رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد 

 توجه ویژه بانک مرکزی
 به هوش مصنوعی

ایبنا: رئیس کل بانک مرکزی گفت: نظام بانکی ۲۰۰ میلیارد دلار تجارت خارجی 
کشــور را در دنیا کنترل می    کند. محمدرضــا فرزین؛ رئیس کل بانــک مرکزی در 
چهاردهمین گردهمایی روسای موفق شعب بانک    های کشور، اظهار کرد: با توجه 
به اهمیت صنعت بانکداری در کشور موضوع انتخاب مدیران برتر و این کاری که 
سال هاست که انجام می شود، بسیار خوب است و فرصتی است تا در کنار دیدار با 

مدیران موفق نظام بانکی به آنها خداقوت بگوییم.
وی با یادی از مدیرعامل فقید بانک ملت افزود: آقای دولت آبادی فردی بودند که 
حتما در دسته بهترین مدیران نظام بانکی کشور قرار داشتند و شخصیت حرفه    ای 
ایشان در نظام بانکی متمایز بود و جای ایشان در چنین همایشی خالی است. نام 
نیک مرحوم دولت آبادی همواره در نظــام بانکی باقی خواهد ماند. مدیران موفق 
نظام بانکی از جمله مرحوم دولت آبادی باید به عنوان الگویی در صنعت بانکداری 
کشــور قرار بگیرند و باید برنامه    ای برای ارائه کار    هایی که افراد موفق نظام بانکی 
انجام داده    اند، در نظر داشته باشیم. رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: امروزه 
پایه    های اقتصاد کشور در نظام بانکی است و ۹۰ درصد تامین مالی کشور برعهده 
نظام بانکی است. از طرفی نیز حجم بالایی از عبور از تحریم    ها توسط نظام بانکی 

انجام می شود و تمام امورات بانکی و مالی کشور به خوبی در حال انجام است.
فرزین گفت: نظام بانکی ۲۰۰ میلیارد دلار تجارت خارجی کشور را در دنیا کنترل 
می    کند و در مذاکره با برخی کشورهای دنیا هم دیده می شود که نظام بانکی کشور 
در ابعاد مختلف ظرفیت بالایی دارد.  وی یادآور شــد: متاسفانه بی    مهری    هایی در 
کشور نسبت به نظام بانکی وجود دارد؛ بارها دیده شده در فضا    های مختلف زحمات 
همکاران ما در نظام بانکی نادیده گرفته می شــود و ســعی در فضاســازی نسبت 
به نظام    بانکی دارند. رئیــس کل بانک مرکزی ادامه داد: تمام بخش    ها در کشــور 
ضعف    هایی دارند اما در انتقاد از یک مجموعه باید بدانیم نسبت به چه تعداد افراد 
و چه مقدار کار و چه میزان عملکرد مثبت صحبــت می    کنیم و باید این موارد را نیز 
در نظر گرفت. فرزین اعلام کرد: تجارت خارجی و نقل انتقالات داخلی و خارجی 
کشور به همت نظام بانکی کشور به خوبی جریان دارد و در واقع یکی از نقاط قوت 

کشور نظام بانکی است.

پیشتازی در بانکداری الکترونیک  
وی در ادامه خاطرنشان کرد: از نظر بانکداری الکترونیک از بسیاری از کشور    های 

اروپایی از جمله روسیه بسیار جلوتر هستیم.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: باید زحمات همکاران نظام بانکی اعلام شود 
تا به افرادی که اطلاعات کافی ندارند اجازه زیر ســوال بردن خدمات نظام بانکی 

داده نشود.
فرزین گفت: نظام بانکی یکی از نقاط قوت اقتصاد کشــور اســت و اگر متوجه 
نباشیم، دشمن این نقطه قوت را به ضعف تبدیل می    کند؛ به همین دلیل دشمن 
نظام بانکی و مالی کشور را مورد هدف قرار داده است. نباید نسبت به این مساله 
غافل باشیم و وظیفه داریم به امورات اطلاع رسانی و روابط عمومی و همچنین ارائه 

خدمات و کار    هایی که انجام می شود توجه ویژه    ای داشته باشیم.
وی افزود: عملکرد مدیران موفق کشور باید به یک الگوی آموزشی تبدیل شود و 

مدیران موفق باید معرفی و از آنها قدردانی شود.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: تکنولوژی    های جدید بانکداری موجب شده 
نیاز جامعه نسبت به بانک    ها افزایش پیدا کند و هر چه جوامع به سمت تکنولوژی 
پیش می    روند، نیاز جامعه به بانکداری افزایش می    یابد، اما نوع خدمات تغییر پیدا 

می    کند.

توجه ویژه به هوش مصنوعی  
به گفته فرزین، هوش مصنوعی تاثیرات بســیار زیــادی در صنعت بانکداری 
خواهد داشت و در بانک مرکزی نیز متوجه این مســاله شده    ایم و اداره جدیدی 

برای توسعه این فناوری    ها در بانک مرکزی ایجاد شده است.
او یادآور شد: البته اقدامات بانک مرکزی بیشتر از منظر بانکداری مرکزی بوده 
است و نه از منظر بانکداری تجاری، اما به نظر می رســد باید در حوزه بانکداری 

تجاری نیز برنامه    ریزی بیشتری صورت بگیرد.
رئیس کل بانک مرکــزی اظهار کرد: بخشــی از این مســاله به حــوزه آموزش 
برمی    گردد و آموزش نقش مهمی دارد. نباید به دلیل عدم آموزش از تکنولوژی عقب 
بمانیم و آموزش نقش مهمی در توســعه فناوری    ها در صنعت بانکداری و حرکت 

این صنعت در کشور پیشگام با تغییرات جهان دارد.
فرزین ادامه داد: هــوش مصنوعی و تکنولوژی جدید نیاز به شــعب را کاهش 
می    دهد، اما خدمات غیرحضوری نیز نیاز به مشاوره دارد. ممکن است شکل ارائه 
خدمات متفاوت شود، اما همواره نیاز به این خدمات وجود خواهد داشت. ارائه 

این خدمات نیاز به دانش خواهد داشت و باید برای آن برنامه    ریزی کنیم.
وی در پایان گفت: در همایش امروز بیشتر مدیران موفق کشور جوان بوده    اند 

و کمتر از ۵ سال سابقه مدیریت داشته    اند و به نظر می رسد هر چه سن بالاتر رفته 
انگیزه    ها برای موفقیت کاهش پیدا کرده است. به نظر می رسد این مساله نقطه 
ضعفی اســت که باید به آن توجه کنیم و باید برای افزایــش انگیزه افراد با تجربه 
بالاتر در حوزه امورات منابع انسانی برنامه    ریزی داشته باشیم. استفاده از تجربه 
افراد با سابقه بالا بسیار مهم است و امیدواریم در آینده تعداد افراد باسابقه بیشتر 

در میان مدیران موفق بیشتر شود.

تجلیل از مدیران برتر شعب بانک    های سراسر کشور  
چهاردهمیــن دوره گردهمایــی روســای موفــق شــعب بانک    های کشــور با 
عنوان»آینده شــعب در نظام بانکی کشــور« در ۲۶ بهمن ســال جاری با حضور 

مدیران و روسای موفق شعب منتخب بانک    ها، در بانک مرکزی برگزار شد.
این مراسم همچنین با حضور و ســخنرانی محمدرضا فرزین؛ رئیس کل بانک 
مرکزی، فرشــاد حیدری؛ رئیس موسســه عالی آموزش بانکداری ایــران و علی 

دیواندری؛ عضو هیات علمی دانشگاه تهران و خبره بانکی برگزار شد.
در چهاردهمین گردهمایی روسای موفق شعب بانک    های کشور از ۳۷۰ رئیس 
موفق شعب بانک    های سراسر کشور تقدیر به عمل آمد. در این مراسم ۳۷۰ رئیس 
موفق شعبه از ۲۸ بانک و موسسه اعتباری کشور شامل بانک    های مسکن، ملی، 
ملت، سامان، صادرات، کشاورزی، گردشگری، ملل، کارآفرین، صنعت و معدن، 
سرمایه، شهر، سینا، توسعه، سپه، خاورمیانه، دی، رفاه کارگران، تجارت، پست 
بانک، توسعه تعاون، اقتصاد نوین، پارسیان، ایران زمین، پاسارگاد، توسعه تعاون، 
آینده و بانک    های قرض    الحسنه مهر ایران و رسالت حضور داشتند و مورد تکریم و 
تجلیل قرار گرفتند. همچنین در این مراسم از پرویز ساسانگهر؛ معاون پژوهشی 
اسبق موسسه عالی آموزش بانکداری ایران و خبره نظام بانکی کشور نیز تجلیل 
شد. در این گردهمایی به مسائل مهمی، چون تغییرات آینده صنعت بانکداری 
کشــور، ایجاد آمادگی برای این تغییــرات و همچنین توجه ویــژه به آموزش    های 
لازم برای توســعه فناوری و تکنولوژی    های صنعت بانکداری در میان کارکنان و 
مشتریان بانک    های کشور، تاکید شد. گردهمایی روسای موفق شعب بانک     های 
کشور هر ساله توسط موسسه عالی آموزش بانکداری ایران با هدف ایجاد بستر و 
فرصت مناسب برای تعامل و انتقال تجربه  ها و دستاورد    های روسای موفق شعب و 
دیگر مدیران شبکه بانکی کشور و همچنین قدردانی و تکریم روسای موفق شعب 
بانک     ها و موسسات اعتباری کشور برگزار می شود. این رویداد همچنین فرصت 
مناسبی فراهم می آورد تا آخرین تغییرات و تحولات در حوزه بانکداری در سطح 
شــعب، مطرح و دیدگاه های صاحب    نظران و مدیران ارشد نظام بانکی کشور در 

این خصوص به مخاطبان ارائه شود.

حدود یک هفته از پایان مهلت فروش گواهی سپرده خاص 
در شــعب بانک های کشــور می   گذرد. بعــد از واکنش   های 
مثبت و منفی کارشناســان در روزهای ابتدایی انتشار این 
خبر، رفته   رفته برخی از پیامدهای این سیاســت را شــاهد 
بودیم و به نظر می رســد برخی دیگر نیز در ماه   های پیش   رو 
نمایان خواهد شد. در یادداشت قبلی که پس از انتشار خبر 
مجوز بانــک مرکزی به بانک   ها برای انتشــار این گواهی در 
روز چهارشنبه 11 بهمن    نگارش شد درخصوص جنبه   های 
مثبت این سیاســت نکاتی ارائه شــد. در این یادداشت، به 
بررسی جنبه   های دیگر این تصمیم بر شرایط اقتصاد کشور 

پرداخته می شود. 

افزایش نرخ سود مورد انتظار سپرده گذاران؟  
یکی از مهم تریــن پیامدهای این تصمیــم همان طور که 
انتظار می   رفت افزایش نرخ سود مورد انتظار سپرده   گذاران 
بــود. در ابتدای امــر، تصور می   شــد که صرفا با یــک تغییر 
طبقه در شــبه   پول یا تغییر از پول به شــبه   پول )که در عمل 
بیشتر شاهد اولی بودیم(، صرفا هزینه سود سپرده بانک   ها 
برای ۲۸۰ هزار میلیارد تومان از منابع ایشان افزایش یابد، 
اما با استقبال بالای ســپرده   گذاران و دارندگان واحدهای 
صندوق های سرمایه گذاری به ترتیب برای بستن حساب   ها و 
ابطال واحدهای خود و در ادامه خرید گواهی سپرده خاص، 
شــاهد بودیم که در همان روزهای ابتدایی، ســهمیه عمده 
بانک   ها تکمیل شد. بنابراین دست بسیاری از سپرده   گذاران 
و دارندگان واحدهای سرمایه گذاری که نســبت به بســتن 
حساب یا ابطال واحدهای خود اقدام کرده بودند، از خرید 
گواهی سپرده خاص ۳۰ درصدی کوتاه ماند. در این میان 
بســیاری از بانک   ها و البته صندوق های سرمایه گذاری که 
با خروج منابع قابل توجه روبه رو شــده بودنــد، برای جذب 
منابع سرگردان، مجبور به افزایش نرخ سود پیشنهادی خود 
شــدند. بررســی   های میدانی حاکی از آن بود که بسیاری 
از بانک   هــا نرخ های ســود نزدیــک به ۳۰ درصد پیشــنهاد 
می   کردند و صندوق های سرمایه گذاری بزرگ نیز مجبور به 
افزایش نرخ ســود خود تا ۲ واحد  درصد شدند. بنابراین در 
حال حاضر با اینکه سهمیه بانک   ها برای انتشار این گواهی 
پایان یافته است، اما انتظار سپرده   گذاران برای دریافت نرخ 
سود بیشــتر از بانک   ها افزایش یافته و بسیاری دیگر حاضر 
به ســپرده   گذاری وجوه خود نزد بانک   ها با نرخ های سپرده 
قبلی نیســتند. این امر در صندوق های سرمایه گذاری نیز 
صادق بوده و صندوق ها که خود از سپرده   گذاران بزرگ نزد 
بانک   ها به شــمار می   روند حاضر به پذیرش نرخ های ســود 
ســپرده قبلی نبوده و در هفته گذشته شــاهد افزایش سود 
سپرده پیشنهادی بانک   ها به صندوق های سرمایه گذاری نیز 
بوده   ایم. در واقع با درک این مساله که استفاده از این ابزار 
در این مقطع توســط بانک مرکزی، یک سیاست موقت 
بوده و هدف بانک مرکزی کنترل سرعــت گردش پول و 
به    تعبیری جذب نقدینگی برای کنترل تلاطم بازارهای 
دارایی بــود، اما شــاهد آن بودیم کــه بازارهــا دقیقا در 
مسیری که سیاستگذار در نظر دارد، حرکت نمی   کنند. 
به   عبارت دیگــر هرچند بانــک مرکزی موفــق به کنترل 
نوسانات قیمت در سایر بازارها شد، اما ظاهرا تاثیر این 
سیاست در نرخ    بهره برای بلندمدت یا حداقل میان مدت 
باقی خواهد ماند. آثار این مساله    در نرخ های تامین مالی 
بنگاه   ها چه در بازار پول )تسهیلات بانکی( و چه در بازار 
سرمایه )انتشار اوراق بدهی( در حال نمایان شدن است.

افزایش رشد نقدینگی از محل سود سپرده؟  
برخلاف روال گذشته، گواهی سپرده خاص این بار خیلی 
شبیه به گواهی سپرده عام منتشر شده است. در حالی که 
براساس مقررات ابتدا باید طرح   ها از طریق بانک   ها بررسی 
و جهت اخذ مجوز انتشــار گواهی ســپرده خاص متناظر با 
بازدهی پیش بینی شده به بانک مرکزی ارسال شود، در این 
فقره، ابتدا مبالغ جمع   آوری شده و به بانک   ها فرصتی برای 
بررسی طرح   ها داده شــده اســت. بنابراین به نظر می رسد 
فرآیند تخصیص وجــوه مربوط به این گواهی بــه بنگاه   ها با 
تاخیر چند هفته   ای به اواخر ســال کشــانده شــود. در این 
فاصله، بانک   ها خود موظف به پرداخت سود ۳۰ درصدی به 
دارندگان این گواهی   ها خواهند بود، که از جنبه حسابداری 
موجب افزایش ریالی سود سپرده پرداختی بانک   ها خواهد 
شد که موجب افزایش سرعت رشــد نقدینگی از محل سود 
سپرده پرداختی بانک   ها نیز خواهد شد. سوای از خود این 
گواهی   ها، با افزایش قابل توجه ســود ســپرده پیشــنهادی 
بانک   ها، سطح عمومی سود ســپرده پرداختی بانک   ها نیز 
از ماه جاری نســبت به ماه   های قبل افزایــش خواهد یافت 
که این امر نیز در رشد نقدینگی خود را نمایان خواهد کرد. 
بنابراین بانک مرکزی که در طول یک سال گذشته با اجرای 
جدی   تر سیاست کنترل رشد مقداری ترازنامه بانک   ها سعی 
داشت با کنترل خلق اعتبار بانک   ها )تسهیلات   دهی(، رشد 
نقدینگی از محل خلق ســپرده   های جدیــد را کنترل کند، 
حالا باید با مساله افزایش نقدینگی از محل افزایش ریالی 
سود سپرده   های قبلی نیز دست و پنجه نرم کند که می تواند 
ادامه روند موفق کنترل رشد نقدینگی در بهمن و اسفند را با 
تردیدهایی روبه رو سازد، مگر آنکه سیاست انقباضی بانک 

مرکزی که از اوایل پاییزماه رفته   رفته تعدیل شده بود، مجددا 
تا پایان سال تشدید شود.

افزایش رشد نقدینگی از محل تسهیلات جدید؟  
در ابتدا تصور می   شد که انتشار گواهی سپرده خاص منجر 
به رشد نقدینگی نمی شــود و این مبالغ مستقیما در اختیار 
بنگاه   هــای متقاضی قــرار می گیرد، اما با بررســی موضوع 
از جنبه حســابداری، مشــخص می شــود که بانک   ها برای 
تخصیص این منابع به متقاضیان، آن را باید از طریق اعطای 
تســهیلات، در اختیار ایشــان قرار دهند. حتــی اگر فرض 
کنیم که بانک   ها تعمدا یا اتفاقــا، تخصیص این منابع را در 
سال جاری انجام ندهند، با تخصیص یک باره آن در ابتدای 
ســال آینده، به یک باره ۲۸۰ هــزار میلیارد تومــان )معادل 
بیش از 11 درصد کل تسهیلات سرمایه در گردش اعطایی 
شبکه بانکی در ۹ماهه ابتدایی سال 14۰۲(، خلق اعتبار 
و به تبع آن خلق نقدینگی )سپرده( می شود. بنابراین حتی 
در صورت پنهان کردن اثر این سیاست بر رشد نقدینگی در 
سال جاری، استمرار آن در ســال آینده امکان   پذیر نیست. 
در واقع، سیاست اجرا شده جز فریز کردن موقت بخشی از 
سپرده   ها در پایان سال و انتقال تقاضای مصرفی احتمالی 
آنها به چندماه بعد، هیچ کارکرد مهار تورمی دیگری نداشته 
است و شــباهت چندانی هم به سیاست متعارف بانک   های 
مرکزی در افزایش نرخ بهره ندارد. پول   های تبدیل شــده به 
شبه   پول، در ماه   های آتی مجددا از طریق اعطای تسهیلات 
به پول باز تبدیل خواهند شد و رشــد نقدینگی هم از محل 
اعطای تســهیلات جدید و هم از ناحیه ســودهای بیشــتر 
برای سپرده   ها به مســیر قبلی خود ادامه خواهد داد. آنچه 

تغییر کرده اســت، نرخ سود رســمی در اقتصاد است که 
حالا و با چراغ سبز غیرمستقیم سیاســتگذار، به سطوح 
بالاتری منتقل شــده اســت.  در هر صــورت هرچند این 
سیاســت توانســت به مثابه پاتکی بر انتظــارات تورمی، 
نقش ویژه   ای بر کنترل تلاطم بازارهــای دارایی در میانه 
افزایش ریسک   های سیاســی در هفته   های گذشته ایفا 
کند، اما زمینه افزایش ســطح سود ســپرده   های بانکی و 
ســود صندوق های سرمایه گذاری را فراهــم کرد که خود 
موجب افزایش هزینــه تامین مالی بنگاه   هــای تولیدی 
و غیرتولیدی از محل تســهیلات بانکی یا انتشــار اوراق 
بدهی شده اســت. از طرفی به نظر می رســد در ماه   های 
پیــش   رو و در صــورت عدم اتخــاذ اقدامات لازم توســط 
سیاستگذار پولی، سرعت رشــد نقدینگی نیز احتمالا از 
ســطح هدف گذاری فعلی بانک مرکــزی فاصله خواهد 
گرفــت. احتــمالا در چنین شرایطــی بانک مرکــزی نیز 
مجبــور به تعیین ســطح بالاتــری به عنوان هــدف برای 
کنترل نقدینگی خواهد شــد. امری که باتوجه به کانال 
مطلوب جدید نــرخ ارز برای سیاســتگذار، خیلی دور از 
انتظار نیســت. همچنین باید توجه داشــت که سررسید 
این گواهی   های ســپرده ۳۰ درصدی در بهمن ماه سال 
آینده نیز خود یک دغدغه جدی برای سیاستگذار خواهد 
بود. درصورتی که در آن مقطع زمانــی، انتظارات تورمی 
ادامه   دار باشــد، حفــظ این منابــع با نرخ هــای کمتر از 
۳۰ درصد احتمالا برای دارندگان آن جذاب نخواهد بود 
و احتمال ورود آن    به بازارهای دارایی جهت کسب انتفاع 
بیشــتر و افزایش تقاضا در دارایی   هایی چــون طلا و ارز 

وجود خواهد داشت.

 در گزارش عملکرد شرکت تامین سرمایه بانک ملت
در سال مالي جاري اعلام شد 

رتبه سوم صنعت در پي تثبيت درآمد ثابت

دنیاي اقتصاد: شرکت تامين سرمايــه بانک ملت توانســت طي ۲4ماه 
منتهي به ۳۰ دي  سال جاري، با افزايش سهم از بازار خود از مجموع ارزش 
خالص دارايي هاي صندوق هاي سرمايه گذاري ۳.۹به ۹.1 درصد، برساند.
همچنين اين صندوق توانســته با جذب بيش از 1۰۲هزار ميليارد ريال 
منابع و رشد بيش از 14۶ درصدي طي دو سال اخير با 1۰ پله صعود جايگاه 
ششــم را در بين صندوق هاي سرمايه گذاري درآمد ثابت کشور براي خود 

تثبيت کرده است.
 اين شرکت در دوره 1۲ماهه منتهي به ۳۰ دي  ســال جاري، حدود 1۲ 
درصد از حجــم کل اوراق بدهي منتشر شــده توســط شرکت هاي تامين 
سرمايه در بازار سرمايه را به خود اختصاص داده و رتبه سوم صنعت را کسب 

کرده است.
همچنين یاد آور مي شــود اين شرکــت تامين سرمايه در راســتاي ايفاي 
لت«، با خالص خريد حدود ۷۰۰ ميليون  تعهدات بازارگرداني در نماد »تِمِ
برگه ســهم به مبلغ حدود 1۹۰۰ ميليارد ريال طي 1۹۷ روز معاملاتي از 
۲۳۲ روز کل روزهاي معاملاتي، نقش قابل توجهي را در حمايت از سهم و 

افزايش نقدشوندگي آن ايفا کرده است.
شايان ذکر است بازدهي سهام اين شرکت از ابتداي بهمن ماه 14۰۰ تا 

پايان دي ماه 14۰۲، معادل 111 درصد بوده است .

رئیس موسسه عالی آموزش بانکداری ایران: 
دنيای آتی بانکداری، دنيای نوآوری   ها است

ایبنا: کارشــناس بانکــداری گفــت: دنیــای آتــی بانکــداری، دنیای 
نوآوری   هاست و امسال ۸۰ درصد جلسات داووس حول IT و هوش مصنوعی 
بوده است. فرشاد حیدری، رئیس موسسه عالی آموزش بانکداری ایران در 
چهاردهمین گردهمایی روسای موفق شعب بانک های کشور اظهار کرد: 
همایش سالانه آینده شعب در نظام بانکی حسب تغییرات جهانی و داخلی 
کشــور در حوزه بانکی شــکل گرفته است و حتما لازم اســت تا برای آینده 

بانکداری در کشور فکر کنیم.
حیدری افزود: با تغییراتی که در حوزه تکنولوژی و فناوری در دنیا شکل 
گرفته اســت و فناوری   های جدیدی مثل هوش مصنوعی در حوزه فناوری 
اطلاعات پا به عرصه گذاشــته   اند، باید آمادگی لازم را برای استفاده از این 
فناوری   ها داشــته باشــیم. به همین جهت این نام را انتخــاب کرده   ایم تا 

یادآوری شود که توجه به این حوزه بسیار مهم است.
رئیس موسســه عالی آموزش بانکداری ایران اظهار کرد: این همایش با 
حضور ۲۹ بانک و موسسه اعتباری از سراسر کشور برگزار می شود و ۳۷۰ 
رئیس شــعبه موفق در کشــور در همایش امروز حضور دارند. پیش از این 
جلسه نظرسنجی از روسای موفق شعب بانک ها انجام شده است که نتایج 

آن قابل توجه است.
این کارشــناس بانکی تصریح کرد: ترکیب روســای موفق کشور از نظر 
نوع بانک به این صورت اســت که ۳۹ درصد بانک های دولتی، ۲۵ درصد 
بانک های مربوط به اصل 44 و ۳۶ درصد نیز مربوط به بانک های خصوصی 
است. 11 درصد از شرکت کنندگان همکاران خانم و آقایان نیز ۸۹ درصد از 

روسای موفق شعب بانک های کشور را تشکیل داده   اند.
وی اضافه کرد: از نظر میزان تحصیلات ۹۳ درصد ترکیب روســای موفق 
شــعب بانک ها دارای تحصیلات عالی و دانشگاهی هســتند و ۳۶ درصد 
کارشناســی، ۵۳ درصد ارشــد، ۳ درصد دیپلم و 4 درصد نیــز تحصیلات 
کاردانی دارند. حیــدری ابراز کرد: ۸4 درصد مدیران موفق کشــور در رده 
سنی ۳1 تا ۵۰ ســال و ۶۲ درصد نیز در رده سنی 41 تا ۵۰ سال بوده   اند. 
۳۰ درصد روسای موفق در تهران و ۷۰ درصد در استان   ها بوده   اند. در سابقه 
کاری نیز ۲ درصد ۵ سال، 4 درصد ۶ تا 1۰ سال و ۵۷ درصد نیز بین 1۶ تا 

۲۵ سال سابقه کاری دارند.
این کارشناس بانکی عنوان کرد: 4۷ درصد روسای موفق شعبه تا ۵ سال 
سابقه ریاست شعبه داشته   اند و این نشــان می دهد افراد جوان و با سابقه 

مدیریت کمتر، انگیزه بیشتری برای موفقیت دارند.
وی اضافه کرد: دنیای آتی بانکداری، دنیای نوآوری   هاســت و ۸۰ درصد 
جلسات داووس در سال جاری حول محور IT و هوش مصنوعی بوده است.

رئیس موسســه عالی آموزش بانکداری ایران اظهار کــرد: دنیای آینده 
دنیای هــوش مصنوعی خواهــد بود و بایــد آمادگی لازم بــرای مواجهه با 
تغییرات را داشته باشیم؛ چرا که کشور   هایی که مجهز به هوش مصنوعی 

نیستند در میان ملل تمام شده تلقی خواهند شد.
حیدری تاکید کرد: در بنگاه داری جدید باید به سمت واگذاری مسوولیت 

به گروه   های کوچک فناوری و نوآوری حرکت کنیم.

 برنامه ریزی همکاری   های متقابل 
شرکت ملی انفورماتيک و بانک گردشگری

ایبنا: علیرضــا ماهیار مدیرعامــل شرکت ملی انفورماتیــک و محمدرضا 
فهمی مدیرعامل بانک گردشــگری دیدار و در زمینــه افزایش همکاری   ها 

گفت وگو کردند.
ماهیار در این دیدار با توضیــح در خصوص وضعیت و عملکرد گروه ملی 
انفورماتیک و همچنین خدمــات شرکت های زیرمجموعــه اظهار کرد: بر 
اساس برنامه ریزی   ها سرمایه گذاری   های مطلوبی در زمینه هوش مصنوعی 

برای ارائه خدمات انجام شده است.
به گفته ماهیــار، شرکت ملــی انفورماتیک بر اســاس ماموریت خود، به 
دنبال رقابت با بخش خصوصی نیست و زیرساخت   های هوشمند نظارتی و 

حاکمیتی و توسعه هوشمندی در بانک ها را مدنظر دارد.
مدیرعامل شرکت ملی انفورماتیک همچنین از راه اندازی شرکت مشاوره، 
تحقیقــات و آینده پژوهی با هــدف انجام مطالعات اقتصــادی و فین تکی 
خبر داد و گفت: این شرکت تفاهم نامه   هایی را بــرای همکاری با برخی از 
دانشگاه   های کشور منعقد کرده و خدمات منحصر به فردی را ارائه خواهد 
کرد. وی ادامه داد: همچنین این شرکت خدماتی را در زمینه احراز هویت 

بانکی نیز انجام داده که می تواند به مرجع احراز هویت تبدیل شود.
در ادامــه این دیدار، »محمدرضــا فهمی« مدیرعامل بانک گردشــگری 
با اشــاره به نیاز به ارتقای کربنکینــگ این بانک گفت: بــا توجه به ارتقای 
فناوری   هــا کربنکینگ این بانــک نیازمند به روز رســانی اســت. فهمی با 
بیان اینکه برای ارتقای همکاری   ها نیازمند برگزاری نشســت   ها و جلسات 
تخصصی هستیم، گفت: با ورود هوش مصنوعی به حوزه بانکی باید ارائه 
خدمات را بهینه کرد و برای این امر نیازمند به گسترش همکاری ها هستیم.
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آییــن افتتاحیــه اولین نهــاد صــدور گواهی و 
آزمایشــگاه تجهیزات ضدانفجار در خاورمیانه با 
حضور مهدی اســام پناه معــاون رئیس جمهور 
و رئیس ســازمان ملی اســتاندارد، سیدمحمد 
موسوی معاون صنایع، ماشین آلات و تجهیزات 
وزارت صمــت، پیــام باقــری نایب رئیــس اتاق 
بازرگانی ایران و رئیس هیات مدیره ســندیکای 
صنعت برق، سیدمحمود هاشــمی رئیس مرکز 
ملی تایید صاحیــت ایران، اکبر شــعبانی کیا 
مدیرکل دفتر پژوهش، فناوری و نوآوری سازمان 
انرژی هــای تجدیدپذیــر و بهره وری بــرق ایران 
)ســاتبا(، سیدمحســن میرصدری مدیرعامل و 
حمیدرضا صالحی رئیس هیات مدیره شرکت اپیل 
و جمعی از فعالان صنعت برق و انرژی و همچنین 
اصحاب رسانه در محل این شرکت برگزار شد.  به 
گزارش ســندیکای صنعت برق، در ابتدای این 
مراســم محســن میرصدری مدیرعامل شرکت 
اپیل با اشاره به اینکه معتبرترین سیستم ارزیابی 
انطباق تجهیزات ضدانفجار که ابزار مناســبی 
را بــرای ســازندگان، قانون گــذاران و کاربــران 
فراهــم می کند، سیســتم ارزیابــی بین المللی 
IECEx اســت، گفت: هدف از سیستم ارزیابی 
انطبــاق IECEx، تســهیل تجــارت بین المللی 
تجهیزات و خدمات برای استفاده در محیط   های 
انفجــاری و در عین حــال حفظ ســطح ایمنی 
موردنیاز اســت. آزمایــش و گواهــی تجهیزات، 
خدمات و صاحیت افراد مطابق با استانداردهای 
بین المللــی، فروش محصــولات ایمن   تــر را در 
سطح بین المللی با هزینه کمتر تسهیل می کند. 
مدیرعامــل شرکت اپیل افــزود: ایــن شرکت با 
توجه به اهمیت خودکفایــی صنایع نفت، گاز و 
پتروشیمی، کاهش هزینه   های تولید و افزایش 
کیفیت محصولات ساخت داخل و عدم وابستگی 
به خارج از کشور، با سرمایه گذاری چند میلیاردی 
و تامین زیرساخت های سخت افزاری و نرم افزاری 
موردنیاز، استخدام بیش از 90 نخبه و با حمایت 
سازمان ملی استاندارد، معاونت علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیان، وزارت نفــت و صمت در 
مسیر دریافت مجوز IECEx گام برداشته است.  
میرصدری ادامه داد: این شرکــت پس از انجام 
ممیزی شش روزه توســط خبرگانی از استرالیا، 

آفریقای جنوبی و چین و باوجود کارشکنی   های 
آمریکا، رژیم صهیونیســتی و موضع   گیری   های 
خصمانه فرانســه، برای اولین بــار در خاورمیانه 
موفق شــد مجوز نهاد صدور گواهــی انطباق و 
آزمایشــگاه آزمون مورد تایید IECEx را اخذ کند.  
وی با تاکید بر اینکه اقــدام شرکت اپیل در اخذ 
مجوز مورد حمایت و تایید سازمان ملی استاندارد، 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، وزارت 
صمت، وزارت نفت و وزارت کار بوده است، تصریح 
کرد: این اقدام موجب حل مساله صدور گواهی 
ارزیابی انطباق بین المللی برای تولیدکنندگان 
تجهیزات ضدانفجــار بدون نیاز به خــروج ارز از 
کشور شــده اســت. مدیرعامل شرکت اپیل در 
پایان سخنان خود از رئیس ســازمان استاندارد 
درخواســت کرد به منظور حمایــت از اقدامات 
شرکت اپیل به عنوان آزمایشگاه مرجع و جلوگیری 
از خروج ارز از کشور، از نمونه   های مشابه خارجی 
استفاده نشود.    در ادامه مهدی اسام پناه رئیس 
سازمان ملی اســتاندارد با اشــاره به نگاه کیفی 
دولت سیزدهم به تولید کالا و خدمات در کشور 
اعام کرد: این دولت اقدامات مهمی برای حضور 

کیفی در بازارهای جهانی انجام داده است. 
وی افــزود: راه اندازی این شرکت آزمایشــگاه 
یک اقدام بــزرگ در جهت کیفی ســازی و گام 
برداشتن در مسیر تجارت بین المللی و جهانی 
اســت. برای راه   اندازی این شرکت دانش بنیان 
و آزمایشــگاهی در شرایــط تحریــم ۱۳ گام 
بین المللی برداشــته شده است. اســام پناه با 
تاکید بــر اینکــه آزمایشــگاه   ها مهم ترین نقطه 
ثقل آزمون کالاها به شمار می   روند، اظهار کرد: 
شرکت اپیل نخستین مرکز آزمایشگاهی کشور 
اســت که می تواند گواهینامه کیفی منطبق با 
استانداردهای IECEx را صادر کند. وی با اشاره 
به اینکه این اقــدام با همــکاری و همت بخش 
خصوصی کشور تحقق یافته است، تصریح کرد: 
امروز سرمایه   های انسانی، دارایی   های نا مشهود 
کشــور هســتند که باید به آنها ببالیــم. معاون 
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنانش با 
اشــاره به اینکه ورود به بازارهــای جهانی بدون 
تعامل با دنیا میسر نیســت، افــزود: جمهوری 
اســامی ایران تاش خود را به کار بســته تا به 

مجامع تجارت بین المللی از جمله ILAC بپیوندد 
که در واقع ورود به بازارهای تجارت جهانی است. 
مجمع بین المللی تایید صاحیت اســتاندارد 
ILAC دارای ۲۸ سال ســابقه کاری است که با 
پیوستن به آن مبالغ هنگفتی صرفه جویی ارزی 
خواهیم داشــت و تاش   هــا بر این اســت تا در 

بازارهای جهانی به خوبی رقابت کنیم.
اســام پناه بــا اشــاره بــه اینکــه پذیرش   ها و 
شناســایی   های متقابــل تجاری با پیوســتن به 
ILAC شــکل می گیــرد، ادامه داد: بــا حمایت 
دولت سیزدهم از سال ۱۴00 با کار شبانه روزی، 
پیچیده و ســنگین تمام تاش   ها بر این اســت 
که به عضویت ILAC برســیم. در دولت سیزدهم 
اقدامــات موثــری بــرای پیوســتن بــه مجامع 
بین المللــی تایید صاحیت   هــای کیفی کالا و 
تجارت جهانی انجام شــده اســت.  وی تصریح 
کرد: در روزهای آینده خبرهای خوشی در زمینه 
رفع مشکات بین المللی در زمینه کیفی   سازی، 
استانداردسازی و تجارت جهانی خواهیم داشت. 

۩اپیل۩شناخته۩شده۩در۩سطح۩بین۩الملل۩ ۩
در بخش بعدی مراسم پیام باقری نایب رئیس 
اتاق ایران با اشــاره به اینکه توســعه صنعتی در 
جهــان یکــی از ارکان توســعه پایدار به شــمار 
می رود، تصریح کرد: توســعه صنعتــی یکی از 
محورهایی است که در کشــورهای توسعه یافته 
توجه و اهتمام ویژه   ای به آن شده است.  وی ادامه 
داد: راهبردهای توســعه صنعتی مجموعه   ای از 
رویکردهای بلندمدت دولت   ها هســتند که هم 
در حوزه داخلی و هم در حوزه بین المللی نقشه 
راه خــود را دارند و وجه تمایز کشــورهایی که در 
اقتصاد موفق عمــل کرده   اند، توجه به توســعه 
صنعتی بوده است چرا که توسعه صنعتی برای آن 
کشور خلق ثروت و ارزش افزوده ایجاد می کند، 
ارزش افزوده صنعتــی و صــادرات صنعتی هم 
دو شــاخص اصلی توســعه صنعتی محســوب 
می   شوند.  نایب رئیس اتاق ایران با اشاره به اینکه 
حصول اطمینان از انطبــاق محصول با الزامات 
کیفی، فنــی و زیســت محیطی، شــاخص   ها و 
استانداردهایی دارد که اهمیت این استانداردها 
نقــش آزمایشــگاه   های مرجــع را در ســنجش 

محصول با الزامات مشــخص می کنــد.  باقری 
افزود: شرکت اپیل که مولود ســندیکای صنعت 
برق ایران و جامعه دانشگاهی کشور است، یکی از 
آزمایشگاه   های شناخته شده در سطح بین المللی 
است. هدف بخش خصوصی اقتصاد مولد است 
بنابراین با ایجاد چنین آزمایشــگاهی نیازهای 

داخلی برطرف و از خروج ارز جلوگیری می شود.

۩تامین۩تجهیزات۩نفت،۩گاز۩و۩پزشکی ۩
در ادامه سیدمحمد موســوی معاون صنایع، 
ماشین آلات و تجهیزات وزارت صمت با اشاره به 
دستاوردهای بزرگ صنعتی و تولیدی کشور در 
سال های پس از پیروزی انقاب اسامی اعام 
کرد: اکنون بخش اعظم تجهیزات و ماشین آلات 
موردنیاز پالایشــگاه   ها، نیروگاه   ها و پزشکی در 
داخل کشــور تولید می شــود. امروز ۷0 درصد 
تجهیزات نفت و گاز پالایشــگاه عسلویه توسط 
ایرانیان ســاخته شــده اســت.  وی ادامه داد: 
بخشی از این تجهیزات در استان البرز تولید و در 
اختیار پالایشگاه   ها و سایر صنایع قرار می گیرد؛ 
شیرآلات سنگین صنعت نفت و گاز کشور تولید 
داخل است؛ امروز نخبگان و دانشمندان ایرانی 
در حوزه ساخت تجهیزات پزشکی جزو سرآمدان 
جهان هســتند.  معــاون صنایع، ماشــین آلات 
و تجهیــزات وزارت صمــت تصریح کرد: از ســه 
میلیــارد دلار بازار تجهیزات پزشــکی کشــور؛ 
یــک و نیــم میلیــارد دلار را محصــولات ایرانی 
تشــکیل می دهنــد؛ در حــوزه الکترو موتورها، 
تجهیزات نیروگاهی و سایر بخش   ها متخصصان 
و کارشناســان ایرانی متحمل زحمات فراوانی 
شده   اند. موســوی افزود: در حوزه   های مختلف 
صنعت گام   های بلندی با کمک دو بخش صنعت 

و دانشگاه برداشته شــده است؛ همکاری خوب 
بیــن وزارتخانه   های صمت، نیــرو، نفت، بخش 
خصوصی و ســازمان ملی اســتاندارد منجر به 
اخذ مجوز ارزشــمند آزمایشــگاه و نهــاد صدور 
گواهی انطباق ضدانفجار توســط شرکت اپیل 

شده است.  
در بخش بعــدی مراســم، حمید رضا صالحی 
رئیس هیات مدیره آزمایشگاه صنایع انرژی اپیل 
اظهار کــرد: تا پیش از ایــن نمونه   های تولیدات 
داخلی برای دریافت گواهینامه کیفی بین المللی 
به خارج از کشــور انتقــال می   یافت کــه اکنون 
ایــن گواهینامــه در داخل صادر می شــود. وی 
ادامه داد: راه اندازی ایــن مرکز نقش موثری در 
صرفه جویی ارزی و تسهیل در آزمایش محصولات 
داخلی دارد. این مجموعه محصولات مختلفی در 
حوزه   های برق،    نفت و گاز، مخابرات،     تجهیزات 
پزشــکی و    صنعت برق را مورد آزمون کیفی قرار 
می دهد.  صالحی گفت : با راه اندازی مرکز کنترل 
کیفی و صدور گواهینامه بین المللی استاندارد، 
ایــران بــه عنــوان اولیــن کشــور خاورمیانه در 
فهرست ۲9 کشور دارنده مرکز صدور گواهینامه 

بین المللی کیفی قرار گرفته است. 
رئیس هیات مدیره شرکت اپیل گفت: واردات 
برخی محصولات بی   کیفیت خارجی به صنعت 
داخلی آســیب وارد می کنــد بنابرایــن اکنون 
شــعبه   های کنترل کیفــی در گمرکات کشــور 
راه اندازی شــده تــا بتوانیــم از ورود محصولات 

بی    کیفیت به داخل کشور جلوگیری کنیم. 
صالحی خاطرنشان کرد: در این مرکز اصول 
استانداردهای بین المللی رعایت می شود ضمن 
آنکه نقش بســزایی در توســعه تجارت ایران در 

بازارهای جهانی دارد.

در۩رویداد۩ایران۩پتروکم۩با۩حضور۩دکتر۩علی۩عسکری
رونمایی از یک تکنولوژی خاص 
در پتروشیمی شهید تندگویان

از دســتگاه پایش ســامت وضعیت موتور مدل KAVOSH MCM1 اولین 
دســتگاه بومی با قابلیت مانیتورینگ آناین و تحلیل خودکار بر اســاس 
اندازه   گیــری همزمــان ســیگنال   های ولتاژ، جریــان و ارتعــاش با حضور 
مدیرعامل گــروه صنایع پتروشــیمی خلیج   فــارس، در غرفه پتروشــیمی 

تندگویان رونمایی شد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل پتروشــیمی شهید تندگویان 
به نقل از ستاد خبری رویداد ایران پتروکم، این دستگاه امکان تشخیص و 
شناسایی عیوب نهفته در موتور را در شرایط نبود برق فراهم می   آورد که به 
این ترتیب می توان عیوب موتور را در مراحل اولیه تشخیص داد و با تعمیر 

به   موقع از تخریب ناگهانی موتور جلوگیری کرد.
گفتنی اســت باتوجه    به وجود موتورهای متعدد در صنایع پتروشــیمی، 
 MCM1 پالایشگاه و نیروگاه   ها در کشور، استفاده از دستگاه پایش وضعیت

در زمینه مدیریت دارایی و حفظ سرمایه   ها کمک فراوانی می کند.
همچنین این دســتگاه امکان پایــش موتورها از ظرفیــت ۱ کیلووات تا 
۴0مگاوات را دارد و در صورت اندازه   گیری مستقیم جریان، می توان بنا بر 

شرایط بین ۱000 تا ۳000 آمپر را اندازه   گیری کرد.
لازم به ذکر است که هم اکنون کشورهای محدودی در دنیا به تکنولوژی 
ســاخت این دســتگاه رســیده   اند که اکنون به همت شرکت دانش   بنیان 
الکترونیک سازان فن آریا و پتروشیمی شهید تندگویان، این تکنولوژی در 

کشور استحصال و بومی   سازی شده است.

»ایدهپردازان«مهاجرتمیکنند

اینجا ایران است با بیش از ۵۵ میلیارد تن ذخیره معدنی و ۲۷ تریلیون دلار 
منابع طبیعی و معدن. شاید همه ایرانیان نه ولی هر فردی که عاقه مند به 
زمین و منابع معدنی به ویژه کشورمان باشد، می داند ایران به دلیل داشتن 
معادن غنی از نظر ذخایر مواد معدنی در جهان از جایگاه بالایی برخوردار 
اســت. می   داند که یکی از ۱۲ معدن مهم جهان مانند مس سرچشمه در 
ایران قرار دارد، ۸ درصد ذخایر روی و ۳ درصد ذخایر سرب جهان در ایران 
جای گرفته و کشور ما چهارمین تولیدکننده سنگ تزئینی در دنیاست. از 

سنگ   آهن، طا، فیروزه و … دیگر نگوییم.
حال عجیبی است در کشوری به این اندازه غنی زیست کنید و نسل 
جوان و نوآور آن در حوزه معدن هوای مهاجرت داشــته باشــد و راهی 
سرزمین   های دیگــر که اتفاقا اوضاع مطلوبــی در صنعت معدنکاری و 

نوآوری دارند، بشود.
گزارش   ها نشان می   دهد نزدیک 9 هزار شرکت دانش   بنیان در کشور 
وجود دارد که فقط ۴۵0 مورد آنها معدنی یا مرتبط با حوزه زنجیره معدن 
و صنایع معدنی هستند. شاید بد نباشد هراسی در دل تصمیم   سازان 
و سیاستگذاران بیفتد که چطور با این همه ذخیره معدنی تنها ۵ درصد 
شرکت های دانش   بنیان »معدنی« هستند؟ تاکنون برای تامین مالی و 
تسهیل شرایط فعالیت شرکت های دانش   بنیان و استارت آپ های این 
عرصه چه مشوقی تعریف کرده   اند؟ اگر سیاســت تشویقی در قوانین 

دیده شده چرا بنگاه   های بزرگ و کوچک از آن غافل هستند؟
سال   های گذشته گزارش   هایی مدام درباره کوچک تر شدن صنعت 
معدن اســترالیا در رســانه ها منتشر می   شد و هشــدار می   دادند این 
صنعت در آینده با کمبود نیــروی متخصص روبه   رو می شــود و به رغم 
درآمد نسبتا بیشتر فارغ التحصیان رشته های معدنی، مهندسان جوان 

کمتری به این رشته متمایل می   شوند.
بر اســاس تحقیقی هم که در کشــور کانادا انجام شــده ۷0    درصد 
مردم تمایلی بــه   کار در بخش معدن ندارنــد. نمی   گوییم در این زمینه 
ایران وضعیت بهتری دارد. اما در حال حاضر این دو سرزمین خواهان 
متخصص اســت و چه بهتر که فرش قرمز را رو به نخبگان و مهندسان 

ایرانی که در دنیا همواره نام   آور بوده اند، پهن کند.
چنــدی پیــش محمدجواد ظریــف وزیرخارجه ســابق در نشســت 
»آسیب شناسی مهاجرت نخبگان« انجمن جامعه شناسی ایران درباره 

مهاجرت نکات جالب و قابل توجهی مطرح کرد.
او دلیل افزایش مهاجرت ها را فاصله میــان آرزوها و واقعیات عنوان 
و تاکید کرد       »کسانی که مهاجرت می کنند عموما نمی دانند آن  طرف 
چه خبر اســت. بلکه آرزوهایی دارند و زندگی دیگری را در آنجا متصور 
هستند.« او گفته بود: »مهاجرت معکوس نخبگان در سال های ۱۳9۴ 
و ۱۳9۵ با زحمات سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رئیس   جمهوری 
در حال شــکل گرفتن بود . چرا؟ به این دلیل که امید ایجاد شده بود 
و همان امید بود کــه در واقع میزان تورم را کاهش و رشــد اقتصادی را 
افزایــش داد و گرنه اتفاق اقتصــادی خاصی رخ نداده بــود بلکه امید 

ایجاد شده بود.«
شاید بد نباشــد عاوه بر سیاستگذاران، برای ســکانداران معادن و 
صنایع معدنی نیز این ســوال ایجاد شــود؛ سرنخ این امیدی که جواد 
ظریف از آن حرف می   زند چرا در سرزمین ما گم شــده و در دانشگاه   ها 
مــوج مهاجرت   ها و نماندن هــا به راه افتاده اســت؟ اگــر شرایط برای 
ایده   پردازان و نوآوران هموار شــود، اگر حرف صنعت برای جوان نخبه 
پرشور و خاق حرف باشد، شرایط اقتصادی و اجتماعی بهتر شود، چرا 

باید رفتن، گزینه اول و آخر یک دانشجو باشد؟
گرچه این قصه سر دراز دارد اما همه اینها نگاشته شد تا کمی هم از 
فرصت ویژه ای که جشــنواره »اینوماین« برای ایده پردازان و نوآوران در 

بخش معدن به وجود آورد گفته باشیم.
جشنواره ای که متولی اصلی آن ســازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ) ایمیدرو ( است و قرار است از نوآورانی که ایده   های نویی 

در عرصه   های مختلف معدنکاری دارند، حمایت کند.
اینکه حمایت از ایده ها چه مکانیزمی داشته باشد و در نهایت از ۳00 ایده 
دریافت شده و ۱۲ ایده       برتر اعام شده چگونه حمایت شود، حائز اهمیت 
است. اما از این دست رویدادها زیاد برگزار شــده است. شاید مهم تر این 
باشد که اهمیت ترویج نوآوری و تامین مالی ایده   ها در ظرف ذهن بازیگران 

صنعت و معدن ته   نشین شود.

علی نقوی،  مدیرعامل بورس انرژی در 
این نشست در رابطه با  »راهکارهای 
بازار محــور بــورس انــرژی ایــران« 
ســخنرانی کرد. وی  با اشاره به اینکه 
در سیاست های اباغی اصل ۴۴ بحث 
دانش بنیان به عنوان یک پیشران در اقتصاد مطرح شده 
است،  افزود:  اصاح در همین راســتا  ما در بورس انرژی 

ایران یک چشم انداز برای خود ترسیم کردیم.
 نقوی با بیان اینکه یکی از چالش های اصلی در این زمینه 
بحث تامین مالی اســت،  گفت:  از همین رو ســعی شده 
مدل های مختلف تامین مالی در بازار سرمایه را در اختیار 

شرکت ها قرار دهیم.
وی در ادامه به بازار »ســایر اوراق بهادار یــا بازار مالی 
بورس انرژی« در بورس انرژی به عنــوان یکی از بازارهای 
پنج گانه این بورس اشاره کرد و گفت: در این بازار ابزارهای 
مختلفی مانند صندوق کالایــی،  صندوق پروژه،  گواهی 
ظرفیت،  گواهی سپرده و گواهی صرفه جویی آماده انجام 
معامله هســتند. مدیرعامل بورس انرژی با اشاره به اینکه 
در حوزه صنعت پتروشیمی شاید گواهی صرفه جویی یکی 
از مهم ترین ابزارها باشــد،  گفت:  اخیرا در جلسه هیات 
پذیــرش گواهی صرفه جویــی گاز را نیز پذیــرش کردیم. 
همچنین زیرســاخت مبادله برق در بورس تامین شــده و 
در ســال آینده هم برنامه داریم که در دوره های غیرپیک 

بتوانیم برق را صادر کنیم.
وی در ادامه به بحث انرژی هــای تجدید پذیر پرداخت 
و در این خصوص توضیح داد:  مطابــق با ماده ۱6 قانون 
حمایت از تولید دانش بنیان کلیه صنایع کشــور باید یک 
درصد از برق خــود را از طریق انــرژی تجدیدپذیر تامین 
کنند. طبق این قانون این یک درصد سالانه یک درصد تا 

سقف ۵ درصد اضافه می شود.
نقوی بیان کرد:  در حوزه انرژی های تجدید پذیر امسال 
برق سبز را راه اندازی کردیم و سال آینده بازار آب و پساب 

را در دستور کار خود قرار داده ایم.
به گفته او،  به دلایل بســیاری با ناترازی مواجه هستیم 
که با نوآوری ها و سرمایه گذاری در حــوزه ابزارها می توان 
ناتــرازی را کاهــش داد. وی در پایــان پیشــنهادها و 
برنامه های بــورس انرژی را در حوزه تامیــن  مالی صنایع 
پتروشــیمی عنوان کرد. نقــوی گفت:  یکــی از کارهای 
مهم تاســیس صندوق هــای خطرپذیر در حــوزه فناوری 
انرژی اســت. در حوزه انرژی با توجه بــه اینکه گواهی را 
راه اندازی کردیم،  پیش بینی می شود که بتوانیم در آینده 
صندوق های خطرپذیر هم تشکیل دهیم. این صندوق ها 
باعث می شود چشم اندازی از آینده سرمایه گذاری وجود  

داشته باشد.
وی همچنین گفت:  نکته مهم دیگر بحث کاهش کربن 
است. کشــور ما با معضل جدی آلاینده ها روبه رو است و 
همان طور که می دانید در دنیا کربن کردیت وجود دارد و 
این بازار بسیار فعال است. اما باید تاکید کرد که این بازار 
به شــدت به فناوری برای اندازه گیری کربن و کاهش آن 
نیازمند است و ما در این زمینه با شرکت گاز گفت وگوهایی 
انجام داده ایم که بتوانیم در سال آینده موضوع را عملیاتی 
کنیم. نقوی گفت:  ما در بورس انــرژی آمادگی داریم که 

محصولات انرژی محور فناورانه را تجاری کنیم. 

در ادامــه حمیــد حیــدری مدیرعامــل 
صندوق نفت نیز بیان کــرد:  هدف از 
تاسیس صندوق،  سرمایه گذاری بخش 
دولتــی و مشــارکت در فعالیت هــای 
پژوهشــی اســت. در همیــن رابطــه 
تســهیات مختلفی بــرای تامیــن مالــی شرکت های 
دانش بنیــان اعطــا شــده و صــدور ضمانت نامــه و 
سرمایه گــذاری در شرکت هــای جدید در حــوزه نفت و 

انرژی انجام گرفته است.

۩تامین۩مالی۩در۩شرایط۩سخت ۩
در ادامــه برنامــه،  رضــا یاری فــر عضو 
هیات مدیره بانک شهر نیز عنوان کرد: هر 
کاری که بتواند ثروت بخش خصوصی و 
شــغل را زیــاد کنــد در آن ریســک را 
می پذیریم. این رویکرد ما در بانک شهر در 
حدود چهار سال اخیر است. یاری فر عنوان کرد:  بانک شهر در 
چهار سال گذشته  یکی از ۷بانک اول کشور بود ولی امروز بعد از 
یکی از بانک های بزرگ کشــور به دومین بانک سودآور اقتصاد 

رسیده است و توانسته بیشترین کمک ارزی  را به کشور داشته 
باشــد. این عضو هیات مدیره بانک شــهر با بیان اینکه  از میان 
۳۲بانک کشور،  بیش از یک سوم کل تراکنش های ارزی از طریق 
بانک شهر انجام می گیرد،  گفت:  همین طور در بحث تامین مالی 
شهرها این بانک بســیار قدرتمند  و فعال بوده است. شهرها به 
شــدت نیاز به تامین مالی دارند و این وظیفه اصلی بانک شهر 
است مخصوصا در سال های اخیر که به دلیل تحریم های ظالمانه 
و کاهش درآمدهای عوارضی منابع مالی شــهرداری ها کاهش 
یافته است. وی با اشاره به اینکه  ما برای این موضوع روش های 
نوآورانه ای تولید کرده ایم،  گفت:   این روش ها باعث شد که هزینه 
شهرداری ها به شدت کاهش یابد. به عنوان نمونه »برات کارت« 
یک نوآوری خیلی خاص است و سالی ۱۳ تا ۱۴ هزار برگ از این 
کارت را  به پیمانکاران شهرداری می دهیم. رضا یاری فر با بیان 
اینکه در کان شهرهای کشور یک پروژه بزرگ بدون تامین مالی 
بانک شهر انجام نگرفته است،  گفت:   این بانک همه اینها را با 
ابزارسازی به سرانجام رسانده است. در حوزه نفت و گاز هم چون 
اعتقاد داریم که بایــد حداکثر سرمایه گــذاری را در آن به عمل 
بیاوریم، در این بخش هم حضــور پیدا کرده ایــم. وی در ادامه 
توضیــح داد:  کل ارزش بازار بــورس اوراق بهــادار ما نزدیک به 
۳00میلیارد دلار می شود با این حال طبق عرف جهانی با این 
مقدار سرمایه تنها می توان در چهار صنعت حضور داشت ولی  ما 
در 6۳ صنعت سرمایه گذاری کردیم. به خاطر همین اســت که 
می بینیم در کشورهایی مثل کره جنوبی تنها در ۸ حوزه خاص 
سرمایه گذاری و صادرات انجام می دهند و در این حوزه بســیار  
موفق عمل کرده اند. این عضو هیات مدیره بانک شــهر به لزوم 
سرمایه گذاری و تمرکز در حوزه پتروشیمی و ثروتمند کردن بخش 
خصوصی اشاره کرد و گفت: هیچ کشوری توسعه پیدا نمی کند 
مگر با شرکت های چندملیتی و باید به سمت تاسیس این نوع 
شرکت ها برویم. دولت ها عامل توسعه نیستند بلکه شرکت های 
سهامی عامل اصلی هستند. وی همین طور به محدودیت های 
ورودی و خروجی این بانک در بخش های ارزی و ریالی اشاره کرد 
و گفت:  به بانک ها انتقاد می شود که تســهیات کمتری ارائه 
می کنند اما باید دانست که منابع مالی ما سه منشأ دارد:  اول، 
فروشی است که شرکت ها به ارز یا ریال انجام می دهند. دوم خلق 
و چاپ پول و سوم تامین مالی از دنیای بیرون. وی گفت:  نوع دوم 
که  نه تنها اثر مثبت ندارد بلکه منفی هم هست. قسمت سوم هم 
که حذف شده و اکنون آنچه در ظرف بانک است فروش جامعه 
اســت که این هم بســیار محدود شده اســت. یاری فر در ادامه 
ورودی های ریالی بانک ها را هم بســیار کاهنده توصیف کرد و 
گفت:  از ســوی دیگر در بخش خروجی بانک ها بســیار دست 
بســته ای دارند. در این ظرف تقریبا ۲6.6 درصــد صرف انواع 
تسهیات تکلیفی،  ۸ درصد وام های بلندمدت مسکن،  ۸ درصد 
هم به بخش کشــاورزی )تقریبا معــوق هســتند(،  ۱0 درصد 
بازرگانی برای خرید کالا،  ۴0درصد سرمایه در گردش بنگاه ها 
قــرار دارد کــه جمعا 9۱ درصــد از سرمایــه بانک هــا را به خود 
اختصاص داده است و از همین رو تنها 9 درصد برای تامین مالی 
سرمایه گذاری ها باقی می ماند. وی ادامه داد:  به دلیل همین 
محدودیت ها ما امروز به شــدت نیامند ابزارهــای نوآورانه برای 
تسهیل مبادلات هستیم. یکی از این ابزارها اس سی  اف یا تامین 
زنجیره ای است که از طریق  آن  اعتبار ایجاد،   مبادلات انجام و 
بعد از اقتصاد حذف می شود.  عضو هیات مدیره بانک شهر گفت:  
ما تاش می کنیــم در چنیــن شرایطی که ظرف خالی اســت 

زنجیره ها را برای تبادلات سهل کنیم.

 در۩نشست۩تخصصی۩چالش۩ها۩و۩فرصت۩های۩تامین۩مالی
۩در۩حوزه۩های۩فناورانه۩و۩نوآورانه۩پتروشیمی۩مطرح۩شد

تنوع ابزارهای تامین مالی 
صنعت  پتروشیمی

»پتروکم« از معدود نشست های تخصصی صنعت پتروشیمی بود که با در اختیار داشتن یک نمایشگاه 
قابل توجه نشســت های تخصصی بســیار مهمی را در دل خود جای داد. اینکه صنعت پتروشــیمی 
بتواند در سطوح مختلف اقدام به برگزاری رویدادهای متنوع کند باید  مورد توجه قرار گیرد آن هم 
درشرایطی که با توجه به ارزآوری و اشــتغال زایی می توان گفت صنعت پتروشیمی مهم ترین صنعت 
ایران است که نیاز به حمایت جدی از آن به وضوح حس می شود اما رکن تامین مالی را باید یکی از 
ارکان مهم توسعه این صنعت به شــمار آورد. در این خصوص پنلی با عنوان چالش ها و فرصت های 
تامین مالی در حوزه های فناورانه و نوآورانه به منظور توسعه اقتصاد دانش بنیان هلدینگ خلیج فارس 

در حاشیه رویداد ایران پتروکم برگزار شد.

با۩حضور۩معاون۩رئیس۩جمهور۩انجام۩پذیرفت

افتتاح آزمایشگاه تجهیزات ضدانفجار »اپیل «

فریبا رسولی

مدیر روابط عمومی جشنواره اینوماین
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با وجود افزایش علاقه سرمایه گذاران به 
میم کوین     های سولانا، این ارز     ها تفاوت 
خاصی با نمونه     های گذشته ندارند و همچنان خطرات زیادی 
پیرامون معاملات میم کوین     ها بر بســر هر شبکه بلاک چینی 
وجود دارد، بنابراین درحالی که ایده کسب سود سریع و هنگفت 
از خرید و فروش به موقع میم کوین     های جدید بازار جذاب است، 
اما اکثر سرمایه گــذاران ایــن فرصت های طلایی را از دســت 
می دهند و در نهایت ضرر می کنند. توجه و به یاد داشــن این 

واقعیت در زمان بررســی اخبار پیرامون میم کوین     های پر سر و 
صدا و جدید بازار اهمیت دارد تا سرمایه گذاران و معامله گران 
دچار فومو یا ترس از دســت دادن فرصت هــای سرمایه گذاری 

نشوند و تصمیمات اشتباه معاملاتی نگیرند. 

بازگشت۩ارز۩۩۩۩۩های۩دیجیتال۩پرحاشیه ۩
بازار ارز     های دیجیتال در اوایل سال 2024 شروع قدرتمندی 
داشته است و با رشــد قیمتی بیت کوین و افزایش ورود سرمایه 

به این بــازار مالــی، میم کوین     هــا بــار دیگر تیــر و سرفصل 
اخبار را به خود اختصــاص داده اند، درحالی کــه نبود هدف و 
کاربردمشــخص، سرمایه گذاری در میم کوین     ها را با ریســک 
و خطرات بســیاری همراه کرده اســت، اما به نظر می رســد که 
سرمایه گذاران نوسانات شدید قیمتی و فرصت های انفجاری 
ارزش آنها را نمی توانند نادیده بگیرند و این ارز     های پرریســک 
همچنان در مرکز توجهــات معامله گران قــرار دارند. طی بازار 
صعودی 2021 اکــثر میم کوین     های محبوب بازار در شــبکه 

اتریوم عرضه شــده بودند، اما به نظر می رسد که در بازار 2024 
میم کوین     های عرضه شده در سایر اکوسیستم های بلاک چینی و 
به ویژه سولانا مورد توجه سرمایه گذاران قرارگرفته     اند. اکوسیستم 
ســولانا با توان عملیاتــی بــالا و همچنین کارمزد     هــای پایین 
تراکنش، از سال 2023 رشد سریعی را در فضای میم کوین     ها 
تجربه کرده اســت و هم اکنون بســیاری از توســعه     دهندگان، 
پروژه های میم کوین جدید خود را بر بســر این شــبکه عرضه 

می کنند. 
علاوه بر سرعت بــالا و کارمزد     های پایین، رشــد میم کوین     ها 
در اکوسیســتم ســولانا عوامل دیگری نیز داشته است. شبکه 
سولانا یکی از رقبای قدیمی اتریوم به شمار می رود که طی چند 
سال گذشــته با ارائه خدمــات بهر در تلاش بــرای جلب توجه 
توســعه     دهندگان فعال بلاک چینی بوده اســت، بــا این وجود 
برخی مشــکلات مانند قطعی     های مداوم این شبکه باعث شد 
تا سولانا در دستیابی به هدف خود ناکام بماند. با این وجود تیم 
توسعه سولانا ناامید نشدند و با ادامه روند توسعه و رفع مشکلات 
گذشته، در سال 2023 و همراه با افزایش توجه سرمایه گذاران 
به بازار ارز     های دیجیتال موفق شدند تا سولانا را به یک محیط 
ایده آل بــرای شــکوفایی و عرضه پروژه هــای جدیــد و نوآورانه 
بلاک چینی از جمله میم کوین     ها تبدیل کنند. میم کوین بونک، 
از جمله پروژه هایی بود که در این زمان عرضه شد و برای شبکه 
سولانا تبلیغات بسیاری انجام داد. بونک یکی از محبوب     ترین 
ایردراپ     های اخیر بازار را نیز برگزار کرد که در نتیجه آن محبوبیت 

قابل توجهی درمیان فعالان و سرمایه گذاران بازار پیدا کرد. 
موفقیت بونک، توجه دیگر توسعه     دهندگان بازار را به شبکه 
ســولانا جلب کرد و باعث شــد تا طــی چند ماه گذشــته این 
بلاک چین به یکــی از محبوب     تریــن پلتفرم     ها بــرای عرضه و 
معامــلات میم کوین     هــا تبدیــل شــود. در ایــن بیــن علاقــه 
سرمایه گذاران نیز به شبکه ســولانا افزایش پیدا کرده است تا 
در سریع ترین زمان از عرضه میم کوین     های جدید باخبر شــده 
و در ایردراپ یا عرضه اولیه آنها برای کســب سود شرکت کنند، 
در نتیجه شــبکه ســولانا هم اکنون به بســری محبــوب برای 
عرضه و معاملات میم کوین     های جدید بازار تبدیل شده اســت 
و علاقه مندان به این نوع از ارز     ها فعالیت خود را در اکوسیستم 

سولانا افزایش داده اند. 

میم۩کوین۩۩۩۩۩های۩پرخطر ۩
هم اکنون به نظر می رســد که عرضه میم کوین     های جدید بر 
بسر شبکه سولانا تمامی ندارد و در هر ماه، نامی جدید به گوش 
می رسد. بونک، داگ ویف هت و ون تنها برخی از میم کوین     های 
محبوبی هستند که اخیرا در شــبکه سولانا فعالیت خود را آغاز 
کرده     اند. درحالی که بســیاری از میم کوین     های جدید سولانا 
موفق به ثبت رشد     های قیمتی شــده اند، اما از عرضه آنها زمان 
زیادی نمی گذرد و بعید است که این ارز     ها در بلندمدت در حفظ 
روند صعودی خود موفق باشــند. همانند دیگر میم کوین     های 
بازار، میم کوین     های جدید ســولانا احتمالا تنها در بازه زمانی 
کوتاه مدت بــرای سرمایه گذاران جذابیت خواهند داشــت و با 
شروع روند نزولی، اکثر معامله گران سرمایه خود را از آنها خارج 

می کنند. 
بنابرایــن درحالی که در فرصت های کســب ســود هنگفت 
با معاملات میم کوین     های جدید شــبکه ســولانا شــکی وجود 
ندارد، اما نباید خطرات این سرمایه گذاری را نیز نادیده گرفت. 

همواره برخی موفق خواهند شــد در عرض تنها چند ساعت با 
خرید و فروش یــک میم کوین جدید سرمایه خــود را چندبرابر 
کنند، اما اکثر معامله گران این داستان های موفقیت را تجربه 
نمی کنند و بســیاری نمی توانند به چنین ســودی دست پیدا 
کنند؛ به همین دلیل معامله گــران و سرمایه گذاران علاقه     مند 
به فعالیت در شبکه سولانا و میم کوین     های جدید آن باید توجه 
داشته باشند که این ارز     های دیجیتال قرار نیست راهی آسان 
برای کسب ثروت باشند و قبل از سرمایه گذاری در آنها، بررسی 
چندین فاکتور کلیدی اهمیت دارد. یکی از این موارد، ارزیابی 
وایت پیپر و روند توسعه پروژه است، درحالی که اکثر میم کوین     ها 
هدف و کاربرد مشخصی ندارند و حتی وایت پیپر خود را عرضه 
نمی کنند، امــا در این بین برخی میم کوین     ها نیز هســتند که 
اهداف بزرگی دارند و تلاش می کنند تا برای یک نیاز راه حل ارائه 
دهند. طبیعی است که سرمایه گذاری در پروژه هایی که هدف 
مشــخصی دارند، ریســک کمری دارد و این پروژه ها در طول 

زمان این فرصت را دارند تا افزایش     های قیمتی را تجربه کنند. 
روند کلی بازار نیز از جمله دیگر مواردی است که قبل از خرید 

و معاملات میم کوین     ها باید به دقت بررسی شود. 
سال 2022-2021 به خوبی نشــان داد که میم کوین     ها در 
زمان ایجاد روند نزولی بازار، بیشرین کاهش قیمتی را تجربه 
می کنند و با گذشت چندین سال اکثر میم کوین     های قدیمی 
بازار موفق نشده     اند افزایش قیمت قابل توجهی داشته باشند. 
بنابراین درحالی که هم اکنون میم کوین     های جدید سولانا همراه 
با رشد دیگر ارز     های دیجیتال بازار روند مثبتی را طی می کنند، 
اما تضمینی برای ادامه این روند افزایشــی وجود ندارد و قابل 
پیش بینی اســت که در صورت کاهش قیمت بیت کوین، این 
میم کوین     ها از جمله اولین ارز     های دیجیتالی خواهند بود که 
کاهش     های شدید قیمتی را ثبت خواهند کرد. در این شرایط، 
توجه بــه وضعیت جامعــه میم کوین     ها اهمیت پیــدا می کند. 
میم کوین     هایی که جامعه قــوی و فعالی دارنــد، می توانند در 
بازار     های نزولی عملکرد قیمتی بهری داشته باشند و در طول 

زمان همچنان موفق به حفظ یا افزایش ارزش خود شوند. 
اسراتژی تنوع در سبد سرمایه گذاری و پخش سرمایه میان 
چندین ارز مختلف از جمله دیگر مواردی است که تحلیلگران 
در زمان خرید و فــروش میم کوین     ها به معامله گران پیشــنهاد 
می کنند. علاوه بر آن، برای فعالیــت در بازار ارز     های دیجیتال 
و به ویــژه میم کوین     ها همواره توصیه می شــود که معامله گران 
از پولی اســتفاده کنند که ازدســت رفن آن تاثیــر چندانی بر 
زندگی روزمره و اهداف آینده فرد نداشته باشــد. همان طور که 
طی چند ماه آینــده بلاک چین ســولانا به تکامل و گســرش 
خود ادامه می دهد، قابل پیش بینی اســت که میم کوین     های 
بیشری در این پلتفرم عرضه خواهند شد و فرصت های بیشری 
برای سرمایه گذاری و معاملات آنها در اختیار علاقه مندان قرار 

خواهد گرفت. 
کارمزد     های پایین و سرعت بالای سولانا این شبکه را به محیط 
مناسبی برای فعالیت میم کوین     ها تبدیل می کند و بعید نیست 
که در آینده نزدیــک، رقیب قدرتمند دوج کوین و شــیبا اینو از 
شبکه سولانا باشد. در این بین سرمایه گذاران نیز می توانند با 
تحقیق و نظارت مداوم بر روند     هــای قیمتی از این شرایط برای 
کسب سود استفاده کنند، هرچند با توجه به خطرات معاملات 
میم کوین     ها ضروری اســت که معامله گران از اهمیت مدیریت 
ریسک غافل نشوند تا سرمایه خود را به ناگهان از دست ندهند. 

درحالی که از عرضه بیت کوین در ســال 2009 زمان زیادی 
می گذرد، بیت کویــن همچنان محبوب     تریــن ارز دیجیتال 
به شمار می رود و با فاصله زیاد بیشرین ارزش بازار را به خود 
اختصاص داده است. با توجه به اینکه بازار ارز     های دیجیتال 
نســبت به برخی بازار     های مالی دیگر ماننــد فارکس هنوز 
بسیار کوچک است، بیت کوین این قدرت را پیدا کرده است 
تا بر روند کلی بازار تاثیرگذار باشد و روند     های قیمتی آن برای 
تمام فعالان و سرمایه گذاران اهمیت دارد. به همین دلیل اکثر 
سرمایه گذاران و معامله گران به طور مــداوم شرایط پیرامون 
بیت کوین و آینده آن را بررسی می کنند تا بتوانند تصمیمات 
معاملاتی و سرمایه گذاری بهری در بازار داشته باشند. میزان 
ورود و خروج سرمایه بیت کوین و همچنین نرخ تســلط آن بر 
بازار ارز     های دیجیتال از جمله مواردی اســت که مورد توجه 
معامله گران قرارگرفته اســت زیرا تغییرات تسلط بیت کوین 
بر بازار می تواند به عنوان فاکتوری برای بررســی احساسات 

سرمایه گذاران عمل کند. 
بنابراین برای سرمایه گذاران مهم است که با چرایی اهمیت 
افزایش یا کاهش دامیننس یا نرخ تســلط بیت کوین بر بازار 
ارز     های دیجیتال آشــنا باشند و با بررســی آخرین تغییرات 
دامیننس محبوب     ترین ارز دیجیتال بازار، فرصت های بازار را 
به موقع شناسایی کنند. بررسی تغییرات دامیننس بیت کوین 
و دیگر ارز     های دیجیتال مانند تر همچنین می تواند تغییرات 
و خطرات مهــم پیش روی بــازار را نشــان دهد و بــه تعیین 
اسراتژی معاملاتی و کاهش ریسک فعالیت در بازار پرنوسان 

ارز     های دیجیتال کمک کند. 

دامیننس۩بیت۩کوین۩ ۩
به عنوان اولیــن و محبوب     ترین ارز دیجیتــال، بیت کوین 
تا به امروز همواره بخش بزرگی از سرمایه بــازار را در اختیار 
داشته است. البته این میزان همواره تغییر می کند و براساس 
احساسات سرمایه گذاران و در نتیجه نوسانات قیمتی، سهم 
بیت کوین از کل بازار ارز     های دیجیتال در ســالیان گذشته 

متغیر بوده است. 
سهم ارزش بازار بیت کوین از کل بازار ارز     های دیجیتال؛ در 
واقع همان نرخ تسلط بیت کوین است. دامیننس بیت کوین، 
ارزش بازار این ارز دیجیتال را نسبت به ارزش بازار سایر ارز     ها 
می     سنجد و نشان می دهد که چند درصد از کل سرمایه بازار 

در اختیار بیت کوین قرار دارد. 
برای محاسبه میزان تسلط بیت کوین، کافی است که ارزش 

بازار سایر ارز     های دیجیتال بر ارزش بازار بیت کوین تقسیم 
شــود. به عنوان مثال اگر ارزش بازار بیت کوین 100 میلیارد 
دلار و ارزش کل بــازار ارز     های دیجیتــال 200 میلیارد دلار 
باشد، نرخ تسلط بیت کوین 50 درصد خواهد بود. زمانی که 
بیت کوین به عنــوان اولین ارز دیجیتال بــازار ایجاد و عرضه 
شــد، تمامی ارزش بازار را بــه خود اختصــاص داده بود زیرا 
ارز دیجیتال دیگری در بازار وجود نداشت، اما طی سالیان 
بعد و با عرضه آلت کوین     ها، به مرور زمان ســهم بیت کوین از 
بازار کاهش پیدا کــرد. این موضوع به ویژه در ســال 2017 
مورد توجــه قرارگرفت زیرا بــا محبوبیت عرضه هــای اولیه و 
ساخت پروژه  های جدید بلاک چینی، سرمایه گذاران به خرید 
و معامله دیگر ارز     های بازار علاقه نشــان دادند و نرخ تسلط 

بیت کوین کاهش شدیدی پیدا کرد. 
در نتیجه ایــن شرایــط، با آغاز ســال 2018 نرخ تســلط 
بیت کوین در بــازار ارز     های دیجیتال بــه 37 درصد کاهش 
یافت و آلت کوین     ها در مرکز توجه سرمایه گذاران قرارگرفتند، 
با این حــال به مرور زمــان بیت کوین بار دیگــر جایگاه خود 
را در بــازار پیدا کــرد و با افزایــش نرخ تســلط بیت کوین به 
بیش از 50 درصد، بســیاری از سرمایه گذاران نشــان دادند 
که همچنــان بیت کوین را بــه دیگر ارز     هــای دیجیتال بازار 
ترجیح می دهند و در زمان     های بحرانی، بیت کوین انتخاب 
ایمــن و قابل اطمینــان آنها اســت. طی ســالیان گذشــته 
دامیننس بیت کوین در بازار با نوسانات زیادی همراه بوده  و 
درحالی که برخی زمان ها به نزدیکی 70 درصد رسیده است، 
اما کاهش     های شدید به 40 درصد را نیز ثبت کرده است. این 
افزایش و کاهش     ها در سالیان گذشته وضعیت کلی بازار را 
به معامله گران نشــان داده و به آنها برای تصمیم گیری های 

بهر کمک کرده     اند. 

نقش۩تسلط۩بیت۩کوین۩در۩بازار۩ارز۩۩۩۩۩های۩دیجیتال ۩
هنگامی که نرخ تســلط بیت کوین افزایش پیدا می کند، 
نشــان می دهد که مردم در حال خریــد بیت کوین و فروش 
آلت کوین     ها هستند. بیت کوین به عنوان یک سرمایه گذاری 
مطمئن نســبت به دیگر ارز     هــای دیجیتال بازار شــناخته 
می شود و سابقه فعالیت بی     عیب و ایراد آن اعتبار ارز دیجیتال 

بیت کوین را درمیان معامله گران افزایش داده است. 
علاوه بــر آن، آلت کوین     ها به دلیل ارزش بــازار پایین خود 
معمولا نوســانات قیمتی شــدیدتری را تجربه می کنند که 
ریســک معامــلات را افزایــش می دهــد، به همین دلیل در 

زمان هایی که نسبت به روند     های قیمتی آینده شک و گمان 
وجود دارد، اکــثر فعالان بــازار ترجیح می دهنــد تا سرمایه 
خود را به بیت کوین و دیگر ارز     های دیجیتال شناخته شــده 
بازار تبدیل کنند تــا با ضرر     های هنگفــت و غیرقابل جبران 
مواجه نشوند. در نتیجه  افزایش دامیننس بیت کوین معمولا 
نشــانه     ای از ترس درمیان سرمایه گذاران اســت و می تواند 
فراهم شــدن مقدمات شــکل گیری یک بازار نزولی را نشان 
دهد. در شرایــط برعکس، کاهــش نرخ تســلط بیت کوین 
و افزایــش خریــد آلت کوین     هــا می توانــد ریســک     پذیری 
سرمایه گذاران بازار را نشان دهد که برای دریافت سود بیشر، 
ریسک بیشر را در معاملات خود قبول می کنند. معمولا در 
این زمان ها سرمایه ورودی به بــازار افزایش پیدا می کند و با 
تنوع بیشر ســبد سرمایه گذاری معامله گران، فرصتی برای 
ایجاد پروژه های جدید بلاک چینی و نوآوری بیشــر در بازار 
فراهم می شــود. در نتیجه، نرخ تســلط بیت کوین می تواند 
به عنوان یک ســیگنال خرید و فروش عمل کند و با بررســی 
افزایش یا کاهش این نرخ، سرمایه گذاران می توانند تصمیم 
بگیرند که سرمایه خــود را به کدام بخــش از بازار اختصاص 
دهند. البته اهمیت تغییرات نرخ تسلط محدود به بیت کوین 
نیســت و امروزه بررســی این موضوع برای برخــی ارز     های 

دیجیتال بازار مانند تر نیز ضرورت پیدا کرده است. 

نگرانی۩از۩افزایش۩نرخ۩تسلط۩تتر ۩
وجود چندین اســتیبل کوین در لیســت ارز     های برتر بازار 
به خوبی اهمیت و محبوبیت ایــن نوع از ارز     های دیجیتال را 
نشان می دهد و برترین اســتیبل کوین     های بازار می توانند 
همانند بیت کوین اثرگذاری     های خود را بر روند     های قیمتی 
داشته باشند. تر هم اکنون محبوب     ترین استیبل کوین بازار 
است که با ارزش بازار 96 میلیارد دلاری، پس از بیت کوین و 
اتریوم در جایگاه برترین ارز دیجیتال بازار قرارگرفته اســت. 
نرخ تسلط تر بر بازار ارز     های دیجیتال از زمان عرضه با رشد 
قابل توجهی همراه بوده است و درحالی که در آغاز سال 2017 

تنها 0.09 درصد از سرمایه بازار را به خود اختصاص داده بود، 
این عدد در آغاز سال 2023 به بیش از 8.78 درصد رسید. 

دامیننس روبه رشد تر اخیرا نگرانی هایی را نسبت به آینده 
اکوسیستم استیبل کوین     ها و ارز     های دیجیتال ایجاد کرده 
اســت و برخی تحلیلگران نســبت به تاثیر منفــی این روند 

هشدار داده اند. 
تر یک ارز دیجیتال متمرکز اســت و به طور کامل توسط 
یک شرکت هدایت می شــود. هرچه این اســتیبل کوین در 
بازار سهم بزرگری داشته باشد، ماهیت غیرمتمرکز ارز     های 
دیجیتال نیز کمرنگ     تر می شود و خطراتی را برای فعالیت در 
این بازار مالی ایجاد می کند. بزرگ ترین چالش نرخ تسلط 
روبه رشد تر در بازار ارز     های دیجیتال، چالش های نظارتی 
است. تر توسط یک شرکت آمریکایی مدیریت می شود و با 
توجه به روند ســختگیری نظارتی اخیر این کشور در فضای 
ارز     های دیجیتــال، برخی نگرانی ها نســبت بــه آینده این 
استیبل کوین محبوب ایجاد شده است. پس از افزایش نظارت 
و توقف فعالیت خدمات برخی صرافی     ها در کشــور آمریکا، 
پیش بینی می شــود که اســتیبل کوین     ها و به ویژه تر هدف 
بعدی ســختگیری قانون گذاران آمریکایی باشــند. سرکوب 
قانونی و افزایش نظارت بر شرکت تر می تواند منجر به ایجاد 
مشکلاتی برای سرمایه گذاران بازار ارز     های دیجیتال شود و 
با توجه به تسلط قابل توجه آن بر بازار، مشکلات تر می تواند 
کل بازار را تحت تاثیر قرار دهد. با توجه به اینکه نرخ تســلط 
تر بر بازار ارز     های دیجیتال همچنان در حال افزایش است، 
جامعه ارز     های دیجیتال باید بــه شرایط پیرامون فعالیت آن 
توجه بیشری داشته باشند و هرچه این استیبل کوین متمرکز 
در بازار رشد بیشری داشته باشد، تصمیم گیری های نظارتی 
آمریکا در ماه هــا و ســال های آینده اهمیت بیشــری پیدا 
می کند. این مورد تنها یک نمونه از اهمیت بررسی نرخ تسلط 
برای دیگر ارز     های دیجیتال بازار به شمار می رود و هم اکنون 
معامله گران حرفه     ای از معیار دامیننس برای بررســی موارد 

مختلفی در این بازار مالی استفاده می کنند. 
بنابراین نرخ تسلط یکی از معیار     های کلیدی برای بررسی 
وضعیــت کلی بــازار ارز     هــای دیجیتال به شــمار مــی رود، 
درحالی که تغییرات نرخ تســلط بیت کوین بر بازار می تواند 
نشــان دهنده جایگاه بیت کویــن و نحوه فکر و احساســات 
سرمایه گذاران باشد، تغییر دامیننس برخی آلت کوین     های 
مهم دیگر بازار مانند تر می تواند برخی خطرات و نشانه های 

مهم دیگر را به سرمایه گذاران نشان دهد. 
دامیننس بیت کوین از ســال 2017 به یکــی از معیار     ها و 
فاکتور     های مهم مورد بررســی معامله گران و سرمایه گذاران 
بــازار تبدیــل شده اســت و کاربران با بررســی ایــن فاکتور 
می توانند به اطلاعات مهمی برای ثبت معاملات بهر در بازار 
دست پیدا کنند، به همین دلیل تحلیلگران پیشنهاد می کنند 
که تــازه واردان و حتــی تریدر     های حرفه     ای بــازار از اهمیت 

بررسی و تحلیل مداوم تغییرات آن غافل نشوند. 

آیا۩توکن۩۩۩۩۩های۩بی۩۩۩۩۩پشتوانه۩به۩بلاک۩چین۩تازه۩۩۩۩۩ای۩مهاجرت۩می۩کنند؟

سولانا؛میزبانجدیدمیمکوینها

بررسی۩نرخ۩تسلط۩بیت۩کوین۩و۩دیگر۩ارز۩۩۩۩۩های۩محبوب۩بازار۩می۩تواند۩
اطلاعات۩مفیدی۩را۩در۩اختیار۩معامله۩گران۩قرار۩دهد

دامیننس   پراهمیت  بیت کوین 
 نقشه راه ۳ مرحله       ای جاستین سان 

برای راه اندازی یک راهکار لایه ۲ بیت کوین
میهن۩بلاک۩چین:۩جاســتین ســان 
)Justin Sun( امــروز در توییتــی 
اعلام کرد TRON یک راهکار لایه2 
بیت کویــن را راه انــدازی خواهــد 
کرد. بــه این ترتیب، ســان بــا ارائه 
یک نقشــه راه 3 مرحله       ای نشان داد 
شبکه ترون قرار است با ارائه ابزارها 
و کیف پول هــای جدیــد وارد حوزه 

اوردینالز )Ordinals(، پشــتیبانی از توکن       های BRC-20 و لایه2 بیت کوین 
شــود. به نقل از اف       اکس اســریت )FXStreet(، جاستین سان، بنیان گذار 
TRON، در 15 فوریه )27 بهمن( در پلتفرم X اعلام کرد TRON قرار است راهکار 
لایه2 بیت کوین خود را با هدف پر کردن شــکاف بین این دو شبکه راه اندازی 
کند. به گفته سان، برنامه او این است که کاری کند تا توکن       های TRON قادر 
به تعامل با شبکه بیت کوین باشند. در حال حاضر، ارزش بازار ترون 55 میلیارد 
دلار و ارزش کل قفل شــده )TVL( آن 22 میلیارد دلار است. این یکپارچگی 
نه تنها شبکه TRON را به بیت کوین متصل می کند، بلکه باعث افزایش جریان 

دارایی های ترون به شبکه بیت کوین نیز خواهد شد.

نقشه۩راه۩ترون۩برای۩راهکار۩لایه۲۩بیت۩کوین۩ ۩
نقشه راه ارائه شده توسط جاستین سان شامل سه مرحله است: 

 TRON بیت کوین از طریق اتصالات کراس چین با شبکه :)α( 1- مرحله آلفا
 TRON قابل دسرسی خواهد شد و دارایی های مبتنی بر شبکه بیت کوین به
گسرش خواهند یافت.  در این مرحله ادغام توکن       های مختلف TRON مانند 
USDT، TRX BTT، JST، SUN، NFT، WIN و USDC در شــبکه بیت کویــن از 
 TRON طریق فناوری کراس چین انجام خواهد شد. به این ترتیب، توکن       های
می توانند به صورت یکپارچه با شبکه بیت کوین تعامل داشته باشند، همچنین 
این مرحله شامل سرمایه گذاری در کیف پول های کاربر پسند و ابزارهایی است 

که از توکن       های BRC-20 پشتیبانی می کنند.
2- مرحله بتا  β(: TRON(با چندین پروتکل لایه 2 بیت کوین همکاری کرده 
و به تدریج مشــارکت       های قابل توجهی را اعلام خواهد کــرد. این همکاری ها 
 کاربــران TRON را قادر می ســازد تــا در طرح هــای بزرگ ری اســتیکینگ

)Re-staking( شبکه لایه 2 بیت کوین شرکت کرده و از طریق سبد دارایی های 
متنوع TRON بتوانند از توسعه این اکوسیستم لایه 2 حمایت کنند.

3- مرحله گاما )γ(: مرحله نهایی نقطه عطف مهمی را رقم خواهد زد که شامل 
راه اندازی یک راهکار لایه 2 بیت کوین است که ترون، بیت کوین و BTTC )توکن 
بیت تورنت( را یکپارچه می کند. این راهکار یک پروتکل سازگار با بیت کوین 
را ارائه می کند که هدف آن حفظ سرعت و کارمزد پایین سیستم اثبات سهام 
)POS( و در عین حال بهره       گیری از امنیت اثبات کار )POW( و UTXO است. 
 )TVL( به گفته سان، این رویکرد نوآورانه 22 میلیارد دلار ارزش کل قفل شده
ترون را به شــبکه بیت کوین می آورد. وی معتقد است استیبل کوین       ها و انواع 
توکن       های دیگر در اکوسیستم TRON، لایه 2ها و اوردینالز، انرژی مالی را به 

شبکه بیت کوین تزریق خواهند کرد.

 میم کوین     ها در اوج قیمتی بازار در سال 2021 از جمله ارز     هایی بودند که موفق به ثبت رشد شدید قیمتی و جلب توجه سرمایه گذاران بازار شدند. رشد ارزش 
میم کوین     ها منجر به محبوبیت قابل توجه برخی ارز     ها مانند دوج کوین و شــیبا اینو شد و آنها در لیســت 10 ارز دیجیتال برتر از نظر ارزش بازار نیز قرارگرفتند. 
درحالی که اکثر میم کوین     ها هدف و کاربرد مشخصی ندارند، اما نوسانات قیمتی آنها تا به امروز موفق شده است تا سود قابل توجهی را نصیب سرمایه گذاران کند 
و به همین دلیل به سرمایه گذاری محبوبی درمیان معامله گران ارز     های دیجیتال تبدیل شده اند، با این وجود در سالیان 2022 و 2023 میم کوین     ها همانند دیگر 
ارز     های بازار ســقوط     های قیمتی را تجربه کردند و به جز دو میم کوین برتر دوج و شیبا، تقریبا اکثر میم کوین     های دیگر به سرعت جایگاه خود را در بازار از دست 
داده اند. درحالی که این شرایط نشانه     ای از پایان محبوبیت میم کوین     ها و خروج آنها از لیست ارز     های برتر بازار به شمار می رفت، آغاز سال 2024 نشان داد که 
همچنان میزان علاقه قابل توجهی نسبت به این نوع از ارز     ها وجود دارد و هم اکنون سولانا به میزبان محبوب     ترین میم کوین     های جدید بازار تبدیل شده است. 
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دارد  نظـر  در  (سـهامی عام)  اصفهـان  پتروشـیمی  شـرکت 
خودروهـای مـازاد خـود را کـه در شـش گـروه جداگانه تقسـیم بندي 
شـده و شـامل 5 دسـتگاه خودرو ( شـامل 2 دسـتگاه وانت پیکان ،
1 دسـتگاه وانـت نیسـان ، 1 دسـتگاه وانـت مـزدا ، 1دسـتگاه پیـکاپ 
ریج و 1 دستگاه موتورسیکلت می باشد ) را از طریق مزایده عمومی 

به فروش برسـاند. 
لـذا متقاضیـان خریـد یـک یـا چنـد گـروه از خودروهای فـوق الذکر 
شـنبه  لغایـت   1402/11/30 دوشـنبه  تاریـخ  از  می تواننـد 
1402/12/05 در سـاعات اداري ( 7 صبـح الـی 14 ) بـه مجتمـع 
پتروشـیمی اصفهان به نشـانی : اصفهان ، بزرگراه آزادگان ، کیلومتر 
5 جاده تهران ، روبه روي شهرك شهید منتظري ، بلوار اختصاصی 
پتروشـیمی مراجعـه و نسـبت بـه رویـت خودروهـا و سـپس تحویل 

اسـناد مزایـده اقـدام نماینـد . 
ضمنـاً شـماره تلفـن 33922724-031 بـه منظـور کسـب اطلاعات 

بیشـتر در نظر گرفته شـده اسـت. 
روابط عمومى و بین الملل شرکت پتروشیمى اصفهان 

آگهي مزایده شماره ۴۰۲۵۰ 
فروش پنج دستگاه خودروهای مازاد و 

یک دستگاه موتور سیکلت

 (Partial Discharge) جزئـی  تخلیـه  آزمایـش  انجـام  دارد  نظـر  در  عـام)  (سـهامی  شـیراز  پتروشـیمی  شـرکت 

طریـق  از  را  خـود  شـیراز  پتروشـیمی  شـرکت  کیلوولـت   ۳۳ زیرزمینـی  بـرق  کابل هـای  روی   Online به صـورت 

نمایـد. واگـذار  شـرایط  واجـد  پیمانـکار  بـه  عمومـی  مناقصـه 

تاریـخ  از  روز  هفـت  مـدت  ظـرف  حداکثـر  می آیـد  به عمـل  دعـوت  صلاحیـت  واجـد  شـرکت های  کلیـه  از  لـذا 

رسـمی،  تعطیـلات  و  جمعـه  پنج شـنبه،  روزهـای  احتسـاب  بـدون  سـوم)،  (نوبـت  آگهـی  انتشـار  نوبـت  آخریـن 

جـاده   ۶ کیلومتـر  در  واقـع  شـرکت  دبیرخانـه  آدرس  بـه  مناقصـه  اسـناد  دریافـت  جهـت  معرفی نامـه،  به همـراه 

 - یوسـف آباد  خیابـان  آدرس:  بـه  تهـران  در  شـرکت  دفتـر  یـا  و  خزانـه  دفتـر   - درودزن  سـد   - مرودشـت  خـان  پـل 

 ۸۸۷۲۹۰۸۲  -۸۸۷۲۲۹۵۰-۸۸۵۵۴۶۲۶-۸۸۷۲۳۲۷۹ فکـس:  و  (تلفـن   ۱۱ پـلاک   -  ۲۵ خیابـان   – ابن سـینا  خیابـان 

نماینـد  مراجعـه   (۸۸۷۱۲۸۲۷  -

شرایط کلی:

مناقصـه  در  شـرکت  جهـت  الزامـی  شـرط   NPC یـا  و  نفـت  شـرکت  تأییـد  مـورد  وندورلیسـت  در  داشـتن  قـرار   -۱

. شـد می با

 (WWW.SPC.CO.IR) سـایت  وب  در  موجـود  شـده  بارگـذاری  فایـل  در  فـوق  مناقصـه  در  شـرکت  شـرایط  تمامـی   -۲

اسـت. گردیـده  درج  مناقصـات  قسـمت 

نوبت اول ۲۸ /۱۴۰۲/۱۱    نوبت دوم ۱۴۰۲/۱۱/۳۰    نوبت سوم ۱۴۰۲/۱۲/۰۲ 

و   ۰۷۱-۳۲۳۶۳۴۶۱ تلفـن  شـماره  بـا  عمومـی  سـئوالات  طـرح  جهـت  می تواننـد  مناقصـه  در  شـرکت کنندگان 

تمـاس   (۲۳۰۰ (داخلـی  فنـی  خدمـات  مدیریـت   ۰۷۱-۳۲۳۳۰۰۹۱-۹ تلفـن  شـماره  بـا  تخصصـی  سـئوالات  طـرح 

نماینـد. حاصـل 

روابط عمومى شرکت پتروشیمى شیراز (سهامى عام)

آگهی مناقصه عمومی ۲۸-۱۴۰۲ (م ن ع)

شناسه ملی: ۱۰۵۳۰۰۱۰۰۲۵
sazman.agahi@den.ir

۰۲۱-۸۹۰۱
(خـــــــــــــــــــــــــــط ویژه)

نقد فني مسابقه سپاهان - الهلال به 
کنار؛ آنچــه بــار ديگر موجــب آزار 
مخاطبان شــد و واکنش هاي فــراواني برانگيخت، عملکرد 
آقاي عليرضا جماعتي، گزارشگر مرکز اصفهان بود. از تاکيد 
هزار باره او بر پر شدن ورزشــگاه که بگذريم، آقاي گزارشگر 
بعد از گل اول ســپاهان بــراي لحظات طــولاني با حداکثر 
ظرفيت فرياد زد و جملات احســاسي نخ نما و کليشه اي در 
مورد »غيرت ايراني« و اينکه هيچ حريفي نمي تواند مقابل اين 

سلاح قرار بگيرد به زبان آورد.
روند مســابقه اما در نيمه دوم تغيير کــرد. وقتي الهلال به 

گل مساوي دســت يافت، او شــيفت کرد روي »تجربه بالا« و 
اين فاکتور را عامل موفقيت بازيکنان حريف دانست. بعدتر 
که جريان بازي گره خورد و الهلال شروع کرد به اعمال فشار 
ويران کننده روي دروازه ميزبان ۱۰ نفره، گزارشگر به همان 
اظهارات تکراري همکاران ايراني اش در ۳۰ ســال گذشته 
برگشــت؛ اينکه تيم هــاي عربي هزينــه زيــادي مي کنند و 
ستارگاني در اختيار دارند که دســتمزد دو نفرشان به اندازه 
بودجه يک فصل باشــگاه هاي ماست. آخرش هم که الهلال 
گل هاي دوم و سوم را زد، استاد به اين نتيجه رسيد که: »اصلا 
چرا هواداران انتظار دارند تيم هاي ما چنين رقبايي را ببرند؟« 

خب ما که پاي تلويزيون چيــزي نگفتيم و اگر هم مي گفتيم 
اصلا صداي مان به کسي نمي رســيد؛ خود شــما نيمه اول 
مدام اين سرمشق را تکرار مي کردي که نوف باخور هم الهلال 
را زمين گير کرد و فــولاد بدون مربي نيز به ســختي برابر اين 
تيم باخت. مگر مي شود تا وقتي جلو هســتيم رجز بخوانيد 
و از همين مرحله يک هشــتم روياي قهرماني آســيا ببافيد و 
وقتي عقــب افتاديم شروع کنيد بــه مرثيه سرايي هاي تاريخ 

مصرف گذشته؟!
با اين حجم از انتقاداتي که از عملکرد محمدرضا احمدي 
در جام ملت هاي آسيا شد، انتظار داشتيم دوستان گزارشگر 

لااقل تا مدت کمي حرفه اي تر و خویشتن دارتر عمل کنند، 
اما گويا خود غلط بود آنچه مي پنداشــتيم! بگذريم از اينکه 
هر وقت عبــارت »غيرت ايــراني« را مي شــنويم، از خودمان 
مي پرسيم مگر نمايندگان ساير کشــورها با بي غيرتي و مثل 
سيب زميني پشــندي در زمين حاضر مي شــوند؟ يعني آنها 
تلاش نمي کنند و به پيراهن کشور يا تيم شان هيچ احساسي 
ندارند؟! الان همين اردن که با يکــي از ارزان ترين تيم هاي 
مســابقات به فينال جام ملت هاي آسيا رسيد غيرت کجايي 
داشــت؟ کاش موقع فتح و ظفر از اين حرف ها نزنيم که بعد 

هنگام ناکامي، خداي ناکرده تعابير وارونه پيدا نکند!

وقتي هدف قهرماني است
»قلعه نويي« کره اخراج شد!

دنياي اقتصاد: تازه يک هفته از پايان جام ملت هاي آســيا گذشــته اما تغييرات 
روي نيمکت تيم هــاي ملي شروع شــده تــا از همين حالا فرصــت موفقيت 
در تورنمنــت بعدي وجود داشــته باشــد. نکته اينجاســت اگر رســيدن به 

نیمه نهایی براي فوتبال ايران موفقيت محسوب مي شود که به واسطه 
آن سرمربي تيم ملي از برنامه اش براي جام جهاني سخن بگويد، در 

کره جنوبي يورگن کلينزمن را با نتيجه اي مشابه و اسم و رسمي به 
مراتب سنگين تر به خانه اش مي فرســتند تا نشان دهند سقف 
آرزوهايشــان بلندتر از اين حرف هاســت. کره جنوبي شکست 

نااميد کننده اي برابــر اردن تجربه کرد تا از حضور در فينال جام ملت هاي آســيا باز 
بماند. اما توجه داشته باشيد که اين تيم براي رسيدن به نيمه نهايي از سد عربستان و 
استراليا، دو مدعي قهرماني گذشت، اما در طول تورنمنت هم رسانه ها و هم طرفداران 
از حمله به کلينزمن ابايي نداشتند. در واقع در قطر 
و خود کره او مدام تحت فشار انتقادات بود و کسي 
با اسم رمز همدلي و سکوت اجباري، ايرادات 
سرمربي تيم را حاشا نمي کرد. از لحاظ فني 
قطعا کلينزمن اشــتباهاتي داشــت، ولي 
کسي به خاطر دســتاوردهاي درخشــان 
زمان بازي  يــا دوران موفــق مربيگري در 
آلمان و آمريکا انتقاد خــود از يورگن را فرو 
نمي خورد. برعکس اينجا که وقتي تيم ملي 

با مشقت سوريه را برد، همه براي برهم نزدن تمرکز کادرفني عريض و طويل تيم ملي 
نکته گيري فني خود را نهان کردند و وقتي هم که نوبت شکســت دادن ژاپن رسيد، 
حکم تردد امير قلعه نويي در موقعيت ضد گلوله صادر شد! از آن بازه زماني و حتي با 
وجود شکست غيرقابل باور برابر قطر، عملکرد تيم ملي در دوحه با مصونيت همراه 
بوده و کمتر کسی از نمايش بازيکنان يا انفعال کادرفني چيزي می گويد يا می نویسد 
چراکه متهم به بدخواهي مي شود. درحالي که تيم ملي صرفا عملکرد دوره پيش خود 
در جام ملت ها را تکرار کرد، کره جنوبي 5 سال قبل در مرحله يک چهارم نهايي حذف 
شده بود و قطعا رسيدن به جمع چهار تيم براي آنها يک پيشرفت محسوب مي شد. اما 
آنها نه از رويکرد سرمربي شان راضي بودند و نه شکست مقابل اردن را برتابيدند. تقريبا 
همزمان با حضور دوباره قلعه نويي روي نيمکت تيم ملي، کلينزمن هم هدايت کره را 
برعهده گرفت، اما تفاوت در سقف آرزوها سبب شد تا با عملکردي مشابه، يکي روي 

نيمکت ابقا شود و ديگري به دنبال شغل جديدي براي خودش بگردد.

برد ارزشمند تيم ملي برابر اسپانيا
دنياي اقتصاد: تيم ملي فوتبال ســاحلي ايران 
در نخستين ديدار خود در جام جهاني فوتبال 
ســاحلي ۲۰۲۴ که در امارات برگزار مي شود، 

به مصاف اســپانيا رفــت و در ديداري دشــوار و 
در حالي که با نتيجــه 5بر۳ عقب بود، بــازي را در 

ضربات پنالتي پيروز شــد تا به نخســتين برد خود در اين مسابقات دست 
پيدا کند. در اين ديدار محمدعلي مختاري پوکر کرد و ۴ گل به ثمر رساند 
و محمد مسيگر و رضا اميري زاده ديگر گل هاي ايران را به ثمر رساند. تيم 
ملي فوتبال ساحلي ايران در اين دوره جام جهاني در گروه دوم با تيم هاي 
اسپانيا، آرژانتين و هاييتي هم گروه اســت. پيش از ديدار ايران و اسپانيا، 
هاييتي توانسته بود با نتيجه ۴بر۳ آرژانتين را شکست دهد. طبق قوانين 
فوتبال ساحلي، پيروزي در وقت قانوني ۳ امتياز، در وقت اضافه ۲ امتياز و 

در ضربات پنالتي يک امتياز خواهد داشت.

نيمکت براي سردار، سکو براي جهان
دنياي اقتصاد: دور حــذفي رقابت هاي ليگ اروپا 

پنج شنبه شب آغاز شــد که در جدال ايراني ها، 
فاينورد و رم به تساوي يک-يک رسيدند. رم که 
با حضور دنيلــه ده روسي روي نيمکتش نتايج 

خوبي گرفته، در انتظار بازي برگشــت در خانه 
است تا بتواند به مرحله بعد برسد. نکته اينجاست 

که ده روسي برخلاف ژوزه مورينيو، نام سردار آزمون را در فهرســت اروپايي 
رم قرار داده تا مهاجم تيم ملي شانس بازي در ليگ اروپا را داشته باشد. در 
حالي که انتظار مي رفت سردار در اين بازي دقايقي به ميدان برود، او 9۰ 
دقيقه روي نيمکت بود، اما بازهم اوضاع بهتري نسبت به هم تيمي اش در 
تيم ملي يعني عليرضا جهانبخش داشت. وينگر ايراني فاينورد که امسال 
کمتر در ترکيب تيمش قرار گرفته، در بازي برابر رم حتي روي نيمکت هم 
ننشست و از روي سکو کار را دنبال کرد تا انتظار براي تقابل اين دو ايراني 
به بازي برگشت در المپيکو برسد. در مورد علیرضا جهانبخش گفته شده او 

پیش از این بازی با مصدومیتی جزئی هم مواجه بوده است.

حذف اسنوکرباز  ايراني 
دنياي اقتصاد: در جريان دور دوم مسابقات آزاد 
اسنوکر ولز، حسين وفايي ملي پوش سرشناس 
اســنوکر ايران به مصاف جک جونز ولزي رفت 

و با نتيجه ۴بر۲ شکســت خــورد. بدين ترتيب 
وفايي با شکست  در دور دوم اين مسابقات نتوانست 

به دور بعدي اين رقابت ها برسد و حذف شد. پيش از اين ملي پوش اسنوکر 
ايران در دور نخست اين مسابقات کار ســختي نداشت و با پيروزي مقابل 
حريفش توانست به جمع ۳۲ نفر برتر اين رقابت ها برسد. مسابقات آزاد ولز 
۲۰۲۴ يک تورنمنت حرفه اي اسنوکر است که از ۱۲ تا ۱۸ فوريه ۲۰۲۴ در 
ولز درحال برگزاري است. قهرمان اين مسابقات مي تواند ۸۰هزار پوند از 

مجموع جوايز ۴۲۷ هزار پوندي را به جيب بزند.

خبر تکراري؛ امباپه مي رود
دنيــاي اقتصــاد: کيليــان امباپــه به باشــگاه 
پاري سن ژرمن اطلاع داده به هيچ وجه تصميمش 
دربــاره ترک تيــم عــوض نخواهد شــد و هيچ 

پيشنهاد جديدي براي تمديد قرارداد را نخواهد 
پذيرفت. به همين علــت، امباپه و پي اس جي طي 

ماه هاي آينده اين قطــع همکاري در پايان فصل را به صورت رســمي اعلام 
خواهند کرد تا اين ســتاره فرانســوي به زودي تيم جديدش را براي فصل 
آينده معرفي کند. در سال ۲۰۲۲ نيز شايعات خروج اين مهاجم ۲5ساله 
از باشگاه پاريسي بسيار داغ شــده بود و رئالي ها هم از عقد قرارداد با وي 
اطمينان داشــتند، اما ناصر الخليفي، رئيس پاري ســن ژرمن به شــکلي 
غيرمنتظره موفق شــد امباپه را براي تمديد قرارداد دو ساله متقاعد کند و 
بابت اين موضوع هم هزينه هنگفتي را متحمل شود. هرچند اگر او امسال 
از تيم برود، بودجه اي حــدود ۲۰۰ ميليون يورو  براي تقويت خط حمله در 

اختيار پاريسي ها قرار مي گيرد. 

نقدی بر یک کليشه 30ساله

 بالاخره غيرت ايراني 
يا پول هاي عربستاني؟

ســپاهان در بازي رفت مرحله يک هشــتم نهايي ليگ قهرمانان آســيا در حالي برابر الهلال با نتيجه 
3بريک شکســت خورد که انصافــا شــاگردان ژوزه مورايس عملکرد بدي نداشــتند و چه بســا اگر 
فرصت سوزي هاي فرشاد احمدزاده نبود، حتي مي توانستند برنده از اين ميدان بيرون بيايند. اواسط 
نيمه دوم هم اخراج ناشيانه محمد دانشگر کاملا فرصت را در اختيار حريف باتجربه عربستاني قرار داد 
تا هر کاري دلش مي خواهد انجام بدهد. آنها در اين مقطع از مسابقه دو گل زدند و شايد مي توانستند 

سه گل ديگر هم بزنند.

کاش ساکت شوي!
دنياي اقتصاد: از سرگيري مسابقات ليگ  براي پرسپوليسي ها 
خوش يمن نبود. سرخ پوشان در نخستين گام از دور برگشت 
در اراک با يــک گل برابر آلومينيوم شکســت خوردند. نيمه 
اول تساوي صفر-صفر به پايان رسيد. پرسپوليس وقت دوم 
را توفــاني آغاز کرد و چنديــن بار تا دســتيابي به گل پيش 
رفت. شهاب زاهدي در ابتداي اين نيمه يک موقعيت دو به 
تک عالي را از دست داد و همچنين داور هم در يک اشتباه 
مسلم از اعلام پنالتي به سود سرخ پوشان چشم پوشي کرد. 
در نهايت اما بر خلاف جريان بازي، اين آلومينيوم بود که به 
گل رسيد. شوت از راه دور امير نوري در غافلگيري عليرضا 
بيرانوند وارد دروازه پرسپوليس شــد. دروازه بان ملي پوش 
پرســپوليس در اين صحنه بي محابا، به دلايــلي نامعلوم و 
احتمالا از سر غرور و بي خيالي خط دروازه را رها کرده و جلو 
آمده بود. نوري، بازيکن تازه وارد آلومينيوم هم به خوبي از اين 

فرصت استفاده کرد و تنها گل مسابقه را زد.

البته که هر دروازه باني ممکن است دچار اشتباه شود و 
بيرانوند هم از اين قاعده مستثني نيست. با اين حال چيزي 
که انتقادها را از دروازه بان پرسپوليس بيشتر کرد، مواضع 
اخير او بوده است. به طور مشــخص از زماني که بيرانوند با 
وجود شکست تيم ملي مقابل قطر و حذف از جام ملت هاي 
آسيا مدعي شد اين نسل بهترين نسل تاريخ فوتبال ايران 
است، حساسيت ها روي اين سنگربان دوچندان شد. غير 
از اينکه اساســا چنين ادعايي باطل اســت، حتي اگر اين 

بازيکنان واقعــا »بهترين« هم بودنــد بايد اجازه 
مي دادند بقيه در اين مورد اظهارنظر کنند، نه 
خودشــان! در هر صورت بعد از اينکه ادعاهاي 
عجيب بيرو تمرکز خــودش را به هم زد و موجب 

ضربه خوردن تيم شد، او پس از مسابقه با 
آلومينيوم اعلام کرد تا آخر فصل ديگر قصد 
انجام مصاحبه ندارد. اميدواريم او بر اين 
پيمان وفادار باشد، چرا که حتما به نفع 

خودش و پرسپوليس است!

حساس مثل کنعاني!
دنياي اقتصاد: شکست پرســپوليس در اراک نکات منفي 
زيادي براي مدافع عنوان قهرماني داشت که شايد درگيري 
حســين کنعاني زادگان با طرفداران رقيــب ديگر آخرين 
چيزي بود که پکيج را کامل مي کرد.  کنعاني از لحاظ فني 
يکي از مدافعان مطرح ســاليان اخير فوتبــال ايران بوده، 
اما آن قدر درگير حواشي ريز و درشــتي شده که روي 
تمرکــز و کيفيت فني اش تاثير گذاشــته اند. تا 
جايي که حتــي طرفداران پرســپوليس هم با 
ترديد به اين فکر مي کنند کــه مي توانند او را 
دوست داشته باشــند يا نه. مدافع قرمزپوشي 
که پس از حضور در اســتقلال اعلام کرد 
از اول هم طرفدار اين تيم بوده، ســپس 
به پرسپوليس برگشت و به آبي ها اهانت 
کرد، قضيــه غيرقابل بازگــو کردنش در 
اتوبوس تيم ملي به وجود آمد، در دربي 

مقابل طرفداران اســتقلال رقصيد و پنج شــنبه هم وقتي 
هــواداران رقيب او را با تــاسي از همان ماجــراي اتوبوس 
خطاب کردند، ناگهان از کوره در رفت و با آنها درگير شــد 
که اگر وساطت حاضرين نبود قطعا يک اتفاق وحشتناک 
رخ مي داد. تايم لاين حواشي ايجاد شده توسط کنعاني در 
همين سرتيترها خلاصه نمي شود، اما مساله اينجاست که 
او با تجربه سال ها حضور در پرسپوليس، فوتبال قطر و تيم 
ملي، هنوز هم همان بازيکني است که به راحتي تحريک 
مي شود تا کار دست خودش و هم تيمي هايش بدهد. البته 
او روز گذشته با انتشار يک استوري در صفحه شخصي اش 
ضمن عذرخواهي، نوشــت که کنترلش را از دست داده و 
بابت اين موضوع پشيمان است. قطعا عمومي کردن چنين 
عذرخواهي اي مي تواند از محروميت احتمالي او جلوگيري 
يا آن را کاهش دهد اما مســاله اينجاســت که کنعاني در 
آستانه ۳۰ سالگي، هنوز همان جوانکي است که به راحتي 
مي توان بــا اعصابش بازي کــرد و خودش هــم با اعصاب 

ديگران همين کار را انجام دهد. 

ارسلان بالاخره رفت
دنياي اقتصاد: با اعلام رسمي باشگاه استقلال، ارسلان 
مطهري مهاجم اين تيم از جمع آبي ها جدا شد. پس از 
اينکه او و زبیر نيک نفس در فهرســت مازاد جواد نکونام 

قرار گرفتند، هيچ کدام راضي به ترک باشــگاه نشــدند. 
اتفاقي که سال گذشــته هم براي ارســلان رخ داد، اما او با 

سماجت در تيم ماند و به ترکيب اصلي هم راه پيدا کرد ولی امسال ديگر راهي به جز 
رفتن براي اين مهاجم محبوب وجود نداشت. البته باشگاه استقلال تنها خبر جدايي 

مطهري را منتشر کرده و به نظر مي رسد نکونام با ماندن نيک نفس مشکلي ندارد.

يک خارجي ديگر در تراکتور
دنياي اقتصاد: ميلوش دلتيچ، وينگر صربســتاني که در 

ليگ يونــان حضور داشــت، پــس از حضــور در تبريز و 
گذراندن تست پزشــکي، قرارداد خود را با سرخ پوشان 
تبريزي رســمي کرد و به اين تيم پيوست. او جديدترين 

خريد تراکتور محسوب مي شــود که بعد از خروج رومل 
کيوتو از ليســت قرمزها به ايــن تيم ملحق شــد و به نوعي 

جايگزين آلوارو خيمنس خواهد شد که در نيم فصل راهي لاليگا دو شد. اين بازيکن 
توانايي بازي در پســت وينگر را دارد و براي بازي با پرســپوليس هم در اختيار پاکو 
خمس خواهد بود و البته بايد ديد که باتوجه به زمان اندک، او بازي مي کند يا خير.

ارنج پرسپوليس با نظر بازيکنان؟
دنيای اقتصاد: اولین تجربه اوسمار ویرا به عنوان سرمربی 
پرسپولیس با شکســت یک بر صفر برابر آلومینیوم اراک 
همراه بود و همین مســاله باعث شــد انتقادها از مربی 

برزیلی آغاز شود. در یکی از اولین نمونه ها، ضیا عربشاهی، 
پیشکسوت سرخ پوشان به »ایسنا« گفته است: »برای این تیم با 

این همه هوادار خوب نیست که یک نفر به اسم اوسمار مربی این تیم باشد. باید بگویم 
اوسمار در پرسپولیس تصمیم گیرنده نیست و ارنج تیم با کمک بازیکنان انجام می گیرد. 
متاسفم برای تیم بزرگ که یک مربی کوچک را سرمربی آن کرده اند.« به هر حال این 

اتهام بزرگی است و باید دید سرمربی پرسپولیس به آن واکنش نشان می دهد یا نه؟
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آغاز نمایشگاه مطبوعات از فردا
دنیای اقتصاد: مراسم افتتاحیه بیست و چهارمین 
دوره نمایشــگاه مطبوعــات و رســانه های ایران با 
شعار »نجستم همیشه جز از راستی« فردا یکشنبه 
۲۹ بهمن با حضور محمدمهدی اسماعیلی، وزیر 

فرهنگ و ارشاد اسلامی، برگزار می شود. 
در نخســتین روز از برگزاری نمایشگاه رسانه های 
ایران شش رویداد و نشست در دسته های »به وقت 
رسانه«، »کتاب رسا«، »تجربه کاوی رسانه«، »کارگاه 

اسرا« و »دورهمی با پیشکسوتان« برگزار می شود.
در بخش »به وقت رســانه« نشســت »همگرایی 

رســانه های ســنتی و رســانه های نویــن در نشر 
ارزش هــای دینــی« با ســخنرانی کــمال اکبری 
اســتادیار علــوم ارتباطــات اجتماعی دانشــگاه 
صداوســیما و ســیدعلی محمدرضوی مدیر گروه 
فرهنــگ و ارتباطــات دانشــکده دیــن و رســانه 
صداوســیما در ســاعت ۱۰:۳۰ تا ۱۲ در ســالن 

مرحوم سید محمود دعایی برگزار می شود.
همچنیــن نشســت »پلتفرمی شــدن رســانه« در 
دسته »به وقت رسانه« با ســخنرانی مجید سلیمانی 
ساسانی، عضو شــورای علمی پژوهشکده ارتباطات 

پژوهشگاه فرهنگ هنر و ارتباطات 
دانشــگاه تهران، و حسین حسنی، 
سرپرســت گروه آموزشــی پژوهش 
هنر دانشکده هنر دانشگاه شاهد، 
ســاعت ۱۰:۳۰ تــا ۱۲ در ســالن 
مرحــوم امیرحســین فــردی برگزار 

می شود.
نشست »دانشنامه مطبوعات« با 
سخنرانی محمدجعفر محمدزاده 
معاون اســبق مطبوعاتــی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی، راضیه 

آبادانــی و غلامرضا عزیــزی پژوهشــگر تاریخ در 
دسته »کتاب رسا« ساعت ۱۴ تا ۱۵:۳۰ در سالن 

مرحوم سیدمحمود دعایی برگزار 
می شود.نشســت »تجربه نــگاری 
روزنامه نــگاری بحــران« نیــز از 
ســاعت ۱۶ تا ۱۷:۳۰ در دســته 
»تجربه کاوی رســانه« و در ســالن 
مرحوم سید محمود دعایی برگزار 

می شود.
همچنین کارگاه »روزنامه نگاری 
پادکســتی« در دســته »کارگاه 
اسرا« با ارائــه مرتضی درخشــان 
روزنامه نگار و فعال رســانه ساعت 
۱۴ تــا ۱۵:۳۰ در ســالن مرحــوم امیرحســین 
فــردی برگــزار می شــود. نشســت »دور همــی با 

پیشکسوتان«در نخستین روز از برگزاری نمایشگاه 
رسانه های ایران ســاعت ۱۶ تا ۱۷:۳۰ در سالن 

مرحوم امیرحسین فردی برگزار می شود.
بیســت و چهارمین نمایشگاه رســانه های ایران با 
شعار »نجستم همیشــه جز از راستی« با حضور بیش 
از ۶۰۰ رســانه و مجموعه های خــلاق و دانش بنیان 
فعال در این حــوزه میزبان اهالی رســانه، فرهنگ و 
فناوری است. برگزاری نشست های تخصصی در حوزه 
فناوری و هوش مصنوعی از رویدادهای حاشــیه ای 
این نمایشگاه خواهد بود. این رویداد با رویکرد جدید 
توسط معاونت امور رسانه ای و تبلیغات وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی از ۲۹ بهمن تا دوم اسفند در مصلای 

امام خمینی )ره( برگزار می شود.

گروهی از اندیشمندان ایرانی منتشر کردند
نظرگاه های ابن خلدون درباره دنیای معاصر

دنیای اقتصاد: کتاب »ابــن خلدون و دنیای معاصر« 
مجموعه ای بــه قلم گروهــی از صاحب نظــران علوم 
اجتماعی، تاریخ، فلسفه و علوم سیاسی در بازخوانی 
اندیشه های این اندیشمند مسلمان منتشر شد. مفهوم 
نســل از دیدگاه ابن خلدون نوشــته صادق آیینه وند؛ 
جایگاه تحولات نسلی در اندیشه ابن خلدون نوشته تقی 
آزاد ارمکی؛ ابن خلدون، سنت و تجدد در تاریخ نگری 
 و تاریخ نــگاری نوشــته داریوش رحمانیــان؛ و میراث 

ابن خلدون و مشکل ناکارآمدی علوم اجتماعی در ایران 
نوشته جواد افشارکهن و... برخی مقالات این کتاب را 

تشکیل می دهند.
این خلدون شــخصیتی اســت که به بهانه گذشت 
ششصد سال از درگذشت او در سراسر جهان به ویژه در 
کشورهای اسلامی، سمینارها و کنگره های متعددی 
برگزار شده و کتاب ها و نشریات بســیاری به بررسی و 
بازاندیشــی آرا و نظرات او پرداختند. ابــن خلدون در 

دوره ای می زیســت که جهان اســلام 
از جهــات گوناگون آســیب دیده بود 
و تمــدن درخشــان آن از زایندگی باز 

ایستاده بود.
این اندیشمند نخستین کسی است 
که علمی را که امروز جامعه شناســی 
خوانده می شود، با عنوان علم عمران 
در نوشــته های ارزشــمند خود به کار 
برد. آثار او مانند دیگر علوم رشدیافته 
در تمــدن اســلامی، از قــرن چهارده 

میلادی به لاتین ترجمه شــد و در اروپا نــشر یافت و از 
قرن نوزدهم میلادی، اندیشــمندانی بــه تدوین علم 

جامعه شناسی پرداختند و اغلب گزاره ها 
را که ابن خلــدون وضع کــرده بود، در 
دانش خود به کار گرفتند. بادیه نشینی 
و شهرنشینی به جامعه شناسی ایلات 
و عشایر، روستایی و شهری تبدیل شد 
و بحث درباره عصبیت خویشــاوندی و 
عصبیت دینی، تحت عنوان مشروعیت 
حاکمیت، به انواع تازه ای از مشروعیت 
انجامیــد. مجموعه حاضر کــه به قلم 
گروهــی از اســتادان و صاحب نظران 
علوم اجتماعی، تاریخ، فلســفه و علوم سیاسی فراهم 
آمده، بازخوانی اندیشه های این اندیشمند مسلمان در 

قالب گزاره های علمی و اجتماعی دنیای معاصر است.
ابن خلدون در نشان دادن وضعیت نسلی در تمدن 
اســلامی به واقعیت قابــل مشــاهده و فراگیری چون 
حیــات دولت ها اشــاره می کنــد. از نظــر او دولت ها 
اولین و واقعی ترین امر اجتماعی هستند. او در زمانی 
زیست نمی کند که رشد جمعیت موجب شده باشد تا 
جمعیت جوان در مقابل دیگر گروه های جمعیتی چون 
میانسالان و پیران هویت یافته باشد و در اثر اهمیت آنها 

شکاف و تزاحم نسلی مطرح باشد. 
کتاب »ابــن خلــدون و دنیای معاصر«با شــمارگان 
۲۲۰نسخه و با قیمت ۲۲۰ هزار تومان توسط انتشارات 

نگارستان اندیشه منتشر شده است.

برگزاری نمایشگاه گروهی 
»مهمانی رنگ ها« 

اقتصــاد:  دنیــای 
نمایشــگاه گروهــی 
نقاشــی بــا عنــوان 
»مهمانی رنگ ها« در 
گالری خورشــید برپا 

شده است. 
در ایــن نمایشــگاه 
هنرمندانــی  آثــار 

چون فرامرز پیل آرام، صــادق تبریزی، محمد 
احصایی، نیلوفر قادری نژاد، جواد نوبهار، بهنام 
کامرانی، رزینا شرف جهان، مجتبی طباطبایی، 
احمد میرزا، لیلا آشتیانی پور، مراد فتاحی و … 
روی دیوار رفته است. بر اســاس آنچه در متن 
معرفی نمایشگاه آمده: »تمامی آثار وقتی کنار 
یکدیگر قرار می گیرند تفاوت های نژادی و حتی 
قومی هنرمنــدان را در لایه هــای زیرین خود 
نشــان می دهند و از این روی بیننده می تواند 
با احساسات و درونیات نقاش به زبان تصویری 
گفت وگو کند و شنونده نجوای رنگ ها باشد.« 

علاقه مندان جهت بازدید از نمایشگاه »مهمانی 
رنگ ها« می توانند تا سه شــنبه یکم اسفند از 
ساعت ۱۶ الی ۲۰ به گالری خورشید واقع در 
بلوار آفریقــا، بالاتر از پمپ بنزیــن، کوچه تور، 

پلاک ۷۰، طبقه اول، واحد یک مراجعه کنند.

بررسی آثار یک عارف ایرانی
مجموعــه آثــار ابــن خفیــف شــیرازی روز 
سه  شــنبه اول اســفند در نشســت هفتگــی 
شــهر کتاب نقد و بررســی می شــود. شــیخ 
کبیر ابوعبداللــه ابن خفیف شــیرازی عارفی 
اســت که نام او بسیار شنیده شــده اما آثارش 
کمتر خوانــده شــده اســت. محقــق عرفان 
اســلامی به هــر تحقیق معتــبر و اصیــل در 
 باب تاریــخ و تحولات تصــوف مراجعه کند نام 
ابن خفیف را در زمره شاخص ترین چهره های 
عرفان اســلامی می یابــد، اما بــا این همه وی 
در سرزمین خــود کم وبیش ناشــناخته مانده 
و هموطنــان او چنــدان به تصحیح و انتشــار 
آثــار او همــت نکرده انــد. گویا هــر چقدر وی 
در کشــور زادگاهــش غریبــه بوده اســت نزد 
عرفان پژوهان و اسلام شناسان غربی شناخته 
شده و مورد توجه بوده است. از این روست که 
مهم ترین تحقیقــات راجع بــه او را باید در آثار 
کســانی چون لویی ماســینیون، فریتز مایر و 
هلموت ریتر جســت وجو کرد. نشســت نقد و 
بررســی کتاب مورد اشــاره با حضور نویسنده 
اثــر، نصراللــه پورجــوادی، ســعید کریمی و 
کورش کمالی سروســتانی همراه اســت. این 
 برنامــه روز سه شــنبه اول اســفند از ســاعت 
۱۶ در مرکز فرهنگی شهر کتاب واقع در خیابان 
شهید بهشــتی، خیابان شــهید احمد قصیر 

)بخارست(، نبش کوچه سوم برگزار می شود.

کارگردان مستند »در جست وجوی 
فریده«:

فضای زیادی برای دیدن 
مستندها وجود ندارد

کارگردان »درجست وجوی فریده« از اکران 
آنلاین این فیلم حــرف زد. کوروش عطایی 
یکی از کارگردانان این مســتند گفت: آمار 
دقیقی از طــرف پلتفرم نداریم امــا با توجه 
به بازخوردهایی کــه از مخاطبان در فضای 
مجــازی و دوروبرمــان گرفته ایــم، بــه نظر 
می رســد که اســتقبال از این اکران نسبتا 

خوب بوده است.
این کارگردان درباره علت اکران مستندش 
گفت: با توجه به اینکه چند سال از اکران فیلم 
در گروه هنروتجربه گذشته بود، افراد زیادی 
پیگیر دیدن آن بودنــد و جایی که مخاطبان 
بتوانند آن را ببینند وجود نداشت. به نظرمان 
رسید که این فیلم در پلتفرمی به صورت آنلاین 
اکران شود تا علاقه مندان هر زمان که دوست 

دارند آن را ببینند.
عطایی افزود: به همین دلیل برای نمایش 
»در جست وجوی فریده« با پلتفرم های مختلف 
مذاکره کردیم و درنهایت از آنجایی که فضای 
زیادی برای اکران مستند در پلتفرم ها وجود 
ندارد، این فضا در فیلمنت بیشتر حس می شد 
و آنها برای این مســاله راغب تــر بودند، پس 
فیلمــمان را به اکــران آنلاین در ایــن پلتفرم 

درآوردیم.
کارگردان »از ایــران یک جدایــی« گفت: 
با توجه به اینکــه فضای زیادی بــرای دیدن 
مستندها وجود ندارد، اکران سینمایی ندارند 
و از طــرف دیگر مخاطــب در این ســال ها و 
پس از همه گیری کرونا به فیلم دیدن آنلاین 
عادت کرده است، طبیعتا اکران آنلاین فرصت 
خیلی خوبی برای مستندهاست و این فیلم ها 
می توانند فراگیرتر در همــه جای ایران دیده 
شوند و تعداد مخاطبانشان از چیزی که تنها 

در جشنواره رخ می داد، فراتر رود.
عطایــی افــزود: البتــه بایــد بگویــم جز 
پلتفرم هایــی مثــل هاشــور یــا فیلمنت که 
به تازگــی علاقه مند به اکران مســتند شــده 
اســت، دیگر پلتفرم ها چنــدان علاقه ای به 
اکران مستند ندارند و حاضر نیستند که روی 

فیلم های مستند سرمایه گذاری کنند. 

 در ماه پایانی سال رکوردشکن ۱۴۰۲ ترافیک اکران بیشتر شده 
و بسیاری از فیلم ها تلاش دارند تا پیش از گران شدن احتمالی 
بلیت ها در سال آینده و کاهش احتمالی استقبال مخاطبان، از 

بازار کنونی بهره ای ببرند.

اکران نوروزی  
فعلا بازار ســینما مترصد اکــران نوروزی اســت. هنوز ترکیب 
فیلم هایی که بخت اکران در تعطیلات نوروزی را دارند و احتمالا 
طرح افطار تا ســحر را هم به عنوان چاشنی کار هدیه می گیرند 
مشخص نیست. اما به نظر می رسد شرایط ساختاری برای ثبت 
رکوردهای جدید در بازار سینمای ایران فراهم باشد؛ فقط می ماند 
فیلم ها. آیــا فیلم ها ظرفیت جذب مخاطب دارند؟ این پرســش 
بسیاری حیاتی است. سینماها امسال نزدیک به ۱۲۰۰میلیارد 

تومان فروش داشته اند که حدود ۷۰۰میلیارد تومان از این فروش 
فقط برای سه فیلم بوده است. این یعنی نزدیک به ۵۰ فیلم دیگر، 

مجموعا و با هم ۵۰۰میلیارد تومان فروش داشته اند.

نگرانی از کاهش استقبال  
همایون اسعدیان، دبیر شورای صنفی نمایش، در همین رابطه 
می گوید دو سه فیلم که امید فروش بالا دارند آماده اکران نوروزی 
هستند و احتمالا فروش نوروزی نســبتا خوبی خواهیم داشت. 
با این حال درباره ســال آینده امید چندانی بــه تکرار رکوردهای 

امسال وجود ندارد. 
کســتینگ )انتخاب بازیگران( مشــابه به هم، فیلم نامه های 
تکراری فیلم  های کمدی، نبود ژانرهای مختلف و غیرخلاقانه بودن 
شوخی های فیلم های کمدی از مهم ترین عللی است که شکست 

سینما را در سال آینده محتمل می کند. این موضوع نگرانی های 
بسیاری را دامن زده است.

همایون اســعدیان درباره اینکه آیا فروش سال آینده سینما 
با توجه به کمدی های تولیدشــده می تواند نســبت به امسال 
وضعیت بهتری داشته باشد، گفت: چنین پیش بینی ای سخت 
اســت. هرچند برخی تهیه کننده ها مدعی هستند فیلم هایی 
دارند که بیشــتر از امسال می فروشــند ولی اساسا خطری که 
الان ما را تهدید می کند رفتن سینما صرفا به سمت فیلم های 
کمدی است. در حال حاضر به نظر می رسد بین ۷ تا ۱۰ فیلم 
کمدی داریم که عمدتا در جشــنواره فجر نبودند و قرار اســت 
گیشه را تســخیر کنند. ولی واقعیت این اســت که من نگرانم 
این تعــداد فیلم  کمــدی واکنش منفــی در مــردم ایجاد کند 
چون عموما با بازیگران یکســان در فضای مشــابه هستند که 

مخاطب را پس می زند و ممکن اســت آنچه را امسال به دست 
آورده ایم از دست بدهیم. ما متاسفانه با یک کستینگ محدود 
بازیگر طرف هســتیم که مرتب از این فیلم به آن فیلم می روند 
و در شــبکه نمایش خانگی هم آنها را می بینیــم و این ممکن 
است برای تماشاگر خسته کننده باشد؛ به خصوص اینکه همه 
فیلم های کمدی مثل »فسیل« نیستند ولی امیدواریم که باشند 
و امیدواریم ســال آینده با فروش دوهزار میلیاردی در ســینما 

روبه رو شویم چون هیچ کس از این قضیه ناراحت نمی شود.
اســعدیان در پایــان افــزود: امیدواریم فروش ســینما به 
گونه ای شــود که همه فیلم ها از یک فروش نسبی برخوردار 
باشند نه اینکه مثل الان بیش از ۶۰۰میلیارد برای سه فیلم 
باشــد و ۴۰۰میلیارد بــرای ۴۷ فیلم که ایــن یعنی تمام آن 

فیلم ها ضرر کرده اند.

کستینگ مشابه، 
فیلم نامه های 

تکراری و... 
از مهم ترین 

عللی است که 
شکست سینما 

را در سال آینده 
محتمل می کند

وضعیت بازار سینما در سال 1403 چالش برانگیز است

 تکرار رکوردها 
یا رکورد تکراری ها؟

دنیای اقتصاد: چشــم پرده های نقره ای به دیدار دوباره رضا عطاران روشــن شده است، بازیگری که 
سال های سال پولسازترین بازیگر ســینمای ایران بوده و هنوز هم هست. از چهارشنبه هفته گذشته 
فیلمی جدید به نام »روشن« با بازی او در سینماها اکران شده که در جشنواره فجر هم توانست سیمرغ 
بهترین بازیگری مرد را برای عطاران به ارمغان بیاورد. آیا این فیلم رکوردهای فروش را جابه جا خواهد 
کرد؟ واقعا معلوم نیست. فیلم »ویلای ساحلی« که روی کاغذ انتظار می رفت با وجود بازیگرانی مثل دو 
کمدین محبوب، یعنی رضا عطاران و پژمان جمشیدی، در جدول فروش تک تازی کند، نتوانسته فروش 
متوسطی هم داشته باشد. بازار اکران در ایران فعلا چندان قابل پیش بینی نیست. انتظارها و امیدها برای 
رونق بازار و تکرار رکوردهای تاریخی امسال بسیار قدرتمندند، اما کارشناسان تردیدهای جدی در این 
باره مطرح کرده اند، تردیدهایی که به نظر می رسد تا حدود  قابل توجهی واقع بینانه باشند. به هر حال 
سال پررونق بازار سینما در حالی دارد پس از نزدیک به 1200میلیارد تومان فروش به پایان می رسد که 

دورنمای مشخصی از کنداکتور اکران فیلم ها در سال 1403 وجود ندارد.

آیین نکوداشت استاد فضل الله توکل برگزار شد
خالق آهنگ هاي ماندگار

دنیاي اقتصاد: آیين نکوداشت استاد فضل الله 
توکل، از نوازندگان پيشگام موسيقي ايراني، 
شــامگاه پنج شــنبه در تالار رودکــي تهران 
برگزار شــد. رضا مهــدوي، مدرس دانشــگاه 
و نوازنده ســنتور، گفت: بي ترديــد تکنيک و 
احساس هنرمندانه استاد فضل الله توکل از 
او نابغه اي در عرصه ســنتور نوازي ساخته که 
ذوقش را در رديف موسيقي ايراني پياده کرده 
و توانســته اســت در اين راه هم بسيار موفق 
باشد. موسيقي آثار استاد توکل به شکلي بود 
که موسيقي زمانه خودش را تداعي مي کرد. او 
يکي از پديده هاي موسيقي دوران خود بود که 
گرچه تحصيلات عاليــه را در حوزه اقتصاد به 
سرانجام رساند، اما توانست با موسيقي هاي 
کم نظــرش در قلب هاي مردم رســوخ کند و 
تبديل به »پديده دوران« شود.مهدوي با اشاره 
به ويژگي هاي فضل الله توکل گفت: اســتاد 
فضل الله توکل علاوه بــر توانمندي هايي که 
در عرصه نوازندگي ســنتور دارد، يک صداي 
دودانگ نرم و خوش لحن هم دارد؛ ويژگي ای 
که در صداي مرحوم غلامحسين بنان نيز بود و 
باعث شد شاهکارهايي از اين خواننده پيشگام 
پيــش روي مخاطبان قــرار گــرد که خيلي 
از خواننده هــاي داراي صداي شــش دانگ 
 نمي توانند چنين آثار ارزشمندي را خلق کنند.
اين مدرس دانشــگاه افزود: حيف که اســتاد 

توکل اثري را با صداي خــودش ضبط نکرده 
اســت. او هنرمندي در عرصه ســنتور نوازي 
اســت که مضراب هايــش فراتــر از کلمه ها و 
زبان اســت. او به جاي زبان با مضراب هايش 
مي نوازد. مضراب هايي که خالق آثار بســيار 
ارزشــمندي در عرصه موســيقي است. البته 
ايــن هنرمنــد ارزنــده موســيقي، عــلاوه بر 
نوازندگي، دســتي هم بر ترانه سرايــي دارد و 
شايد خيلي ها ندانند که بسياري از ترانه ها و 
آثار ارزشمند موســيقي، از ذهن استاد توکل 
تراوش کرده و هنرمندي است که خلق الساعه 
مي ســاخت و آثــارش جملگــي بخــي از 
 بهترين هــاي موســيقي ايــراني هســتند.

مهدوي گفت: ويژگــي ديگري کــه در حوزه 
آثار اســتاد توکل مي تــوان به آن اشــاره کرد، 
جهان بيني و خلاقيت اوســت که همواره در 
آثارش نوآوري مي کنــد و اکنون فضاي آثارش 
را به ســمتي هدايت کرده که دربرگرنده يک 
»مکتب« اســت و با جــرات مي گويــم که در 
عرصه نوازندگي سنتور مکتبي به نام »مکتب 

فضل الله توکل« وجود دارد.
استاد فضل الله توکل هم در اين مراسم ضمن 
قدرداني از دست اندرکاران برگزاري اين آیين 
نکوداشــت گفت: امشــب براي مــن افتخار 
بزرگي است که در کنار شــما عزيزان حضور 

داشته باشم. 

بزرگداشت کریم اکبری مبارکه برگزار شد
مرد نجیب تئاتر کودک 

دنیای اقتصاد: همزمــان با اولیــن اجرای 
نمایش »کتابخورها«، مراســم  بزرگداشت 
زنده یاد کریم اکبری مبارکه به دلیل سال ها 
تلاشــش برای ســاخت آثــار هــنری برای 
کودکان و نوجوانان برگزار شد .در این برنامه 
امین اکبری نسب، سرپرســت تالار هنر، از 
اکبری مبارکــه به عنوان گنجینــه ای برای 
هنر نمایــش سرزمینمان یاد کــرد و گفت: 
ایشان سال ها عضو شورای تالار هنر بودند 
و همواره نامشــان در این تــالار به نیکی یاد 
می شــود.امیدواریم در آینده، نکوداشــت 
برای هنرمندانی که در قید حیات هستند، 
نیز برپا شود. سپس ناصر آویژه، نویسنده و 
کارگردان، در این مراســم گفت: امروز قرار 
است از مردی یاد کنیم که خیلی بزرگ بود 
و حالا از بین ما رفته و در آسمان هاســت. او 
افزود: باید از کسانی که در کنار ما هستند، 
قدردانــی کنیم و امیــدوارم یــاد بگیریم به 
بزرگترهایمان احترام بگذاریم و قدرشــان 
را بدانیم چــون وقتی رفتند، ســال ها زمان 

می برد تا زمانه، مانند آنان بیاورد.
کاظم نظری، مدیر کل هنرهای نمایشــی، 
نیز طی خطاب به کودکان گفت: بچه های 
عزیز  اســتادی که امروز از او یاد می کنیم، 
خیلی بزرگ بود و بــرای تئاتر کودک خیلی 
زحمت کشید و عمر خود را برای تئاتر کودک 

و نوجوان گذاشت و ســاعت ها برای ارتقای 
آثار نمایشی، با گروه ها صحبت می کرد.

مجید قناد، مجــری تلویزیون، با اشــاره به 
علاقه اکبری مبارکه به کودکان و نوجوانان، 
گفت: مــا با هم لیســانس گرفتیــم و با هم 
در تلویزیــون کار می کردیم. ســال ۶۲ من 
و ایشــان در تلویزیون تئاتــری کار کردیم و 
بچه های نوجوان در آن بازی می کردند. حالا 
آن بچه ها بزرگ و موفق شده اند. او ادامه داد: 
آقای کریم اکبری مبارکه عاشق بچه ها بود و 
همیشه نگاهی سرشار از محبت به کودکان 
داشت. الان بســیاری از حاضران در سالن 
خاطراتی شیرین از ایشان دارند و خیلی از 

دانشــجویان برای کار هنری شان از ایشان 
راهنمایی گرفتند.

نمایــش »کتابخورهــا« بــه نویســندگی و 
کارگردانی اسماعیل رحیمی سروش ماجرای 
سه موریانه به همراه یک سوسک چوبخوره 
را نشــان می دهد که در قفسه کتابخانه ای 
زندگی می کنند و به خوردن کتاب ها مشغول 
هســتند. تا اینکه بــا ورود یــک عنکبوت، 

دردسرهای این کتابخانه آغاز می شود. 
این نمایــش تا ۲۵ اســفند هر روز ســاعت 
۱۷:۳۰ پذیــرای مخاطبان بالای ۴ ســال 
است. تالار هنر در میدان هفت تیر، خیابان 
شهید مفتح، خیابان ورزنده واقع شده است.


